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یادداشت
محمدصادق کوشکی؛  کارشناس مسائل سیاسی

گفت و گو با حجت الاسلام  محسن قرائتی 

 موج سواری با کلید واژه
ردّ صلاحیت

 ثبات قیمت، محتمل ترین سناریوی میان مدت 

آیا واکسن تولید شده  برای لاغری، می تواند امیدوارکننده باشد؟

 برخی چهره های رد صلاحیت شده انتقاد از دولت را به عنوان بهانه ای
برای این موضوع عنوان کرده اند

با اســکن این کیو آر کد ببینید شهرداری تهران چه 
برنامه ای برای 556 غول  آهنی پایتخت دارد.
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56 درصد تاورکرین های تهران )جرثقیل برجی(  غیرمجاز هستند

شهردارتهران: برای جلوگیری از حوادث 
تاورکرین ها ایمن و شناسنامه دار می شوند

شناسنامه برای 
غول های آهنی تهران

صفحه4

صفحه5

راز امامزاده هفت دخترون
 محیط ســاده و محقری اســت؛ شــاید سرجمع
قد و قواره اش یک فرش 12متری است و یک ضریح 
کوچک و عــاری از زینت های مرســوم زیارتی؛ با 
معماری قرنی و به جامانده از تهران قدیم. اینجا امامزاده هفت دخترون اســت، 

محله عودلاجان سابق و خیابان شهید مصطفی خمینی.

وارد امامزاده که شوی صمیمت و ســادگی بنا عجیب دلنواز و چشمگیر است و 
تسکین دهنده ای معنوی. کفش ها را که به آستانه در می کنی، گویی از سختی و 

زمختی خیابان های اطراف کنده شده ای و با لطافت امامزاده آمیخته می شوی.
بانوان زائری که در گوشه ای دوزانو نشسته و مشــغول دعا و مناجاتند، رونق این 
امامزاده اند. کنار در ورودی سماور کوچکی مهیای پذیرایی از زائران است، زائران 
خودشان چای ریخته و میل می کنند و سپس استکان را شسته و در محفظه قرار 

می دهند.
خادم پیر و خوش سیمایی با ادب و احترام به زائران خوش آمد می گوید. از گوشه 
همین اتاقک راه باریکی با سقف کوتاه و دالانی پرپیچ و خم با پله های فلزی تعبیه 
شده است که زائر را به سمت سرداب امامزاده راهنمایی می کند.  عده ای نیز غرق 
شعف عبادت، در جوار قبر نشسته و مشغول خواندن زیارتنامه هستند. پیرمرد خادم 
هم بر صندلی تکیه زده و با اخلاصی روحانی، مرثیه حضرت خاتون و زهرای 3ساله 

کربلا را زمزمه می کند... 
گویی همه  چیز در این محفل رنگ و روی ظرافت و لطافت و ملاحت شهربانویی دارد 

اما حقیقت جلوه این هفت علیا مخدره را باید در قیامی مردانه جست.
ماجرای این امامزاده شــنیدنی اســت، اینجا زیارتگاه هفت دختــر از نوادگان 
موسی بن جعفر)ع( اســت. قبل از دوران صفویه که ایرانی ها با ترکمن ها در جنگ 
بودند، این هفت خواهر طالب مبارزه شدند و به جهت منع زنان از جنگ، لباس رزم 
مردانه پوشیدند و بر صورت نقاب زده و به میدان جنگ رفتند و به شهادت رسیدند و 

این راز بعد شهادت شان فاش شد که این 7رزمنده میدان دار، نسوان بودند.
هر هفت تن نیز در همین محله به خاک سپرده شدند و از آن روز این مکان تبدیل 
به زیارتگاهی شد که به حکم کراماتی که مردم دیده اند، ارج و قرب فراوانی یافته 
است اما زیبایی این زیارتخانه را باید فراتر از بنا و ضریح و حتی حاجت گرفتن ها دید. 
 این مردم خوب فهمیده اند کجا شمع روشــن کنند و کجا پارچه گره بزنند. اینجا 
متبرک اســت به قیام. جهاد و مبارزه، چنان قدرت افسانه ای می بخشد که دست 
بلند کننده »علم الله« را در دست یدالله می گذارد و چنان دست کریمانه ای می بخشد 

که به دنیا حاجت زمینی دهد و در یوم الحسرت دست گیری حقیقی.
دفاع از خاک و دین و ناموس منبع درخشان و خروشان چنین قدرتی است. جلوه 
مستجاب الدعوه ای این هفت تن از قیام و جهاد و شهادت است و اما این همه برای 
اهلش نماد است و نشانه. جهت راستین و معنای حقیقی این امامزاده و امامزاده ها به 
سمت فرزندان معنوی »امامزاده انقلاب« است. از این معبر باید به بهشت فرزندان 
خمینی رســید. تک تک قبور شــهدای انقلاب و دفاع مقدس متبرک و خاکشان 
دست گیر است، دنیایی و روحانی؛ تنها کافی است با اعتقاد قدم نهی و با جان و دل 

پیش آیی.
یک کف خاک درین میکده ضایع نشود یاسبو، یا خم می، یا قدح باده کنند 

محسن مهديان ؛  مدیرمسئول

مرکز تهران شناسی همشهری

اعلام نتایج بررســی صلاحیت داوطلبان شــرکت در 
انتخابات مجلس طی روزهای اخیر بازتاب گسترده ای 
در محافل سیاســی و رسانه ای کشــور داشته است و 
گمانه زنی ها دراین باره همچنان ادامه  دارد. دراین میان 
در شرایطی که آمارها نشان می دهد بیش از 11هزارنفر ازسوی هیأت های نظارت بر 
انتخابات تأیید صلاحیت شده اند، برخی می کوشند با کلیدواژه »رد صلاحیت های 
گسترده«، فضای انتخاباتی کشور را تحت تأثیر قرار دهند؛ رویکردی که بیش از هر چیز 
به نظر می رسد روشی تبلیغاتی برای جهت دهی به فضای رقابت های انتخاباتی باشد. 
درچنین شرایطی درباره موضوع بررســی صلاحیت ها ازسوی شورای نگهبان نکات 

قابل توجهی وجود دارد که نباید ناگفته بماند.
   نخستین نکته درباره بررسی صلاحیت  داوطلبان انتخابات مجلس این است که 
باید درنظر داشت اصولا تعداد افرادی که ردصلاحیت می شوند، کم یا زیاد، را نمی توان 
به عنوان مبنایی برای عملکرد شــورای نگهبان مطرح کرد. گاهی در فرایند بررسی 
صلاحیت ها، موضوع هایی مطرح می شود که عدم احراز صلاحیت داوطلب موردنظر 
را ناگزیر می کند. معتقدم بررسی عملکرد شورای نگهبان دراین حوزه براساس آمار و 
اعداد صحیح نیست؛ اینکه میزان ردصلاحیت ها به عنوان مثال 20درصد یا 60درصد 

باشد، ملاک حقوقی برای قضاوت درباره رویکرد شورای نگهبان نیست.
  نکته مهم دیگر این اســت که زمانی می توان عملکرد شــورای نگهبان در بررسی 
صلاحیت ها را نقد کرد که داوطلبی با ارائه ادله متقن، ثابت کند از شرایط قانونی برای 
احراز کرسی نمایندگی مجلس برخوردار بوده، اما ازسوی شورای نگهبان ردصلاحیت 
شده است. بنابراین نکته محوری این است که شورای نگهبان بدون توجه به آمار و ارقام، 
وظیفه بررسی صلاحیت ها براســاس معیارهای مصرح در قانون را دارد و نمی تواند از 
این چارچوب خارج شود، حتی به فرض بالا بودن آمار عدم احراز صلاحیت ها نیز این 
موضوع دلیلی برای عملکرد نامطلوب شورای نگهبان نیست. باید توجه داشت که در 

حوزه بررسی صلاحیت ها، تنها استدلال حقوقی است که حرف اول و آخر را می زند.
  اگرچه برخی اینگونه مطرح می کنند که به تبع بالا بودن تعداد ثبت نام کنندگان 
برای حضور در انتخابات مجلس، آمار رد صلاحیت شدگان نیز بالا می رود، اما معتقدم 
بررسی صلاحیت ها را باید خارج از چارچوب اعداد و ارقام مورد بررسی قرار داد. مبنای 
بررسی صلاحیت ها، چارچوب قانونی مشخص شده  است. ملاک بررسی ها این است 
که فرد داوطلب نمایندگی مجلس از شرایط قانونی ذکر شده در قانون برخوردار باشد. 
درصورتی که حتی 500نفر برای نمایندگی مجلس داوطلب شده باشند یا این عدد 

500هزارنفر باشد، باز هم ملاک، همان موارد قانونی مصرح در قانون است.
  نکته دیگر رویکردهای سیاسی در قبال بررسی صلاحیت هاست که باید مورد توجه 
قرار گیرد. معتقدم جریانی سیاسی حدود 3 دهه است که در آستانه برگزاری انتخابات، 
موضوع عملکرد شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها را پیش می کشد؛ رویکردی که 
همواره از یک سو  ساز مخالفت با نظارت استصوابی را کوک کرده و ازسوی دیگر نوع 
بررسی صلاحیت ها را زیرسؤال برده  است. درچنین شرایطی معتقدم چنین رویکردی 
بیش از هر چیز به مثابه سازوکاری تبلیغاتی برای پیروز شدن در انتخابات است. در واقع 
برخی می کوشند بدون استدلال حقوقی و تنها با طرح انتقاد از عملکرد شورای نگهبان، 

فضای سیاسی – انتخاباتی مطلوب خود را ایجاد کنند.
  برخی فضاسازی ها درباره عملکرد شورای نگهبان در شرایطی است که نمایندگان  
و کاندیداهای  جریان های منتقد در دوره های گذشته با وجود همین شیوه نظارت 
شورای نگهبان، وارد سطوح ارشد تصمیم سازی در نظام شده اند. این درحالی است 
که بررسی صلاحیت ها ازسوی شورای نگهبان طی این دوره ها هیچ تفاوتی نداشته 

است. اکنون آنها باید پاسخ دهند در مقطعی که کاندیدای آنها 
انتخاب شده، عملکرد شورای نگهبان مطلوب بوده یا نه؟ بنابراین 
معتقدم منتقدان عملکرد شورای نگهبان استدلال حقوقی ندارند 

و مشغول بازارگرمی هستند.

6 نکته درباره بررسی صلاحیت ها

ادامه 
در صفحه2

  

 گفت و گوی مفصل 
با شیخ محسن قرائتی 
را در مجله آیه بخوانید

دوست دارم برای  نسل نو  حرف بزنم 

پیش بینی آينده بازار مسکن

آخرين امید ارتش چاق ها

تعداد تأیید صلاحیت ها در این دوره دوبرابرشده است

 556
 تاورکرین  

در آسمان تهران 
وجود دارد.

 314 تاورکرین  
فاقد مجوزهای لازم است.

 146تاورکرین
  فقط در منطقه یک مستقر است.

17

داده نما
محمدرضا محمدی تاش؛ گرافیست مريم باقرپور؛ روزنامه نگار 

افزایش 407کیلومتری خطوط ریلی کشور
متوســط ســاخت مســیرهای ریلی کشــور از 1۹۹کیلومتر در ســال بــه 2برابر 
می رســد. براســاس اعلام معاونت راه و شهرســازی کشــور تا پایان ســال نیز 
دولت، خط ریلی رشــت به کاســپین و اردبیل به میانه را افتتاح خواهد کرد.

وضعیت فعلی و آینده پروژه های خطوط ریلی کشور 

کیلومتر مسیر 
ریلی در کشور 

وجود دارد.

 14
هزار 

مسیر تا آخر 
امسال به 

شبکه ریلی 
اضافه می شود.

 407
کیلومتر 

از آغاز کار 
دولت سیزدهم 

تاکنون به 
خطوط 

ریلی افزوده 
شده است.

 700
کیلومتر 

کیلومتر 
افزایش طرح 
ریلی در دست 
مطالعه است.

 5
هزار 

طول خط ریلی 
رشت- کاسپین

 35
کیلومتر 

مسیر ریلی در 
مرحله مناقصه

 3300
کیلومتر 

طول خط راه آهن 
اردبیل – میانه

27
کیلومتر 

 سهم حمل ونقل ریلی در کشور 

جابه جایی مسافر
%16.8

ترانزیت کالا
%14

جابه جایی بار
%8

اتصــال کردســتان بــه شــبکه ریلــی، دومیــن پــروژه اولویــت دار دولــت 
ســیزدهم اســت کــه بخشــی از کریــدور ریلــی مرکــز بــه غــرب کشــور 
اســت این مســیر ریلی بــه مــرز باشــماق در آینــده متصل خواهدشــد.
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دولتخبرسازان

تیتر خبر

خبر

یادداشت

لایحه حجاب  و عفاف در مراحل پایانی
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در نطق 
پیش از دستور خود طی نشست علنی روز 
یکشنبه بهارســتان گفت:لایحه حجاب 
و عفاف در مراحــل پایانــی اصلاحات در 
کمیسیون مربوطه قرار دارد و به زودی پس از 

تأییدنهایی شورای نگهبان، به دولت ابلاغ می شود./خانه ملت

پیام معنادار سردار قاآنی به اسماعیل هنیه 
ســردار اســماعیل قاآنــی، فرمانــده 
نیروی قــدس ســپاه در پیامــی بــه 
اســماعیل هنیه، رئیس دفترسیاسی 
حمــاس به مناســبت شــهادت صالح 
العــاروری تأکیــد کرد: جهان شــاهد 

خواهد بود بــرادران شــهید العاروری چگونــه به کابوس 
رژیم کودک کش صهیونیستی تبدیل خواهند شد./تسنیم

3مسیر پیگیری قضایی پرونده شهادت حاج قاسم
کاظم غریب آبادی، دبیر ستاد حقوق بشر 
ایــران ترامــپ، پمپئــو و مکنــزی را 
3 متهم اصلــی پرونده شــهادت حاج 
قاسم سلیمانی دانست و گفت: 3مسیر 
پیگیری قضایی در ایران، عراق و نهادهای 

بین المللی طراحی شده است. در فضای بین الملل تنها مرجع 
صالح، دیوان بین المللی دادگستری است./مهر

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
  ابراهیم عزیزی، رئیس هیأت اعزامی کمیسیون امنیت ملی 
مجلس به کرمان اعلام کرد در کوتاه ترین زمان بیش از 26نفر 

از عوامل مؤثر و پشتیبان تروریست ها دستگیر شده اند.
  نمایندگان مجلس به بانک مرکزی اجــازه دادند درباره 
پیگیری حقوقی و استرداد مطالبات خود از بانک های بحرین 
و مطالبه خسارات ناشی از آن به عنوان سرمایه گذار اقدام های 

لازم را انجام دهد.
 جبهه تحول خواهان انقلابی در بیانیه ای با اشاره به حادثه 
تروریستی اخیر در کرمان، تأکید کرد انتقام بزرگ، نابودی 

صهیونیسم جهانی و آزادی قدس شریف است.
  دوغو پرینچک، رئیس حزب وطن ترکیه، در پیامی، سردار 
سلیمانی را شهید کل جهان اسلام و همه مردم دنیا در مبارزه 

با امپریالیسم و صهیونیسم عنوان کرد.
 ســفیر ســابق ایران در عراق با بیان اینکه قدرت نیروی 
مقاومت اسلامی روزبه روز ســیر صعودی دارد، گفت: امروز 
فلسطینی ها با موشــک می جنگند و روزی به این توانایی 

خواهند رسید که به سلاح پدافندی دست یابند.
 نمایندگان مجلس با کلیات طرح تأسیس سازمان حفاظت 

و اطلاعات قوه قضاییه به صورت دوشوری موافقت کردند.
 روسای دانشکده های دفاع ملی چین و ایران بر افزایش روابط 
نظامی، تقویت دیپلماســی دفاعی و ارتقای روابط در حوزه 

آکادمیک و همکاری های علمی میان 2کشور تأکید کردند.

تا انتخابات

وضعیت بررسی صلاحیت داوطلبان خبرگان
سخنگوی ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه نتایج 
بررســی صلاحیت داوطلبان انتخابــات مجلس 
خبــرگان ۴ و ۵  بهمن ماه اعلام می شــود، گفت: 
داوطلبانی که نســبت به عدم تأیید صلاحیت خود 
اعتراض داشته باشند، می توانند از 6 تا ۸بهمن ماه، 
درخواســت اعتراض خود را به وزارت کشور اعلام 
کنند. محسن اسلامی اضافه کرد: مهلت رسیدگی به 
اعتراضات اشاره شده ازسوی شورای نگهبان، به مدت 

۱۰روز از ۹ تا ۱۸ بهمن ماه خواهد بود. / ایرنا

شیوه اعتراض به بررسی صلاحیت ها
هادی طحان نظیف، ســخنگوی شورای نگهبان 
گفت: ثبــت اعتــراض داوطلبــان دوازدهمین 
دوره انتخابات مجلــس به صورت حضوری انجام 
نمی شود. وی افزود: داوطلبانی که صلاحیت شان 
در مرحله قبل تأیید نشــده تا ۱۹دی ماه فرصت 
دارند شکایت خود را در »سامانه داوطلب« ثبت 

کنند. / پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان

»اعتــدال و توســعه« در انتظــار تصمیم نهایــی 
شورای نگهبان

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه با اعلام اینکه با وجود 
ردصلاحیت های صورت گرفته، همه داوطلبان مان 
را مکلف کردیم درخواســت اعتراض بدهند، گفت: 
براین باوریم که راه نجات، صندوق رأی است. برای 
تصمیم گیری نهایی به منظور ارائه فهرست، منتظر 
نظرنهایی شــورای نگهبان هســتیم. جواد هروی 
همچنین تأکید کرد: ما به نگاه تعاملی شورای نگهبان 
برای بررســی صلاحیت داوطلبان مان امیدواریم و 
انتظار داریم تأکیدهــای مقام  معظم رهبری مدنظر 

دستگاه های نظارتی قرار گیرد. / تسنیم

ارتش در خط مقدم کمک به مردم
نیروی زمینی ارتــش علاوه بــر پاســخ بــه رجزخوانی هــای دشــمنان، در عرصه هــای مختلــف خدمت حضــور دارد. 
امیرکیومــرث حیدری، فرمانــده این نیرو تأکیــد کــرد: نیروی زمینی درمواقع مختلــف نظیر وقــوع بلایای طبیعی و 

همچنین شیوع کرونا، در خط مقدم کمک به مردم حضور داشته است./پایگاه اطلاع رسانی ارتش

آزادی۱۵3 زندانی جرائم غیرعمد
آزادی زندانیان جرائم غیرعمد به یکی از دستورکارهای مهم سفرهای استانی تبدیل شده است. برهمین اساس 
هم بود که درجریان دومین سفر رئیس جمهور به زنجان، ۱۵۳زندانی جرائم غیرعمد این استان با حضور معاون 

اجرایی رئیس جمهور به آغوش خانواده بازگشتند./ایرنا

سفر رئیس دیوان عالی کشور به کرمان
محمدجعفر منتظــری، رئیس دیوان عالی کشــور بــه نمایندگی از 
رئیس قوه قضاییه، با حضور در بیمارستان شهید باهنر کرمان، با 
تعدادی از آسیب دیدگان حادثه تروریستی اخیر دیدار و گفت وگو 
کرد. وی همچنین با حضور در منزل یکی از آسیب دیدگان، از روند 

اقدام های درمانی برای بهبود وی مطلع شد. / عکس: میزان

عکس نوشت

در روزهای اخیر ماجــرای اجرای حکم رویا 

قضایی
حشمتی به بهانه جدیدی برای فضاسازی ها 
علیه جمهوری اسلامی تبدیل شده و رسانه ها 
و جریان های معاند می کوشند اینگونه جلوه 
دهند که وی به دلیل عدم رعایت حجاب، ازسوی قوه قضاییه 

شلاق خورده است.
این فضاسازی ها درحالی است که رسانه قوه قضاییه در واکنش 
به ادعاهای مطرح شده ازسوی رویا حشمتی و جنجال سازی های 
انجام شــده دراین زمینه در شبکه های اجتماعی، از پیگیر ی 
ادعاهای مطرح شده ازسوی او خبر داد و اعلام کرد در شرایطی 
که او مدعی است به دلیل محکومیت در پرونده ای با موضوع 
حجاب محکوم به شلاق شده، اما واقعیت ماجرا نشان می دهد 
که او به دلیل موضوع دیگری محکوم شده اســت. بررسی ها 
نشان می دهد رویا حشــمتی در مقطعی با وصل شدن به یک 
جریان ســازمان یافته در خارج از کشــور و دریافت مبالغی، 
در ساعت های مشــخص در مکان های پر رفت وآمد به ترویج 
اباحه گری با وضعیت بسیار زننده در خیابان های شهر تهران 

می پرداخته  اســت که پس  از بازداشــت و انجام بازجویی و 
تحقیقات قضایی، اتهام »اقدام سازمان یافته در قبال دریافت 
مبالغی از خارج از کشور« به اثبات رسیده  است. در ادامه و پس از 
صدور کیفرخواست و رسیدگی در دادگاه بدوی، حکم صادره در 
دادگاه تجدیدنظر مورد اعتراض محکوم و وکیلش قرار می گیرد 
که با رسیدگی مجدد در دادگاه تجدیدنظر، حکم وی با تقلیل 
مواجه و درنهایت به دلیل گستردگی اقدامات وی در جریحه دار 
کردن عفت و اخلاق عمومی، ۷۴ضربه شلاق وی تأیید می شود. 
این در شرایطی است که پس از فراخوانده شدن او برای اجرای 
حکم، با انجام رفتار های خارج از شئونات، سعی بر تحت تأثیر 
قرار دادن فضا در هنگام اجرای حکم داشته  است. همه اینها 
درحالی اســت که رویا حشــمتی در روزهای اخیر ادعاهای 
مختلفی را نیز درباره نحوه اجرای حکم بیان کرده است. نکته 
اما اینجاست که بررسی ها نشان می دهد این ادعای او نیز که با 
انتشار عکس آرشیوی ۱۶سال قبل همراه بوده، صحت نداشته و 
حکم مطابق با قانون و شرع مقدس اجرا شده و قانون و حکم نیز 

نواحی را کاملا مشخص کرده  است.

دومین سفر استانی دولت سیزدهم به زنجان ۱۱۹مصوبه با حدود 
۱۱۰هزارمیلیارد ریال اعتبار داشته  است

دست پر زنجان از دومین سفر استانی
دوازدهمین سفر استانی رئیس جمهور در دور دوم، دستاوردهای 
قابل توجهی برای زنجانی ها به همراه داشت؛ از احیای طرح های 
بر زمین مانده گرفته تا بهره برداری از حدود 7۰۰طرح  و پروژه  
ویژه در حوزه های مختلف، ازجمله دســتاوردهای این ســفر 

به حساب می آید.
در این سفر که ۱۱وزیر و 3معاون وزیر، رئیس جمهور را همراهی 
می کردند، علاوه بــر افتتاح پروژه های مختلــف در حوزه های 
۱۰گانــه، مقام های دولتــی در جریان بازدیدهــا و همچنین 
دیدارهای مردمی، نســبت به احصای مشکلات اقدام کردند تا 

براساس اولویت بندی ها، برای رفع آنها اقدام شود.

دستورهای ویژه  رئیس جمهور 
صدور دســتورهای ویژه ازسوی ســیدابراهیم رئیسی باهدف 
به سرانجام رســاندن برخی پروژه های بر زمین مانده زنجان، از 
دیگر دستاوردهای دومین سفر استانی رئیس جمهور به زنجان 
به شمار می رود. براین اســاس موضوع »دوخطه کردن راه آهن 
قزوین-زنجان« به عنوان یکی از مهم ترین مطالبات زنجانی ها، 
مورد پیگیری قرار گرفت و رئیسی ضمن صدور دستورهای لازم 
در این زمینه، مقام های مسئول را مکلف کرد در  سرعت بخشیدن 

برای به سرانجام رساندن این پروژه مهم اقدام کنند.
در دور نخست سفر استانی دولت سیزدهم به زنجان، برای پروژه 
2خطه کردن راه آهن قزوین – زنجــان که ۱۸۱کیلومتر طول 
دارد، بیش از ۸۰۰میلیارد تومان اعتبار اختصاص یافت که گفته 
می شود تاکنون حدود نیمی از آن تحقق یافته است؛ این درحالی 
است که بررسی ها نشان می دهد تا اختصاص اعتبارات باقیمانده، 
این پروژه مهم به سرانجام خواهد رسید. براین اساس با دستور 
رئیس جمهور قرار براین شده است که بخشی از این اعتبار از طریق 
اجرای قانون مولدسازی ازسوی استانداری و بقیه از منابع وزارت 

راه و شهرسازی و اعتبارات سازمان برنامه و بودجه تامین شود.
رئیسی همچنین درباره به سرانجام رســاندن »سد مشمپا« با 
۴۰درصد پیشرفت فیزیکی و دریافت مجوز محیط زیستی برای 

۱۰معدن اولویت دار استان نیز دستورهای لازم را صادر کرد.

مصوبات دومین سفر
اینها درحالی است که براساس اعلام مسئولان مربوطه، دومین 
سفر اســتانی دولت ســیزدهم به زنجان ۱۱۹مصوبه با حدود 
۱۱۰هزارمیلیارد ریال اعتبار داشته است؛ مصوباتی که شتاب 

قابل توجهی به چرخ های توسعه و آبادانی این استان می بخشد.
ازســوی دیگر گفته می شود درجریان ســفر رئیس جمهور 
به زنجان، اجــرای ۴۹طرح با بیــش از 2۵6هــزار میلیارد 
ریال ســرمایه گذاری مصوب شده اســت؛ طرح هایی که در 
حوزه های مختلف تعریف شده و اشتغال زایی زیادی نیز ایجاد 

خواهند کرد.

۶ نکته درباره بررسی صلاحیت ها
 طی روزهای اخیر برخــی تلاش کردند 
اینگونه جلوه دهند که عملکرد شورای نگهبان 
در بررســی صلاحیت ها، عرصه را بر رقابت هــای انتخاباتی تنگ 
کرده است. این درحالی اســت که بررسی ها نشان می دهد به ازای 
هر یک کرسی، 3۸نفر تأیید صلاحیت شده اند؛ آماری که از رقابتی 
بودن صحنه انتخابات حکایت دارد. حضور صنف های مختلف مردم 
در عرصه انتخابات و وجود چهره های مستقل را نباید نادیده گرفت 

و رقابت های انتخاباتی را به چند جناح  سیاسی تقلیل داد.

موج سواری با کلیدواژه ردّ صلاحیت
برخی از چهره های ردصلاحیت شده انتقاد از دولت را به عنوان بهانه ای برای این موضوع عنوان کرده اند

15و 16دی ماه نتایج بررسی صلاحیت های 
داوطلبــان انتخابــات دوازدهمیــن دوره 
مجلس اعلام شد، اما برخی از چهره های 
رد صلاحیت شــده و همچنیــن بعضی از 
رسانه ها با بی انصافی علل ردصلاحیت ها 
را انتقــاد از دولــت بیــان کردنــد؛ ایــن در 
حالی است که ادعاهای شورای نگهبان و 
موضع  گیری های دولت سیزدهم برخلاف 

این ادعاها بوده است.

امیر قشقاییگزارش
روزنامه نگار

دوبرابرشدن تعداد تأیید صلاحیت ها در این دوره
در دوازدهمیــن دوره انتخابــات مجلس بیــش از 21هــزار پرونــده از واجدین 
شــرایط در هیأت هــای نظارت اســتانی مورد بررســی قــرار گرفت کــه بیش از 
52درصد از این افراد تأیید صلاحیت شدند. درواقع بیش از 11هزار نفر توسط 
هیأت  مرکزی نظارت بر انتخابات و هیأت های نظارت استانی تأیید صلاحیت 
شدند که این رقم نســبت به دوره قبل یعنی تعداد افرادی که در هیأت های 
نظارت اســتانی انتخابــات مجلس یازدهــم تأییــد صلاحیت شــدند، دوبرابر 
اســت؛ بنابراین به ازای هر کرســی مجلس 38نفر تأیید صلاحیت شدند که 
در حوزه های انتخابیه مختلف به رقابــت خواهند پرداخت. همچنین حدود 
38درصد از متقاضیان بــا عدم تأیید روبه رو شــدند و تنها کمتــر از 2هزار نفر 
صلاحیت شان احراز نشد که کمتر از 10درصد داوطلبان به شمار می روند. اما 
این پایان ماجرا نیست و افرادی که تأیید صلاحیت نشدند و صلاحیت شان 

احراز نشد، می توانند شکایت خود را به شورای نگهبان اعلام کنند.

سامانه داوطلب و اعتراض به رد صلاحیت
 نمایندگانی که رد صلاحیت شده اند می توانند علل رد صلاحیت خود و اعتراض به آن را در 
شورای نگهبان پیگیری کنند. به این ترتیب افرادی که شکایت دارند از 17دی ماه می توانند 
تا 19دی ماه با مراجعه به ســامانه داوطلب، اعتراض خود را به شورای نگهبان اعلام کنند. 
پیش تر نیز این ســامانه در مرحله قبل یعنی اعلام شــکایت نســبت به نتایــج هیأت های 
اجرایــی مورد اســتفاده قــرار گرفتــه بــود. در ادوار گذشــته ردصلاحیت شــدگان به صورت 
حضوری برای اعتراض مراجعه می کردند که این موضوع برای افراد هزینه هایی داشت و 
گاهی خوشایند آنان نبود، اما اکنون این موضوع از طریق سامانه انجام می گیرد و حتی برای 

مراجعه حضوری نیز از طریق این سامانه نوبت گیری می شود.

موج سواری روی آمار ردصلاحیت ها
از ســوی دیگــر قطعــا ملاک هــای شــورای نگهبــان در ســال های مختلــف و بــا وجــود افزایش 
چشــمگیر ثبت نام کننــدگان در دوره هــای متوالــی انتخابــات مجلــس، دقیق تر و با وســواس 

بیشتری دنبال می شود.
 البته شــورای نگهبان به دلیل صیانــت از آبروی نامزدهــا و مطابق قانون اساســی اجازه اعلام 
عمومی ردصلاحیت ها را ندارد، اما همانطور که پیش تر اعلام شد این دلایل به طور شخصی 
به ســمع و نظر ردصلاحیت شــدگان رســانده می شــود؛ بنابراین افراد ردصلاحیت شده بهتر 
اســت به جای مطرح کردن موضوعــات و اتهاماتــی مانند خالص ســازی  به شــورای نگهبان و 

دولت، دلایل رد صلاحیت خود را به طور آشکار اعلام کنند.

 کاهش نمایندگان ردصلاحیت شده
باتوجه به قانون جدید انتخابات و راهبردهای اعلامی 
از ســوی رهبر معظم انقــلاب، تعــداد عدم احرازها در 
این دوره کاهش قابل توجهی نسبت به ادوار گذشته 
داشته است. در مورد تأیید و رد صلاحیت نمایندگان 
فعلی مجلس نیز باید گفت که 275نفر از نمایندگان 
کنونــی مجلــس در انتخابات ثبت نــام کردنــد و از این 
تعــداد 26نفــر تأییدصلاحیت نشــدند که نســبت به 
دوره قبــل یعنــی انتخابــات یازدهمیــن دوره مجلــس 
حــدود یک ســوم کاهــش یافتــه اســت. در انتخابات 
مجلــس یازدهــم ابتــدا 90نفــر از نماینــدگان تأییــد 
صلاحیــت نشــدند کــه در مرحلــه بعــد این تعــداد به 

75نفر کاهش یافت.

معاون پارلمانی رئیس جمهور: تأکید دولت کاهش رد صلاحیت هاست
 سیدمحمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور در گفت وگو 
با همشهری درباره نحوه عملکرد هیأت های نظارت در انتخابات 
مجلس گفــت: دولت در موضــوع تأیید صلاحیــت نامزدهای 
انتخابات مجلــس، هیأت های نظــارت را تشــکیل داد. در این 
هیأت ها معمولا از افراد خوشنام، شناخته شده و مورد اعتماد 
مردم از اقشــار مختلف مانند معلمان، پزشــکان، بازاریان و... 
استفاده شده است. در کشور ما نیز هر فردی صاحب نظر است 
و کسی یا ارگانی نمی تواند چیزی به او دیکته کند؛ بنابراین خود 
افراد احســاس تکلیف می کنند و از مراجع چندگانه اســتعلام 
می گیرند و در نهایت بر این مبناها تصمیمی می گیرند که بعدا 
در مقابل خداوند درباره آن جوابگو باشــند؛ ضمــن اینکه وزیر 
کشور نیز بارها اعلام و توصیه کرده تا تعداد افراد ردصلاحیت 
شده کاهش یابد، اما این چنین هم نیست که همه افراد حرف 
وزیر کشور را قبول کنند و هیأت های اجرایی ملاک ها و قوانین 
خود را دارا هستند. وی در ادامه گفت: در حقیقت در هیأت های 

اجرایی یک نفر فرماندار، یک نفر از دستگاه قضایی و دیگری 
از ثبت احوال هستند و 8نفر عضو حقیقی وجود دارد که اینان 
در تصمیم گیری مختــار هســتند. گاهی رونــد ردصلاحیت ها 
خیلی حساس جلو می رود و ممکن اســت تعداد آرای مخالف 
تأیید صلاحیت نامزدی 6نفر و تعداد آرای موافق آن 5نفر باشد 
و اینگونه به شــکل لــب مــرزی، نامــزد انتخابــات ردصلاحیت 
شــود. امــا دولــت همــواره تأکیــد داشــته اســت حتی الامکان 
ردصلاحیــت افــراد کاهــش یابــد و حتــی دربــاره چنــد نماینده 
مجلــس رد صلاحیت شــده نیــز این اتفــاق افتــاد، ولــی گاهی 
هیأت های نظارت از دولت درباره برخی نامزدها و نمایندگان، 
اطلاعات و توضیحاتی را می خواهند کــه در این صورت مکلف 
هستیم تا اطلاعات لازم و درست را به سمع و نظر هیأت های 
نظارت برسانیم و غالبا این توضیحات به نفع نمایندگان و افراد 
بوده است؛ چراکه بنای دولت این بوده که انتخابات دوازدهم 

پرشور و با حضور تمامی جبهه ها برگزار شود.

حسینی ادامه داد: گاهی اوقات نیز مستنداتی از نمایندگان و 
نامزدها ارائه می شود که دولت نمی تواند دفاعی کند؛ بنابراین 
حق را به هیأت های نظــارت می دهــد، اما در مــواردی که قابل 
اغمــاض اســت، دولت تــلاش می کند تــا نادیــده گرفته شــود 
و نامزد یــا نماینده مورد نظــر بــه کارزار انتخاباتــی راه پیدا کند. 
رهبرمعظم انقلاب نیــز اخیرا بر ایــن موضوع تأکیــد کردند که 
انتخابات پیش رو پرشور و با رقابت جدی برگزار شود؛ بنابراین 
لازم است که روند تأیید صلاحیت نامزدها با ارفاق پیش رود تا 
طیف های سیاسی امکان حضور در انتخابات و بیان دیدگاه های 
خود را داشته باشند و این مورد بینش سیاسی مردم را نیز قطعا 
افزایش خواهد داد و آنها اینگونه در بطن مســائل مهم کشــور 
قرار می گیرند. به طور کلی وجود جبهه های مختلف سیاســی، 
ارائه راهکارهای مختلف برای حل مشکلات و مسائل کشور را 
در پی دارد؛ چراکه در حال حاضر تضــارب آرا جایگاه مهمی در 

فضای سیاسی کشورها دارد.

رویاحشمتیدرمقطعیباوصلشدنبهیکجریانسازمانیافتهودریافتمبالغی،بهترویجاباحهگریمیپرداختهاست

واقعیت ماجرای اجرای حکم رویا حشمتی

 پایه های قدرت منطقه ای ایران 
چگونه پی ریزی شد؟

فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیا)ص( در گفت وگو با 
پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی 
خامنه ای با بیان اینکه در دهه6۰، حاج قاسم در سطح تاکتیک با 
افکار بسیار برجسته تاکتیکی، به عنوان یک تاکتیک دان شجاع و 
فهیم در نقش یک فرمانده لشکر برجسته مجاهدت و تلاش کرد، 
گفت: این شهید بزرگوار دهه  7۰ در جنوب شرق کشور، قرارگاهی 

به نام »قدس« ایجاد و اشرار و ضدانقلاب را خلع سلاح کرد.
سردار غلامعلی  رشید افزود: شهید سلیمانی در آن مقطع فردی  
به نام »عیدوک« را که اول به او پناهندگی داد، می خواست برای 
محاکمه، تحویل قوه قضاییه دهد. مقام معظم رهبری به ایشان 
تذکر داد: »وقتی به او امان داده ای، دیگر نمی توانی او را به محاکم 
قضایی برای محاکمه بسپاری«. سردار سلیمانی هم او را آزاد کرد 

به امید اینکه برود و رفتارش را تصحیح کند.
وی با بیان اینکه شــهید سلیمانی از آغاز ســال۱376با حکم 
فرمانده معظم کل قوا به فرماندهی نیروی قدس سپاه منصوب 
شــد و پایه های قدرت منطقه ای ما را پی ریزی کــرد، ادامه داد: 
ما قبل از ایشــان هم نیروی قدس داشتیم، اما سردار سلیمانی، 
نیروی قدس و قدرت منطقه ای ما را ده ها برابر ارتقا داد و در سطح 
راهبردی در تمام منطقه یک فرمانده بسیار برجسته بود و نفسِ 
آمریکا و اسرائیل و سایر دشمنان ما را گرفت و سیاست های آنها 

را شکست داد.
رشید اضافه  کرد: دهه۸۰، ارتش آمریکا ابتدا افغانستان و سپس 
عراق را اشغال کرد و شــرایط جدیدی بر منطقه تحمیل شد و 
مقابله با تجاوزگری 2ارتش آمریکا و رژیم صهیونیستی در میان 
ملت ها، یک ضرورت مهم بود. برای فردی مانند سردار سلیمانی 

فرصت مهمی بود که توانایی های خود را به ظهور برساند.

ادامه از 
صفحه اول
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بهاره محبیگزارش
روزنامهنگار

عبور موشک حزب الله از گنبد آهنین 
کانــال ۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیســتی گزارش داده اســت که حزب الله از موشــک کورنیــت EM در حملات خود 
استفاده می کند و گنبد آهنین نمی تواند با این موشک ها مقابله کند، چون مسیر این موشک مستقیم است و به 

شکل منحنی حرکت نمی کند. این موشک ساخت روسیه است.

خیابان های مرکز نیویورک در تصرف حامیان فلسطین
هزاران نفــر از مــردم آمریــکا در منطقــه برانکسِ شــهر نیویــورک بــه خیابان هــا آمدند و علیــه جنایت هــای رژیم 
صهیونیستی در نوار غزه شعار ســر دادند. به گزارش نیویورک تایمز، معترضان خواستار توقف فوری جنگ علیه 

مردم فلسطین در غزه شدند.

عددخبر

جهاننما

صف »زنانه«  نانوایی در غزه 
اینیکصفزنانهبیرونیکنانوایی
دردیرالبــاحدرمرکزغزهاســت.
درطــرفمقابلصــفطولانیتری
ازمردانهســت.اینروزهامعمولا
100نفربرایتهیهنانبیروننانواییها

صفمیکشند.ازماهاکتبر،رژیمصهیونیستیتعدادزیادیاز
نانواییهارادرغزههدفقراردادهاست.همچنینصدهانانوایی

بهدلیلکمبودسوختوآرددراینمنطقهتعطیلشدهاند.

 ویران کردن قبرستان در غزه
با بولدوزر 

برخیازکاربرانشبکههایاجتماعی
بابازنشــرفیلمیازیورشنظامیان
رژیمصهیونیســتیبهقبرستانیدر
غزهوویرانکردنآرامگاهفلسطینیان
بابولدوزرنوشتهاندکهصهیونیستها

بهدلیلسکوتجامعهجهانیدربرابرجنایاتامروزغزهاز
کنترلخارجشدهاند.

فرار معجزه آسای یک دوچرخه سوار 
از تیررس تک تیراندازان صهیونیست 

معتزعزیز،خبرنگارفلسطینیمستقر
درنوارغــزهفیلمــیراازفراریک
دوچرخهسوارفلسطینیازتیررس
تکتیراندازاناسرائیلیمنتشرکرده
است.دراینفیلمدیدهمیشودکه

تکتیراندازهایصهیونیســتدرجادهاصلــیدیرالباح
بهسمتمردمشــلیکمیکنند.آنهابهپسرجوانیکهدر
خیاباندوچرخهسواریمیکردتیراندازیکردند.اینجوان

درنهایتبهطرزمعجزهآسایینجاتمییابد.

جهانمقاومت

ناپدیدشدن ۸هزار فلسطینی 
دفتراطاعرســانیدولتفلســطیندرنوارغزهاعام
کردعاوهبرحــدود23هزارشــهید،درپیحملههای
رژیمصهیونیســتیبیشاز۸هزارنفرناپدیدشدندکه
احتمالازیرساختمانهایتخریبشــدهدفنشدهاند./

مرکزاطاعرسانیفلسطین

روزنامه اسرائیلی: هیچ هدفی در جنگ محقق نشد
روزنامهعبریزبانیدیعــوتآحارانوتتأکیدکردکه
3ماهازجنگدرغزهگذشتهوهیچکدامازاهدافاین
جنگمحققنشدهاست.اینروزنامهتأکیدکردکهاین
جنگآثاروپیامدهایمختلفیبرایاسرائیلداشتهکه
قابلتصورومشخصنیست.بهگفتهروزنامهیدیعوت
آحارانوت،جنگدرغزهامنیتشخصی،اقتصاد،مسائل
اجتماعیوسیاستوامنیتعمومیراتحتتأثیرقرار

دادهاست./المیادین

حمــاس: کشــتن خبرنــگاران، جنایــت جنگــی 
است

جنبشمقاومتاسامیحماستأکیدکردکهشهادت
»مصطفیثریــا«و»حمــزهالدحــدوح«درحمات
اشــغالگراناســرائیلیبهنوارغزه،یکجنایتجنگی
عامدانهاستکهباهدفایجادرعبووحشتوبازداشتن
خبرنگارانازافشایحقایقوپوششجنایاتوحشیانه
وغیرانسانیصهیونیســتهادرنوارغزهانجاممیگیرد.

/المنار

شهادت نوزاد 5روزه
حداقل1۵کــودکفلســطینیدربمبارانوحشــیانه
خانیونسدرجنوبنــوارغزهازســویجنگندههای
صهیونیستیدرروزیکشــنبهبهشهادترسیدند.گفته

شدهیکیازشهدانوزادی۵روزهاست./الجزیره

شهادت همزمان 4برادر
4برادرفلسطینیدرحملهپهپادیبامدادیکشنبهارتش
رژیمصهیونیستیبهجنیندرکرانهباختریبهشهادت
رسیدند.دراینحمله6فلسطینیشهیدشدند./تلویزیون

فلسطین

رسانه های اسرائیلی: حماس هر بار قدرتمندتر 
می شود

رســانههایاســرائیلیدرواکنشبهادعایارتشرژیم
صهیونیستیمبنیبرفروپاشیساختاروتشکیاتنظامی
جنبشحماسدرشمالنوارغزهتأکیدکردندکهارتش
قبانیزچنینادعاییکردهبوداماحماسهرباردراین

منطقهقویتروخطرناکترظاهرمیشود./المیادین

تظاهرات علیه نتانیاهو در تل آویو
هزاراننفردرتلآویوبابرپاییتظاهراتیگســتردهعلیه
نتانیاهوخواستاراقدامفوریبرایآزادیاسرایاسرائیلی
ازغزهشدند.ازجملهشــعارهایتظاهراتکنندگاناین
بود:»رسیدنبهروزصدمجنگممنوع،همینالاناسرا

رابازگردانید.«/تایمزاسرائیل

هشتگ

الیجا جی مگنیر
روزنامه نگار آزاد در اروپا

شاید اسرائیل چهره هایی مانند یحیی السنوار یا 
محمد ضیف را ترور کند، اما بی تردید اسرائیل در 
اشغال و کنترل غزه شکست خواهد خورد. اکنون 

ارتش اسرائیل به جای ارتش شکست ناپذیر، تصویر 
یک ارتش آسیب پذیر و قاتل کودکان را دارد.

کریم وفا الحسینی
استاد دانشگاه بحرینی

وائل الدحدوح، خبرنگار فلسطینی در غزه همه  چیز 
و هرکسی را که دوست داشت از دست داد. ۲ ماه 

پیش همسر و خانواده اش را به شهادت رساندند و روز 
یکشنبه نیز پسرش شهید شد. او شیر غزه است. او 

نماد مقاومت و قهرمان غزه است.

دریچهکیوسکدریچه

دادگاه لاهه؛  تهدیدی غیرمنتظره برای تل آویو 
درخواســت آفریقای جنوبی از دادگاه لاهه برای رسیدگی به 
اتهام نسل کشی فلســطینیان در غزه اقدامی بود که شاید در 
ابتدا چندان مورد توجه قرار نگرفت اما این روزها به طور ناگهانی 
اهمیت غیرمنتظره ای پیدا کرده است. آفریقای جنوبی در این 
پرونده به دنبال اثبات این است که اقدامات تل آویو خلاف آنچه 
ادعا می کند فراتر از »دفاع از خود« بوده و تلاشی هدفمند برای از 
میان بردن فلسطینی هاست؛ هدفی که درصورت تحقق می تواند 
آسیبی جدی به اعتبار تل آویو وارد کند؛ به ویژه اینکه تل آویو 
نمی تواند این دادگاه را دور زده یا حکم آن را نادیده بگیرد؛ چون 
این دادگاه اختیارات خود را از کنوانسیونی گرفته که اسرائیل هم 

آن را پذیرفته است.

روزنامه گاردین ]انگلیس[

کیوسک

داستان رسوایی چهره های غربی در یک جزیزه
سوءاستفادهجنسیازکودکان،پروندهاپستینرابهیکیازجنجالیترینرسواییهایغربتبدیلکردهاست

روزنامهگاردیننوشــته،اســنادیکهبهتازگیمنتشرشده،
بخشیازیکدعویحقوقیویرجینیاجوفرییکیازقربانیان
اپستینعلیهگیلینمکسولهمسرمیلیاردرآمریکاییاست.
ویرجینیایکیازدههازنیاستکهازاپستینشکایتکردهو
گفتهدرخانه هایاینمیلیاردرآمریکاییدرفلوریدا،نیویورک،
جزایرویرجینآمریکاونیومکزیکوموردسوءاستفادهجنسی
قرارگرفتهاســت.اینزنگفتهکهوقتیتنها17سالداشته
مجبورشدهبامردانیکهبااپســتیندرارتباطبودهاند،رابطه
برقرارکند؛ازجملهشاهزادهاندروازخانوادهسلطنتیانگلیس.
جوفریگفتهکهایناتفاقدرلندندرخانهگیلینمکســول
کهدرآنزماننامزدجفریاپســتینبوده،رویدادهاســت.
اشارهبهنامبیلکلینتونرئیسجمهورسابقآمریکا،یاایهود
باراکوزیرجنگسابقرژیمصهیونیستینیزازمواردیبوده
کهجنجالسیاســیزیادیبهپاکردهاست.بااینحالعاوه
برسیاســتمداران،نامشــمارزیادیازبازیگرانسرشناسیا
چهرههایشناختهشدهایچوناستیونهاوکینگفیزیکدان
سرشناسنیزدراینپروندهدیدهمیشــود.دراینپروندهبه

اسامیبیشاز1۵0نفراشارهشدهاست.

افشای نام 150 چهره 
 و شخصیت  جهانی

درگیرودارافشایاطاعاتجدیددربارهپروندهاپستین،انتشار
کتابیباعنوان»اپســتین:مردگانقصهنمیگویند«باعثشده
کهارتباطاینمیلیاردرآمریکاییوســازماناطاعاتاســرائیل
)موساد(زیرذرهبینرســانههاقراربگیرد.آریبنمناشه،مأمور
سابقموسادنویسندهاینکتابعنوانکردهکهمتهمردیفاول
پرونده-یعنیاپستین-عاملموسادبودهوبااستفادهازدختران
جوانازسیاســتمداراناخاذیمیکردهاســت.بنابرادعایبن
مناشه،اپستینوهمسرشگیلینمکسولدرعملیاتیموسومبه
»تلهعسل«دخترانجوانرادراختیارسیاستمدارانبرجستهاز
سراسرجهانقرارمیدادندوازاینمسئلهبرایباجگیریوکسب

اطاعاتبرایتلآویواستفادهمیکردند.
همچنیندرحاشیهاینپروندهجنجالی،مشخصشدهکهبرخی
ازمقامهایآمریکاییازجملهآنتونیبلینکن،وزیرخارجهآمریکا
نیزبهواسطهخانوادهاپستینباسازماناطاعاتاسرائیلارتباط
پیدامیکردند.بنابرگزارشرسانهها،ساموئلپیزار،ناپدریبلینکن
وکیلقدیمیومعتمدرابرتماکسولیکیازمأمورانارشدموساد
وپدرهمسرجفریاپستینبودهکهاکنونمشخصشدهازعامان

فعالموسادبودهاند.

 رابطه موساد
و  پرونده اپستین 

اولینبــارروزنامهمحلیمیامــیهیرالدبودکه
نتایجتحقیقاتخوددربارهاپستینرامنتشرکرد
وبههمیندلیلتحتتعقیبقانونیقرارگرفت.
آسوشــیتدپرسنوشــته،تاکنون191سنداز
2۵0سند-شامل3هزارصفحه-پروندهاپستین
منتشرشدهاماهنوزبخشهایزیادیازایناسناد
محرمانهاستواجازهانتشــارندارد.بنفرناندز،
ستوننویسالجزیرهبااشارهبهبزرگترینپرونده
کیفریتاریخآمریکامینویسد:»درجهانیکهبر
مبنایسرمایهداریمردسالاربهرهبریآمریکا
تعریفشــده-جهانیکهدرآناززنانشیءو
کالامیســازند-جایتعجبینداردکهافرادی
چونبیلکلینتــونودونالدترامــپرادرراس
فهرسترسواییاپســتینببینیم.واقعیتاین
استکهاخاقواخاقمداریهیچگاهنقطهقوت
هیچرئیسدولتیدرآمریــکانبوده؛چراکهآنها
مدتهاستکهمشغولقتلعاموجهنمکردن

زندگیبرایمردمدرسراسرجهانهستند.«

بزرگ ترین پرونده
 تاریخ کیفری آمریکا

درباره بزرگ ترین پرونده رسوایی اخلاقی آمریکا چه می دانیم؟

3000
صفحه  

 اسناد 
منتشر شده 

150
نام  

منتشر شده در 
اسناد اپستین 

100
اسم  

در انتظار 
لیست انتشار

استفاده از هواپیمای 
شخصی اپستین برای 
انجام اعمال غیراخلاقی

سوء استفاده جنسی از 
دختران زیر سن قانونی 
در جزیره ویرجین آمریکا

برخی از افراد مشهور درگیر در پرونده  فساد اخلاقی اپستین
بازیگران هالیوود سیاستمداران 

سوءاســتفاده جنســی از کودکان و اقدامات 
فراقانونی چهره های شــناخته شده سیاسی و 
غیرسیاســی، پرونده اپســتین را به یکی از 
جنجالی ترین رسوایی های غرب تبدیل کرده 

است. بیل کلینتون و دونالد ترامپ رؤسای جمهور 
 سابق آمریکا، مایکل جکسون خواننده مشهور 
آمریکایی، دیوید کاپرفیلد شعبده باز، شاهزاده 
اندرو پسر الیزابت ملکه انگلیس، مریل استریپ و 
لئوناردو دی کاپریو بازیگران سرشناس هالیوودی 
تنها برخی از افراد شناخته شده ای هستند که 
نام شان در یکی از بزرگ ترین پرونده های کیفری 
تاریخ آمریکا آمده است. چهارشنبه گذشته بود 

که دادگاهی در آمریکا برخی اســناد مربوط به 
پرونده قاچاق جنسی کودکان جفری اپستین، 
میلیاردر آمریکایی و همسرش را منتشر کرد. 
اپستین ســال ۲۰۰۸ به اتهام تجاوز به کودکان 
بازداشــت و به ۱۳ ماه زندان محکوم شد. این 
سرمایه گذار آمریکایی در ســال ۲۰۱9نیز بار 
دیگر به دلیل تجاوز به کودکان متهم و بازداشت 
شد. جسد او در همان ســال پیش از برگزاری 

دادگاه در سلولش پیدا شد. مسئولان مرگ او را 
خودکشی اعلام کردند؛ موضوعی که هنوز ابعاد 
آن روشن نیست. این در حالی است که ارتباط 
گسترده اپستین با چهره های سرشناس سیاسی 
و غیرسیاسی و ارتباط گسترده اش با سازمان های 
اطلاعاتی به ویژه ســازمان اطلاعــات رژیم 
صهیونیستی )موســاد( باعث شده که حواشی 

این پرونده جنجالی بیش از پیش برجسته شود.

عاملیت 
اپستین 

و همسرش ازسوی 
سازمان جاسوسی 

اسرائیل

اخاذی 
اپستین از 

سیاستمداران با 
استفاده از دختران 

نوجوان

ارتباط 
وزیر خارجه 

فعلی آمریکا از 
طریق واسطه با 

موساد

اپستین، عامل موساد

بیل كلینتون 
رئیس جمهور سابق آمریكا 

لئوناردو دی  كاپریو 

ویلیام برنز 
رئیس سابق سازمان سیا

كیت بلانشیت

دونالد ترامپ 
رئیس جمهور سابق آمریكا

تام هنكس 

شاهزاده اندرو 
پسر الیزابت ملكه انگلیس

 كوین اسپیسی

  ال گور 
سیاستمدار حزب دمكرات 

مریل استریپ

ایهود باراك، وزیر جنگ 
سابق رژیم صهیونیستی 

كامرون دیاز 
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منابع آببازار کار

انرژی

عیدی و پاداش کارگران، دو رقمی شد
براساس قانون کار، همه کارفرمایان باید به هر یک از کارگران 
خود به نســبت یک ســال کار، معادل ۶۰روز آخرین مزد 
 به عنوان عیدی و پاداش بپردازند و مبلغ پرداختی از این بابت 
نباید از معادل ۹۰روز حداقل مزد روزانه قانونی تجاوز کند. 
پرداخت عیدی به کارگرانی که کمتر از یک سال در کارگاه ها 
مشغول به کار بوده اند هم الزامی است و این مبلغ باید به مأخذ 

۶۰روز مزد و به نسبت ایام کارکرد در سال محاسبه شود.

وزارت نفت: خودروهای بی کیفیت 
مانع صادرات بنزین 

 جلیل ســالاری، معاون وزیر نفت که با دردسر ناترازی بین 
تولید و مصرف بنزین مواجه است، در تازه ترین اظهارنظرش 
گفته که خودروهای بی کیفیت مانع صادرات ۵۰ میلیون لیتری 
بنزین هســتند. او با بیان اینکه مصرف سوخت خودروهای 
تولیدی نسبت به میانگین جهانی بالا ســت، می گوید: اگر 
خودروها با استاندارد بین المللی تولید می شد، مصرف بنزین 
به ۶۰ میلیون لیتر در روز کاهش می یافت و می توانســتیم 

روزانه ۵۰ میلیون لیتر صادرات داشته باشیم.
پاســکاری کــردن ناتــرازی بنزیــن دوای درد نیســت. 
پیشنهاد می شــود وزارتین نفت و صمت به قانون مراجعه 
و به مسئولیت شــان برای جایگزینی خودروهای فرسوده و 
بنزین خوار و تنوع بخشیدن به سبد ســوخت کشور عمل 
کنند؛ چرا که با استمرار سیاســت تثبیت قیمت ها در افق 

بلندمدت، راهی جز کنترل مصرف باقی نمی ماند.

تهرانی ها، آماده کم آبی شوید!
وضعیت بارش ها ی امســال از مرز نگران کننده گذشــته و 
برآورد می شــود تا تابستان ســال آینده اگر باران به اندازه 
کافی نبارد، نه فقط ساکنان طبقات بالا بلکه طبقات همکف 
ساختمان های تهران با افت فشــار آب مواجه شوند و حتی 
ممکن است آب را برای مقاطع کوتاه جیره بندی کنند هرچند 
این آخرین گزینه و تصمیم ســخت روی میــز وزارت نیرو 
خواهد بود. نشانه ای از وضعیت نگران کننده آبی در تهران را 

می توان در میزان پرشدگی ۵ سد مشاهده کرد.
در جریان هم باشید که شرکت آب و فاضلاب برای مشترکانی 
که مصرف شان را کنترل نکنند، یک جریمه سنگین درنظر 
گرفته اســت. محســن اردکانی، مدیرعامل این شــرکت 
می گوید: خانوارهایی که تا الگوی ماهانه، آب مصرف کنند 
»خوش مصرف«، آن دسته از مشــترکان که بین ۱۲ تا ۲۴ 
مترمکعب یعنی تا ۲برابر الگو مصرف کنند، »پرمصرف« و 
مشترکانی که بیش از ۲برابر الگو مصرف کنند »بد مصرف« 

هستند.
این جریمه ها به معنای گرفتن پول آب مصرف شده نیست 
چرا که وقتی اخطار قرمز برای مشــترکی داده شــود، این 
احتمال جدی وجود دارد که کنتور قطع شــود. مدیرعامل 
آبفای تهران هشدار می دهد و می گوید: مشترکان بد مصرف 
در مرحله نخست این طرح با اخطار، در مرحله دوم با قطع 
موقت آب و در مرحله ســوم با محدودیت بیشــتر مواجه 
خواهند شد و با اداراتی که مصارف بیشتر از حد مجاز دارند با 
استناد به مصوبه شورای مدیریت بحران استانداری برخورد 

قاطع انجام می شود.

700میلیون وام ازدواج بگیرید
 در حالی که حداکثر وام ازدواج  در سال 1402،

 220 میلیون تومان بود، در سال آینده یک زوج جوان 
می توانند در مجموع تا 700 میلیون تومان وام ازدواج بگیرند.

پیش بینی آینده مسکن
 از رفتار سازندگان مسکن چنین برمی آید که ثبات قیمت، همچنان محتمل ترین سناریوی میان مدت برای بازار مسکن است

احمد میرخداییگزارش
روزنامه نگار

یکی از نشــانه های رونق بازار مســکن، تکاپوی 
ســازندگان و انبوه ســازان برای دریافت پروانه 
ســاختمانی و افزایش برنامه ریــزی برای تولید 
مسکن اســت. آمارها نشــان می دهد همچنان 
صدور پروانه ساختمانی و آغاز پروژه های جدید 

به صورت روند عادی انجام می شود.
بــه گــزارش همشــهری، آخریــن اطلاعات 
منتشرشــده از وضعیــت صــدور پروانه هــای 
ساختمانی در تهران و کشور حاکی از این است 
که در تابستان امســال، برنامه ریزی برای تولید 
مســکن در شــهر تهران 7.۲درصد نســبت به 
تابستان پارسال افزایش پیدا کرده؛ اما همچنان 
این شاخص برای کل مناطق شــهری کشور با 
کاهش ۶.۶درصدی مواجه بوده اســت. بررسی 
داده های مرکز آمار ایران حاکی از این است که با 
فرض تداوم وضعیت موجود در صدور پروانه های 
ساختمانی، تولید مسکن در سال جاری نسبت به 
۲سال گذشــته بهبود خواهد یافت اما همچنان 

پایین تر از سال۱3۹۹ باقی می ماند.

کارگاه ساخت وساز در تهران
در تابســتان امســال، ۱۹۰3پروانــه احــداث 
ساختمان در شهر تهران صادر شده که این میزان 
نسبت به فصل بهار 37درصد و نسبت به تابستان 
پارســال ۱۹.8درصد افزایش نشــان می دهد. 
براســاس اطلاعات مرکز آمار ایــران، میانگین 
تعداد واحدهای مسکونی پیش بینی شده در این 
پروانه ها معادل 7.۲واحد و میانگین متراژ زیربنا 

در هر پروانه ۱3۰8مترمربع است.
از نگاهی دیگر، در پروانه های احداث ساختمان 
شهر تهران در تابســتان۱۴۰۲، تعداد ۱3هزار و 
737واحد مسکونی پیش بینی شده که این میزان 
نسبت به فصل بهار امسال ۴3.3درصد افزایش 

نشان می دهد؛ اما میزان اختلاف آن با فصل مشابه 
سال قبل فقط 7.۲درصد است. به عبارت دیگر، بعد 
از اینکه بازار مسکن، سکته تولید در بهار۱۴۰۱ را 
رد کرد، وارد شــرایط معمولی شد و برنامه ریزی 
برای تولید مانند ۲سال گذشــته در روند عادی 

دنبال می شود.

راهنمای سازندگان به فعالان بازار
دوره های رونق بازار مســکن همواره بعد از یک 
دوره انتظار شــروع می شــود که با وجود تغییر 
در شــاخص های کلان اقتصادی نظیر نرخ ارز و 

شاخص تورم، هیچ کدام از بازیگران بازار مسکن 
یعنی فروشنده، خریدار و سازنده یقین ندارند که 
چه اتفاقی در حال وقوع است و مناسبات این بازار 
نسبت به بازارهای موازی با تنش و نوسان کمتری 

مواجه است.
این وضعیت تا حدودی متأثر از انباشت عرضه در 
دوره رکود مسکن و قفل شدن سرمایه سازندگان 
در بازار اســت؛ اما در ادامه، وقتی دوره دوم رونق 
یعنی رشد قیمت آغاز می شود، برنامه ریزی برای 
تولید مســکن نیز شــتاب می گیرد که در قالب 
افزایش تعداد پروانه های ساختمانی قابل رهگیری 

است. در دوره آخر، همزمان با رشد قیمت مسکن، 
واحدهای تولیدشده با این پروانه های ساختمانی 
نیز به بــازار می رســد و بعد به تدریــج تب بازار 
می خوابد. البته این دوره در ســال های گذشته 
به واسطه تضعیف تولید مسکن بخش خصوصی و 
کاهش عرضه مسکن جدید، جای خود را به رکود 
تورمی داده؛ اما همچنان دوره های سردرگمی و 
برنامه ریزی برای تولید مســکن جدید به عنوان 

طلیعه های رونق بازار مسکن معتبر است.
در شرایط فعلی، بازار مســکن برای رسیدن به 
رونق، ضمن اینکه باید دوره سردرگمی و عرضه 
واحدهای انباشته را از سر بگذراند، می توان رد این 
رونق را از روی افزایــش برنامه ریزی برای تولید 
مسکن نیز پیدا کرد؛ این در حالی است که فعلا 
بازار به شدت کساد است و برنامه ریزی برای تولید 
نیز روال عادی دارد؛ بر همین اســاس، می توان 
انتظار داشت که در میان مدت و تا افق یک ساله، 
احتمال تغییرات قیمتی قابل توجه در بازار مسکن 

ضعیف باشد.

هوشمندسازی توزیع گاز آغاز شد
مدیرعامل شــرکت ملی گاز از آغاز پروژه هوشمندســازی نظام توزیع گاز از طریق نصب کنتورهای هوشــمند گاز 
در کشور خبر داد و گفت: این پروژه در ۶ اســتان به صورت پایلوت آغاز شده است. مجید چگنی افزود: در تلاش 

هستیم تا این پروژه قبل از سال جدید با نقش آفرینی شرکت های دانش بنیان در تمام استان ها اجرایی شود.

بررسی  افزایش یک درصدی مالیات  بر ارزش افزوده
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ با افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده در سال آینده موافقت 
کرد. با این اتفاق، میزان مالیات بر ارزش افزوده از 9درصد به ۱۰درصد می رسد و منابع حاصله به میزان ۷۰ هزار 
میلیارد تومان صرف تأمین اعتبارات متناسب سازی حقوق بازنشستگان لشکری و کشوری در سال آینده می شود.

تأیید و تکذیب فراوان در 

مــورد نحــوه عرضــه و بورس
قیمت گــذاری در بازار 
خــودرو و در عین حال تعــدد نهاد های 
تصمیم گیر در بازار خودرو، یک میلیون 
سهامدار و میلیون ها خانوار را در مواجهه 

با بازار خودرو سردرگم کرده است.

اثر مصوبات بازار خودرو بر مردم
مصوبات بازار خودرو از این جهت اهمیت 
دارد که براســاس آماری کــه در پایگاه 
اطلاعات رفاه ایرانیان منتشر شده، تعداد 
خودروهای موجود در کشور ۲۴میلیون 
دســتگاه اســت و بــا فــرض جمعیت 
8۵میلیون نفری، به ازای هر 3.۵ نفر یک 

دستگاه خودرو وجود دارد.
در چنین شرایطی هر نوع سیاستگذاری 
در بازار خودرو به طور مستقیم بر رویه های 
اقتصــادی خانواده هــای ایــران تأثیر 
می گذارد به ویژه اینکــه به دلیل افزایش 
بی رویه قیمــت خودرو از ســال۱3۹7 
تاکنون تهیه خــودرو به یــک دغدغه 
عمومی تبدیل شده و می توان گفت ۲ بازار 
مســکن و خودرو در صــدر دغدغه های 
اصلی مردم هستند. بر همین اساس هر 
نوع سیاســتگذاری در این بازار می تواند 
به طور مســتقیم بر اقتصاد خانوار تأثیر 

داشته باشد.

اثر مصوبات بازار خودرو بر بورس
دســته دومی که از مصوبات مربوط به 
بازار خودرو تأثیر می پذیرند سهامداران 
هســتند. در واقع مهم ترین گروهی که 
به دقت اخبار مربــوط به قیمت گذاری 
خودرو را دنبال می کنند، ســهامداران 
هســتند؛ چرا کــه هــر نــوع تغییــر 
سیاســتگذاری در ایــن صنعت به طور 
مســتقیم ارزش ســهام شــرکت های 
این گروه را در بــورس تحت تأثیر قرار 

می دهد.
در حــال حاضــر فقط شــرکت های 
خودرو سازی  بدون احتساب قطعه سازان 
با ارزشــی نزدیک به ۱۵۰هزار میلیارد 
تومان نزدیــک به ۲درصــد از مجموع 
کل ارزش بــازار ســهام را در اختیــار 
دارنــد و نزدیک بــه یک میلیــون نفر 
سهامدار 3شــرکت ایران خودرو، سایپا 
و پارس خودرو هستند. بنابر این هر نوع 
تغییر و تحول در سهام این دو شرکت با 
توجه به اثری که این شرکت ها در بورس 
دارند، اثرات زیادی بر شــاخص بورس 

برجای می گذارد.
در حــال حاضر تعــداد ســهامداران 
شــرکت ایران خودرو بدون احتســاب 
مشمولان سهام عدالت ۴۵۰ هزار نفر و 
تعداد سهامداران سایپا و پارس خودرو 

به ترتیب ۲۹8 و ۲۰۱هزار نفر است.

 بلاتکلیفی سهامداران و مردم
 در بازار خودرو

یک نفر می تواند وام ازدواج بگیرد
 یک بار

50سال
سقف سنی  دریافت وام برای هر نفر

 شرایط 
دریافت 

وام

 وام ازدواج از ابتدای
سال 1403

350
 میلیون
تومان

 وام ازدواج برای زوج های
جوان تر در سال 1403

300
 میلیون
تومان

  سن مرد: کمتر از 25سال 
  سن زن: کمتر از 2۳سال 

نی
 س

یط
را

ش

وام

1403
وام

فرزندآوری

40
 میلیون
تومان

150
 میلیون
تومان

80
 میلیون
تومان

200
 میلیون
تومان

120
 میلیون
تومان

فرزند پنجمفرزند چهارمفرزند سومفرزند دومفرزند اول

تعلق تسهیلات بالا به فرزندانی که از سال 1402به بعد به دنیا آمده اند

هزار میلیارد  تومان
سقف بودجه وام های ازدواج و فرزندآوری

200
هزار میلیارد  تومان

سقف بودجه وام فرزندآوری
56

هزار میلیارد  تومان
سقف بودجه وام ازدواج

146

امید نوش آذر؛ گرافیکبانک

نمای تولید مسکن شهری در تابستان1402
 تعداد 
پروانه

درصد تغییر نسبت به 
تابستان1401

تعداد واحدهای 
پیش بینی شده

درصد 
تغییر

190319.8137377.2تهران

6.6-21.291453-23918کل مناطق شهری

تومان 
حداقل مزد ماهانه امسال

5/308/000
تومان 

حداقل عیدی امسال
10/600/000

تومان 
حداکثر عیدی امسال

15/900/000

 میزان پرشدگی سدهای تهران

4016 27
سد امیرکبیر سد لتیانسد طالقان

1 11
سد لارسد ماملو
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شهیدکرمان  زندگی بخشید
اعضای بدن دختر جوانی که در حادثه تروریســتی کرمان دچار 
مرگ مغزی شــده بود به بیماران نیازمند اهدا شــد. به گزارش 
همشــهری، فاطمه دهقان و مادرش مریم قوچانــی غروی)از 
بستگان محمد دهقان، معاون حقوقی رئیس جمهور( که در مشهد 
زندگی می کردند روز 13دی ماه امســال برای شرکت در مراسم 
سالگرد شهادت شهید سلیمانی به گلزار شهدای کرمان رفته بودند 
که قربانی انفجار تروریستی شدند.  در این حادثه فاطمه به شدت 
مجروح شد و مادرش به شهادت رسید. با انتقال دختر جوان به 
بیمارستان، وی در نهایت دچار مرگ مغزی شد. شهادت فاطمه در 
حالی بود که امکان اهدای اعضای بدن او به بیماران نیازمند وجود 
داشت. از سویی فاطمه مدت ها پیش کارت اهدای عضو دریافت 
کرده بود و خانواده اش نیز برای اهدای اعضای بدن او مشــتاق 
بودند. در این شرایط بود که 2کلیه وی جداسازی و در کرمان به 2 
بیمار پیوند زده شد. همچنین کبد او نیز بعد از جداسازی به شیراز 
فرستاده شد. از سوی دیگر تیم ویژه ای از متخصصان قلب از تهران 
راهی کرمان شدند و در آنجا قلب بیمار مرگ مغزی را جداکرده 
و بعد از انتقال به بیمارستان مســیح دانشوری تهران به پسری 
15ساله که از مدت ها قبل از نارسایي قلبی رنج می برد پیوند زدند.

الینا پای برگه را امضا می کند تــا قاتل پدرش که قرار بود 
چند روز دیگر پای چوبه دار برود و قصاص شــود، از مرگ 
رهایی یابد. تا همین چند روز پیش، هیچ کس نمی دانست 
پایان این پرونده جنایی چه خواهد شــد. سرنوشت قاتل 
30ساله در دستان دختر 19ســاله مقتول بود و الینا در 
همه این مدت  اصرار به قصاص قاتل پدرش داشت. مرگ و 
زندگی قاتل به نظر قطعی الینا دختر جوان بستگی داشت 

و حالا الینا آمده بود تا تصمیم  نهایی اش را اعلام کند؛ 
تصمیمی که با بخشش یک زندگی همراه می شد 

و تنها شرط دختر جوان برای این بخشش 
ساخت مدرسه ای به نام پدرش بود. الینا 

در گفت وگو با همشهری از جزئیات این 
پرونده و تصمیم بزرگش می گوید.

درباره اتفــاق تلخی که 
برای پدرت افتاد بگو؟

آخرین روزهای اردیبهشت سال1400 
بود. پدرم در یــک مغــازه کار می کرد و 

فروشنده بود. شب حادثه پس از تمام شدن 
کارش، مغازه را می بندد و به سمت خانه حرکت 

می کند اما در بین راه مرد جوانی به او حمله می کند که 
اموالش را به سرقت ببرد. ظاهرا پدرم در برابر او مقاومت کرده و 
با وی درگیر می شود. زورگیر بی رحم برای به دست آوردن کیف 
پدرم او را هــل می دهد و کیفش را می قاپــد. این اتفاق موجب 
می شود تا سر پدرم با جدول کنار خیابان برخورد کند و او به کما 
برود. در چند روزی که پدرم در کما بود، کلی نذر و نیاز کردم و 
پزشکان هم همه تلاش شــان را کردند که به زندگی برگردد اما 
فایده ای نداشت. انگار پدرم ماندنی نبود و عزمش را برای ترک این 
دنیا جزم کرده بود. سوم خرداد ماه بود که خبر دادند قلب پدرم از 

تپش ایستاده و او به کام مرگ رفته است.
قاتل پدرت چطور دستگیر شد؟

ماموران پلیس در همــان روزهای اول از طریــق دوربین های 
مداربسته چهره قاتل را به دست آورده بودند. آن تصویر را هنوز 
یادم هست. هرگز از جلوی چشــمانم کنار نمی رود. قاتل پدرم، 
 موهای بلندی داشــت و آن را بســته بود. کتانی سفیدرنگ با 

طرح خاصی به پا داشــت  . با 
همین سرنخ ها بود که به دام 
افتاد. او چند روز پس از مرگ 
پدرم، به همان محدوده رفته 
بود تا سر و گوشی آب بدهد که 
یکی از شــاهدان او را می شناسد و 
 به پلیس زنگ می زند و به این ترتیب

دستگیر می شود.

درباره قاتــل پدرت چقدر 
می دانی؟

چیز زیادی نمی دانم اما آنطور که خودش می گوید ظاهرا سرقت 
از پدرم نخستین سرقتش بوده و درست در نخستین سرقتش 
دســت به جنایت زده بود. او می گفت انگیزه اش به دست آوردن 
پول بوده تا با دختر موردعلاقه اش به کشور آلمان برود و در آنجا 

زندگی کنند.
درخواست شما از همان ابتدا، قصاص قاتل بود؟ 

به جز من، پدربزرگ و مادربزرگم نیز اولیای دم هستند اما خب 
درنهایت من باید تصمیم نهایی را می گرفتم. آنها همه  چیز را به من 
محول کرده بودند. من از همان ابتدا درخواستم قصاص بود و دلم 
می خواست هرچه زودتر قاتل را بالای دار ببینم. احساس می کردم 
فقط با قصاص قاتل آرام می گیرم. آنقدر از او کینه داشتم که دلم 

نمی خواست زنده باشد. او حق زندگی را از پدرم گرفته بود؛  پدری 
که همیشه هوایم را داشت و تکیه گاهم بود. پدرم زحمتکش بود. 
به خاطر خانواده اش از صبح تا شب کار می کرد. اگر الان من در این 

نقطه ایستاده ام به خاطر حمایت های پدرم است.
در چه نقطه ای هستی؟ کار می کنی؟

من دانشجوی رشــته گرافیکم. هنرمند و نقاشم. پدرم همیشه 
دلش می خواست من یک گالری نقاشی افتتاح کنم. قطعا تلاش 
می کنم تا پدرم را به رویایش برسانم. خودش نیست اما روحش از 
آسمان نظاره گر است و از موفقیت های من خوشحال خواهد شد.

چه شد شما که تا دیروز درخواستت قصاص قاتل 
پدرت بود، تصمیم گرفتی قاتل را ببخشی؟

من در تمام جلسات دادگاه خواستار قصاص قاتل پدرم بودم. حکم 
قصاص صادر و تأیید شد، سپس به اجرای احکام فرستاده شد و 
همه  چیز مهیا بود برای قصاص. از سوی دیگر خانواده قاتل خیلی 
تلاش کردند رضایت بگیرند امــا نظر من تغییر نمی کرد.پرونده 
هم روند قضایی اش را طی کرده بود و من بی صبرانه منتظر روز 
اجرا بودم. در این بین، چند باری خواب پدرم را دیدم و احساس 
می کردم می خواهد چیزی به من بگوید تا اینکه یک شب نشستم 
به تماشای یک فیلم ایرانی. داستان فیلم درباره قصاص دختری 
بود که مرتکب قتل شده بود. در نهایت دختر با وجود التماس های 
فراوان قصاص شد و ولی دم که زنی جوان بود بعد از قصاص، دچار 
مشکلات روحی فراوانی شد. دیدن این فیلم خیلی مرا متاثر کرد. 
تا صبح نخوابیدم و همان شب با خدا معامله کردم. با خودم گفتم 
قاتل پدرم را می بخشم و او را به دست خدا می سپارم. خدا خودش 

جان می دهد و جان می گیرد. 
پدربزرگ و مادربزرگت هم موافق بودند؟

روز بعد رفتم پیش آنها، هرچند بنده خداها حرفی نداشــتند و 
می گفتند هرچه تو تصمیم بگیری. همین شد که به دادسرا آمدیم 
تا پای برگه رضایت را امضا کنیم. از طرفی شنیده بودیم که قاتل 
هم خیلی نادم و پشیمان است و رفتارهای خوبی در زندان داشته. 

امیدوارم از این به بعد درست زندگی کند.
درخواستت دیه است؟

قرار اســت دیه بگیریم اما به خاطر آرامش روح پدرم، فکرهای 
خوبی در سر دارم.

چه فکری؟
می خواهم به روستای زادگاه پدرم بروم و با پول دیه یک مدرسه 
بسازم. می خواهم فرصت یادگیری و درس خواندن برای بچه هایی 
را فراهم کنم که در فقر زندگی می کنند. فکر می کنم با این کار، 

روح پدرم در آرامش ابدی خواهد ماند.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

گفت و گو با دختری که پیش از قصاص، قاتل پدرش را بخشید

به خاطر یک فیلم، قاتل پدرم را بخشیدمبه خاطر یک فیلم، قاتل پدرم را بخشیدم
دستگیری قاتل سریالی بعد از 43سال

جنایتکار سریالی که به اتهام قتل 6مسافر قاچاقی در ویتنام تحت 
تعقیب بود بعد از 43سال دستگیر شد. به گزارش همشهری به 
نقل از رسانه های ویتنام، در ســال1989، مردی 28ساله به نام 
فان تان ویت اهل ویتنام، به همراه 4نفر از دوستانش باند سرقت 
تشکیل دادند. آنها شــیوه عجیبی برای دزدی انتخاب کردند. 
اعضای این باند سراغ افرادی می رفتند که قصد داشتند به صورت 
قاچاقی از مرز ویتنام خارج شــوند. فان و اعضای باند مخوفش 
متوجه شــده بودند اکثر این افراد پولدار هستند و قصد دارند با 
دارایی ها و اموال شان از کشــور فرار کنند. بنابراین با نقشه  ای از 
پیش طراحی شده به این افراد نزدیک می شدند و خود را قاچاقچی 
انسان معرفی می کردند و به آنها اطمینان می دادند که به راحتی 
از مرز خارج شان می کنند. بدین ترتیب آنها را به نقاط کور مرزی 
می بردند و این افراد را به قتل می رســاندند و دارایی هایشان را 
می دزدیدند و همانجا بین هم تقســیم می کردند. این باند با این 
روش 6نفر را به قتل رســاندند و اموال شــان را دزدیدند. پس از 
آخرین جنایت این باند، پلیس ویتنام از طریق اعلام مفقودی از 
سوی خانواده یکی از قربانیان، تحقیقات خود را برای پیدا کردن 
فرد گمشده آغاز کرد. پلیس در تحقیقات خود متوجه قتل این فرد 
و 5نفر دیگر از سوی قاچاقچیان انسان شد. با استفاده از شواهد و 
مدارک، اعضای این باند شناسایی شدند و پلیس برای دستگیری 
آنها تحقیقاتش را آغاز کرد. در ســال1989 مأموران توانستند 
4نفر از اعضای این باند را ردگیری و 3نفرشان را دستگیر کنند و 
نفر چهارم نیز به ضرب گلوله پلیس کشته شد. اما سردسته باند 
همچنان فراری بود. از میان افراد دستگیر شده 2نفر به اعدام و نفر 
سوم به حبس ابد محکوم شد و این درحالی بود که سردسته باند 
به نام فان تان ویت خود را از نظرها پنهان و سال ها مخفیانه زندگی 
کرد. با وجود این نام او در لیست افراد تحت تعقیب بود تا اینکه 
اوایل سال جدید میلادی مخفیگاه او در جنوب ویتنام شناسایی و 
او پس از 43سال فرار دستگیر شد. فان که اکنون 71ساله شده در 

بازداشت به سر می برد و به زودی محاکمه می شود.

آن سوی مرز

دختر دانش آموز 2زندانی آزاد کرد
دانش آموز مراغه ای به یاد شــهدای حادثه کرمان قلکش را شکســت و با پولش 2زندانی را آزاد کرد. این 
دانش آموز کلاس دوم که نورســان محســنی نام دارد، همراه با پــدرش قلکش را به زنــدان مراغه برد و با 

15میلیون تومان پولی که داشت، بدهی 2زندانی مالی پرداخت کرد و باعث آزادی آنها شد.

خرید کفش برای کودکان؛ جریمه قناد متخلف
قنادی که در شیرینی هایش از اسانس و ژله تاریخ مصرف گذشته استفاده کرده بود از سوی دادگاه با رأیی 
عجیب مواجه شــد. قاضی دادگاه عمومی بخش نازلو ارومیه این فرد را به جای جریمه ســنگین به تهیه 

۳۰ جفت کفش کودکانه برای دانش آموزان مدرسه یکی از روستاهای بخش نازلو ارومیه محکوم کرد.
رویداد

دادگاه

راز جسدی در انباری
تحقیقات برای رازگشــایی از مرگ مردی که جسدش در انباری 
خانه کشف شــده از ســوی تیم جنایی پایتخت آغاز شده است. 
به گزارش همشهری، ظهر شنبه به قاضی موسی رضا زاده، بازپرس 
جنایی تهران خبر رسید که جسد مردی در انباری خانه پدری اش 
کشف شده است. مرگ وی مشــکوک بود و به همین دلیل تیم 
جنایی برای رمزگشایی از معمای این حادثه مرگبار راهی محل 
حادثه شد؛ یک خانه 3طبقه قدیمی در یکی از محله های پایتخت 
که جسد مرد 62ساله در انباری آن کشف شده بود. نکته عجیب و 
مرموز ماجرا قفل بودن در انباری از پشت   بود. از زمان مرگ حدود 
یک هفته می گذشت اما علت آن مشخص نبود. فردی که با جسد 
مواجه شــده بود، برادر متوفی بود.وی چند روزی از برادرش که 
مدت ها بود به تنهایی در خانه پدری اش زندگی می کرد، بی خبر 
بود که با رساندن خودش به خانه با جسد متعفن برادرش در انباری 
مواجه شده بود. حالا تحقیقات برای یافتن علت اصلی مرگ مرموز 

مرد میانسال و کشف معمای این حادثه آغاز شده است.

دختر مقتول: می خواهم دیه 
را صرف ساخت مدرسه ای 

روستایی کنم تا بچه ها 
فرصت تحصیل داشته باشند

آخرین امید ارتش چاق های جهان
آیا واکسنی که برای لاغری تولید شده، می تواند امیدوارکننده باشد؟

یکتا فراهانی  گزارش
روزنامه نگار

این 11بیماری صعب العلاج 
توانبخشی رایگان دارند 

براساس اعلام مهدی رضایی، معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان 
بیمه سلامت ایران، پوشــش خدمات توانبخشی 11بیماری سخت 
و صعب العلاج طبق اســتانداردهای ابلاغی وزارت بهداشت تا سقف 
100درصد تعرفه دولتی و 80درصد تعرفه غیردولتی برای هر جلسه 
به بیماران ارائه می شــود. به گزارش همشــهری، همچنین با مجوز 
شورای عالی بیمه سلامت هم قرار است طرح پایلوت بستری توانبخشی 
بیماران مالتیپل اسکلروزیس، آسیب مغزی، آسیب نخاعی و سکته 

مغزی به زودی در تمامی بیمارستان های کشور گسترش پیدا کند. 

کوتاه تر  از گزارش

ممکن است همزمان مبتلا به چند ویروس شویم؟
مینو محرز، متخصــص بیماری های عفونــی: ویروس هــا در مقابل هم مقاومتــی ندارند. ممکن اســت افراد 
همزمان مبتلا بــه کووید و آنفلوآنزا شــوند و یک ویــروس می تواند به یــک ویروس دیگر اضافــه و حتی باعث 

بدحالی فرد شود. فصل شیوع ویروس های تنفسی است و چاره ای جز هم زیستی با ویروس ها نداریم.

تهرانی  ها هوای پاک برای پیاده روی ندارند 
بابک زمانی، رئیس انجمن سکته مغزی ایران: کاهش فعالیت فیزیکی، خواب ناکافی و استراحت اندک، ریسک 
خطر سکته مغزی را بالا می برند. در تهران مردم هرجا هم بخواهند پیاده روی کنند، هوا آلوده است. به دلیل 

ساعات طولانی کار و ترافیک، مردم آخر شب هم وقت کافی برای استراحت ندارند.

 چرا وزیر بهداشت 2پروژه 
را افتتاح نکرد؟ 

بهرام عین اللهی، وزیر بهداشــت در جریان سفر به استان زنجان 
پروژه های درمانی این استان را افتتاح نکرد. به گزارش همشهری، 
او درباره دلیــل امتناع از ایــن کار به خبرنــگاران گفت: »آقای 
رئیس جمهور همواره تأکید کرده اند کــه پروژه هایی که افتتاح 
می کنید حتما شــروع به کار کند. در بازدیدی که همکاران من 
از مرکز سوختگی و گسترش بیمارســتان آیت الله موسوی)ره( 
زنجان داشتند، درصد پیشرفت پروژه 98درصد و تکمیل نشده 
بود. البته در ابتدای دولت سیزدهم پیشرفت این پروژه 60درصد 
بود و حالا افزایش پیدا کرده، اما به دلیل اینکه از نظر زیرساخت و 
همینطور به کارگیری کارکنان آماده نبود، آن را افتتاح نکردیم 
و تا 2 ماه آینده قابلیت افتتاح خواهد داشــت.« عین اللهی درباره 
دومین پروژه هم توضیح داده که »خوابگاه دانشجویی این شهر هم 
به لحاظ تجهیزات آماده نبوده، به همین دلیل افتتاح نشد. هدف 

ما این است که به طور واقعی پروژه ها را به بهره برداری برسانیم.« 

عدد خبر

خبر

 طب ســنتی در کشــور داریــم و ایــران در 
تولید علم در طب های سنتی و جایگزین 
بعــد از چیــن، هنــد و آمریــکا در رتبــه 
چهــارم قــرار دارد. نفیســه حســینی یکتا، 
مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت 
بهداشت با بیان این مطلب گفت: »طبق 
تحقیقات، بیش از ۸۰ درصد مردم جامعه 
از طب ایرانی استفاده می کنند و مقالات 
پژوهشی متعددی هم درباره آن به چاپ 
رسیده که نشان دهنده عزم متخصصان 

این حوزه برای تولید علم است.« 

500
متخصص  

و ۳۰4هزار بیمار دیابتی در پویش ملی 
ســلامت تاکنــون شناســایی شــده اند. 
کوروش اعتماد، مدیرکل دفتر مدیریت 
بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت با 
اعلام این خبر از تحقق 5۸درصدی این 

پوشش خبر داده  است.

410
هزار 

 تاکنون درمان های
  دارویی برای چاقی مؤثر 

نبوده اند و حتی برخی از قرص ها 
هم حاوی داروهای محرک 

سیستم عصبی یا ادرارآور بوده اند 
 و درنهایت منجر به مشکلات
  زیادی برای مصرف کنندگان 

شده  اند.

1. بیماران اتیسم
کاردرمانی، گفتاردرمانی و مداخلات روانشناسی 

2. بیماران آسیب نخاعی
کاردرمانی و گفتار درمانی و فیزیوتراپی و ارتوپدی فنی 

۳. بیماران سکته مغزی 
کاردرمانی، گفتاردرمانی و فیزیوتراپی 

4. بیماران ام اس
کاردرمانی، گفتاردرمانی، فیزیوتراپی و ارتوپدی فنی 

SMA 5. بیماران
کاردرمانی، گفتاردرمانی و فیزیوتراپی 

6. بیماران دوشن و غیردوشن
کاردرمانی، گفتاردرمانی، فیزیوتراپی و ارتوپدی فنی

7. بیماران موکوپلی ساکاریدوز
کاردرمانی، گفتاردرمانی و شنوایی شناسی و فیزیوتراپی

۸. بیماران بال پروانه ای
کاردرمانی، فیزیوتراپی و ارتوپدی فنی 

9. بیماران متابولیک 
کاردرمانی و گفتاردرمانی 

1۰. بیماران مزمن روانی 
کاردرمانی فردی و گروهی 

11. بیماران سرطانی
کاردرمانی، گفتاردرمانی و فیزیوتراپی

شــواهد و بررســی ها نشــان می دهد 
درمان های دارویی برای مقابله با چاقی 
چندان موفقیت آمیــز نبوده  اند. ضمن 

آن که معمولا فشــارهای اجتماعی برای 
کاهش وزن با این باور رایج همراه اســت که 

اضافه وزن نشان دهنده قدرت اراده ضعیف است، 
بنابراین انواع قرص ها و رژیم های غذایی برای کاهش 
وزن همچنان وجود دارند. اما اکنون دسته جدیدی از 
درمان ها در حال شکستن قالب های قدیمی هستند  
و جای امید  اســت که بتوانند میزان شیوع چاقی و 

بیماری های مزمن مرتبط با آن را کاهش دهند.

کاهش وزن با استفاده از واکسن
دکتر ارکیده حاجی پور، پژوهشگر ژنتیک مولکولی دانشگاه 
پاموکاله ترکیه در مورد احتمال کشــف واکسن لاغری 
می گوید: »شاید در آینده ای نزدیک برای لاغر شدن هم 

از واکسن استفاده کنیم. در حال حاضر 
دانشمندان دانشگاه نیومکزیکو آمریکا، 
واکسنی طراحی کرده اند که استفاده 
از آن موجب کاهش وزن در حیوانات 

آزمایشگاهی شده است.«

عملکرد واکسن
به گفته این پژوهشــگر ژنتیک مولکولی، در حالت 

طبیعی از واکســن برای مبارزه بــا بیماری های عفونی 
استفاده می شود که طی آن سیســتم ایمنی بدن آماده 
مبارزه با عفونت می شود. یعنی واکسن نوع عفونت را به 
بدن می شناساند؛ به گونه ای که اگر بدن ما مواجهه  ای با 

آن عفونت داشته باشد بتواند پاسخی در خور آن بدهد.

کاربردهای دیگر واکسن
دکتر حاجی پور می گوید در 
سال های اخیر شاهد هستیم 
که در کنــار بیماری های 
عفونی، مطالعــات زیادی 
درباره واکسن ها می شود و از 
آن استفاده های دیگری هم 
می توان کرد. مثلا از واکسن 
برای مبارزه انســان ها در 
برابــر بیماری هایی مانند 
انواع ســرطان ها، آلزایمر و 
بیماری های دیگر کمک 

می گیرند.

واکسنی برای کاهش چربی خون
به گفته این پژوهشگر ژنتیک مولکولی، به تازگی دانشمندان آمریکایی 
برای مبارزه با چربی خون هم از واکســن کمک گرفته اند. در بدن ما 
آنزیمی به نام pcsk9 وجود دارد که عملکرد این آنزیم موجب افزایش 
کلسترول بد یا ال دی ال خون می شود.در حالت طبیعی کلسترول بد 
که چگالی کمتری دارد باید از طریق خون وارد بافت ها شود و از همین 
طریق هم هست که چربی خون کاهش می یابد. اما عملکرد این آنزیم 
موجب می شــود مولکول ال دی ال دچار تغییر شکل شود و در خون 
توسط این آنزیم برش بخورد. با تغییر شکل یافتن این نوع چربی در 
خون، چربی خون هم افزایش پیدا می کند که بروز چنین مشــکلی 
موجب بیماری های قلبی عروقی خواهد شــد. اکنون دانشــمندان 
واکسنی طراحی کرده اند که عملکرد این نوع آنزیم را تحت تأثیر قرار 
می دهد یعنی از سیستم ایمنی بدن کمک می گیرند تا مانع عملکرد 

این آنزیم شود.

جایگزینی برای داروهای کاهش وزن
در دنیای امروزی دلایل مختلف و همچنین 
افزایش بیماری های قلبی عروقی و فشــار 
خون و سبک زندگی موجب شده بسیاری 
از مردم دنبال داروهای لاغری باشــند که 
بعضی از آنها نیز عوارض خاص خود را دارند. بنابراین چنین واکسنی 
می تواند هم با قیمتی بسیار کمتر از داروهای لاغری و هم با عوارضی 
کمتر، موجب کاهش وزن، لاغر شــدن و کاهش چربی خون شود. 
دکتر حاجی پور می گوید:» در حال حاضر نتایج مطالعات انجام شده 
این واکسن بر موش ها و میمون ها موفقیت آمیز گزارش و مطالعه آن 
در ژورنال واکسن نیچر نیز چاپ شده اســت. بنابراین امید می رود 

مطالعات انسانی آن نیز موفقیت آمیز گزارش شوند.«

 در ایالات متحده، 
حدود 7۰درصد از 

بزرگسالان اضافه وزن 
دارند، در اروپا بیش 

از 5۰درصد و در ایران 
حدود 4۰درصد 

 چاقی فاکتور کمک  کننده برای ابتلا به بیماری های غیرواگیر 
ازجمله دیابت نوع2، بیماری قلبی، آرتریت، بیماری کبد چرب و 

برخی سرطان هاست.
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در فاصله میــان هراز تا 
آمل، جنگل هــای چلاو 
مانند لباســی سبز بر تن 
مازندران، خودنمایی می کنند. گونه های حیات وحش، از خرس، 
پلنگ، گراز، مرال، شوکا و روباه و گرگ گرفته تا گونه های مختلف 
پرندگان در منطقه ای به وسعت 40هزار هکتار از جنگل های چلاو 
زیست می کنند. محمدباقر غفاری چلاوی، همیار محیط بان دقیقا 
در یک کلبه چوبی کوچک در دل جنگلی انبوه مشغول حفاظت 

از 10هزار هکتار زیستگاه و زیســتمندانش است؛ عرصه ای که 
حالا دیگر شکارچیان کمتری برای شلیک به مرال و شوکا و... به 
آنجا می روند. او همان کسی است که ویدئوهای صحبت کردنش 
با خرس و پلنگ در شــبکه های اجتماعی پربیننده شده است. 
غفاری چلاوی حالا درکنار کلبــه اش در ارتفاعات چلاو  که 2بار 
توسط شکارچیان غیرمجاز، به آتش کشیده شده درباره 11سال 
کار در دل جنگل های شمال و اینکه چرا تصمیم به سخن گفتن با 

حیوانات گرفته با همشهری گفت وگو کرده است. 

دوشــنبه دوشــنبه 1818 دی  دی 14021402- شماره - شماره 89958995

فیلــم گفت وگوهای شــما با 
حیوانــات در فضای مجازی به شــدت 
پربیننده شد. چه شــد که به فکر سخن 

گفتن با حیوانات افتادید؟ 
بیش از 10ســال اســت به عنــوان همیار 
محیط بــان از عرصه های جنگلی شــمال و 
حیات وحش حفاظت می کنم. تقریبا بیش 
از 200 روز از ایام سال را به طور شبانه روزی 
در عرصه ها حضور دارم. گرچه از کودکی به 
واســطه زندگی در کنار جنگل، شیفته این 
محیط شدم، اما از گذشته دور جوامع محلی 
به دلیل حمله حیوانات وحشی مثل خرس و 
پلنگ به دام ها، تصور می کردند حیات وحش 
خوی درنده دارند و خطرناک هســتند. اما 
واقعیت چیــز دیگری اســت. در همه این 
سال ها هزاران گونه به دلیل چنین تصوری 
کشته شده اند تا امنیت برای دام برقرار شود. 
هنوز هم برخی افــراد محلی دنبال تبصره و 
ماده هســتند تا بهانه ای برای از بین بردن 
حیوانات وحشــی پیدا کننــد. البته نحوه 
برخــورد جوامع محلی بــا حیات وحش در 
سال های اخیر بهتر شــده است. طی 2دهه 
اخیر البته حمله های حیات وحش به دام یا 
انسان که اتفاق افتاده، مقصرش انسان است 
که وارد زیســتگاه حیوانات شده و حیوانات 
هم به همیــن دلیل ممکن اســت واکنش 
نشــان دهند. تصمیم گرفتم که نگاه مردم 
به حیوانات را تغییر دهم و به آنها ثابت کنم 

حیات وحش تعارضی با انسان ندارد. با توجه 
به اینکه سال هاست در طبیعت حضور دارم، 
می دانم حیوانات هم احساس دارند و متوجه 
می شوند انسانی که با آنها برخورد می کند، 
برایشــان خطر دارد یا نه. شــروع کردم به 
صحبت کــردن با حیوانــات و نتیجه اش را 
هم گرفتم. حیوانات لحن انســان را متوجه 
می شــوند؛ ضمن اینکه در 99درصد مواقع 
از انســان گریزانند و تمایلی برای برخورد با 

آدم ها ندارند.

از صحبت کردن بــا خرس پیر 
فیلم هم گرفتی و خیلی هم پربیننده شد. 

واکنش مردم محلی به این رفتار چه بود؟

از گذشــته روایت هایی بین مردم سینه به 
ســینه گشــته بود، مبنی بر اینکه خرس ها 
خطرناکنــد؛ مخصوصا در فصــل بهار و اگر 
توله همراه شــان باشــد، به انســان حمله 
می کنند. خلاصه اینکه از خرس یک هیولای 
انسان خوار درســت کرده بودند. زمانی که 
این فیلم منتشر شد و بسیار مورد توجه قرار 
گرفت، افرادی که مرا می دیدند، می گفتند 
که ترس شــان از خرس کمتر شــده است. 
وقتی دیــدم صحبت من با خــرس اینقدر 
در نحوه نگــرش مردم تأثیــر دارد، تصمیم 
گرفتم کارم را ادامه دهــم. روزانه ده ها نفر 
از انسان ها در بمب گذاری و جنگ، تصادف 
رانندگی، ســقوط هواپیمــا و دیگر حوادث 

کشــته می شــوند، اما کســی از هواپیما یا 
ماشــین نمی ترســد. این درحالی است که 
طی 2یا 3دهه، برخــورد کم حیات وحش با 
انسان آن هم در یکی از روستاهای دورافتاده 
اتفاق می افتد که قطعا دلیل واکنش حیوان، 
حفاظت از خود یا توله هایش اســت. چنین 
موارد انگشت شــماری نبایــد در مواجهه با 

حیات وحش تعمیم داده شود.

چه گونه هایی در منطقه شــما 
زیست می کنند؟

گونه هــای مختلف از خرس، گــرگ، پلنگ، 
گراز، سیاهگوش، شوکا و مرال گرفته تا انواع 

پرندگان در این منطقه زیست می کنند.

حیوانی هست که دوست داشته 
باشید مانند خرس و پلنگ با آن هم سخن 

شوید؟ 
مرال یا گوزن ایرانی! اما تاکنون مثل پلنگ و 

خرس به من نزدیک نشده است.

اگر روزی فرصت صحبت کردن 
با مرال را داشته باشید، به او چه می گویید؟

نوازشــش می کنم و می گویم: »رفیق، چقدر 

زیبایی. نترس و نگران نباش؛ چشم برهم بزنی 
زمستان تموم می شه و بهار می آد.«

از زیبایی هــای کار گفتید، از 
ســختی هایش هم بگویید. تا به حال با 
شکارچی غیرمجاز هم مانند خرس و پلنگ 

روبه رو شده اید؟ 
11سال است در منطقه ای به وسعت 10هزار 
هکتار از جنگل های  چلاو آمل مشغول حفاظت 
از حیات وحش هستم. به خاطر تنوع زیستی  این 
منطقه، شــکارچیان زیادی برای شکار مرال، 
شوکا و پرنده می آیند. شکارچیان زیادی را قبل 
از شکار، رصد کرده ام و تحویل یگان حفاظت 
داده ام. 2شــکارچی را هم در فصل گاوبانگی 
مرال ها بعد از شکار مرال رصد کردم که یگان 
حفاظت آنها را دستگیر کرد. 20فرردین1396 
به همراه عمویم که پدر همسرم است، در منطقه 
گشــت می زدیم. غروب بود؛ خسته از گشت 
روزانه در حال حرکت به سمت کلبه بودیم که 
صدای شــلیک آمد؛ دنبال صدا رفتیم. عمویم 

هم صحبت حیوانات هستم
گفت وگو با همیار محیط بانی که سخن گفتنش با خرس و پلنگ پربیننده شده است

مجید جباریگفت وگو
روزنامه نگار

جلسه مجلس برای بررسی آلودگی هوا
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اســامی: مجلس و دولت خود را مکلف می دانند که به موضوع 
آلودگی هوا توجه کنند و قطعا یک جلسه نظارتی مجلس شورای اسامی به بحث آلودگی هوا و اجرای قانون 

هوای پاک از سوی مجموعه های مسئول اختصاص می یابد. 

گسترش قلمروی زندگی یوزپلنگ در سال جاری
حسن اکبری، معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی: گسترش قلمروی زندگی یوزپلنگ آسیایی از جمله اقدامات 
انجام شده در سال جاری است و برای اینکه بتوانیم به جز منطقه »توران« یوزپلنگ را در اطراف آن نیز حفاظت 

کنیم به 2 مولفه اصلی نیاز داریم که یکی از آنها تقویت طعمه و تامین غذاست.

31ژئوپارک در ایران، آماده بهره برداری هستند
کارگروه ملی ژئوپارک های کشور با هدف هماهنگی، ساماندهی، تسهیل و هدایت 
فعالیت ها و امور ژئوپارک و تعامل بین دســتگاه های ذیربط با محوریت سازمان 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشــور آغاز به کار کرد و مســئولان سازمان 
زمین شناســی اعلام کرده اند که 31ژئوپارک در ایران آماده بهره برداری هستند. 
کارگروه ملی ژئوپارک های کشــور، همکاری در راه اندازی شــبکه ژئوپارک های 
ملی و تدوین چشم انداز، اهداف و سیاست های کلان توسعه ژئوپارک ها با رعایت 
ملاحظات قانونی هر یک از دستگاه های ذیربط را بر عهده دارد. علیرضا شهیدی، 
معاون وزیر صمت و رئیس سازمان زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشور در 
نخستین جلسه کارگروه ملی ژئوپارک های کشور، با اشاره به لزوم توسعه ژئوپارک ها 
در کشور، بر پتانسیل های کم نظیر ایران در زمینه میراث زمین شناختی و طبیعی 
کشور تأکید کرد و گفت:31 محدوده دارای پتانسیل ژئوپارک در کشور از سوی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور شناسایی و ظرفیت سنجی شده اند 

که آماده بهره برداری استان ها و بخش خصوصی مربوطه هستند.

عدد خبر

عامل آلودگی هــوای کانشــهرها، خودروها و 
موتورســیکلت ها هســتند. براســاس آمارها، 
از 38میلیــون وســیله نقلیــه کشــور حــدود 
17میلیــون معــادل 45درصــد، فرســوده 

هستند.

 ۸۰
درصد  

گردشــگری در کشــور بــا رفــع موانــع ایجــاد 
می شــوند. بــه  گفتــه عــزت الله ضرغامــی، 
و  گردشــگری  فرهنگــی،  میــراث  وزیــر 
برخــی در  نظــر  تجدیــد   صنایع دســتی، 
حریم هــای آثــار تاریخــی بــرای رفع مشــکات 

مردم در دستور کار قرار گرفته است. 

5۰
پروژه

پشت سرم به فاصله 200متری می آمد. به محل 
که رسیدم، 3شــکارچی مرال و شوکا تیرشان 
خطا رفته بود و منتظر شکار بعدی بودند. یکی 
از آنها بعد از اعتراض من اســلحه اش را پر و به 
درخت پشت سرم شلیک کرد. عمویم که با من 
فاصله داشت، به تصور اینکه به من شلیک شده، 
هراسان سر رسید. شکارچیان هم وقتی دیدند، 
2نفر هستیم، فرار کردند. عمویم عصبانی شد و 
گفت: وقتی به شهر برسیم، حادثه را برای پدرت 
تعریف می کنم تا دســت از این کار بکشی. در 
فاصله جنگل تا شهرکه حدود 2.5ساعت بود به 
عمویم اصرار و التماس کردم به پدرم و همسرم 
چیزی نگوید. با هزار ترفند راضی شد و به کسی 
چیزی نگفت تا اکنون کــه خودم اینجا این راز 
را بعد از 6سال فاش می کنم. بعد از این حادثه 
شکارچیانی که دستگیرشان کردم، 2بار کلبه 
جنگلی ام را به آتش کشیدند و هر 2بار به هزینه 

خودم کلبه را از نو ساختم.

همســر و دخترت به نبودنت 
اعتراض نمی کنند؟

اوایل کار اعتراض می کردند، اما وقتی نتیجه 
تلاش های چندســاله و احیای حیات وحش 
منطقه را دیدند و وقتی متوجه شــدند مردم 
محلی چه احترامی به تلاش هایم می گذارند، 
کم کم راضی شدند. در مدت 11سال حضورم 
در عرصه، جمعیت مرال، شوکا، خرس، پلنگ 
و... احیا و قاچاق چوب کم شده است. دخترم 
تا حالا به منطقه نیامده، امــا از روی تعریف 
خاطرات و صحبت هایم نقاشی هایی کشیده 
که خیلی به منطقه شباهت دارند. شب هایی 
که تنها در کلبه جنگلی هستم به نقاشی های 

دخترم خیره می شوم و آرام می گیرم.

ماجرای پربیننده شدن گفت وگو با پلنگ چلاو
این پلنگ را در ارتفاعات چلاو آمل دیدم و با او صحبت کردم. حدود 11صبح بود؛ از یک جنگل 
راش انبوه به منطقه ای که پوشش گیاهی آن تغییر می کند به منطقه بازتر رسیدم. با دوربین 
به یک شوکا نگاه می کردم و دیدم ناگهان فرار کرد. پشت سر آن هم چند گراز از منطقه دور 
شدند و به سمت من آمدند. کنجکاو شدم. منطقه را زیرنظر گرفتم. دیدم یک پلنگ کنار درخت 
نشسته است. دلیل فرار آنها هم همین پلنگ بود. 20دقیقه از رفتارش فیلم گرفتم؛ چرخی زد 
و خمیازه ای کشید و روی یک صخره خوابید. چند دقیقه بوی حیواناتی که فرار کرده بودند را 
تعقیب کرد و به سمت من آمد. 20متری من ایستاد. مشغول فیلم گرفتن بودم. پلنگ هم من 
را نگاه می کرد. گفتم: »هی روزگار...    حالت چطوره؟« داشت برمی گشت که گفتم: »نترس من 
رفیقتم، نگران نباش...« چند ثانیه بی حرکت ماند؛ انگار دارد به حرف هایم گوش می کند. بعد از 
چند لحظه درنگ، راهش را کشید و رفت. حیوان حتی اگر پلنگ درنده هم باشد، متوجه رفتار 

دوستانه انسان می شود. البته غیر از پلنگ با گرازها و گرگ ها هم گهگاه هم سخن می شوم. 

نخستین بار با خرس پیر سخن گفتم 
آذرماه سال98 در یکی از راشستان های 
منطقه خرس دیدم. پیش از آن  6خرس 
را در مســیر پایش دیده بــودم. خرس 
5متر با من فاصله داشــت؛ پیر بود و در 
حال  اســتراحت. مرا که دید راه افتاد؛ 
فیلمبرداری می کردم؛ ایســتاد و به من 
خیره ماند. خواستم نشان دهم مواجهه با 
حیوانی چندین برابر سنگین تر از انسان با 
پنجه های بسیار قدرتمند که به طور طبیعی 
پرخاشگر نیست و تمایل به حمله و آسیب 
به انســان ندارد، چگونه است؟ ایستاد و 
شــروع کردم به صحبت کردن: »سلام؛ 
آهای منم پیرمرد. چشمات کم سو شده؛ 
من رو نمی بینــی؟  ای روزگار هی؛ درآخر 
کجا روبه روی هم قرار گرفتیم. من رفیقتم، 
نترس،  ای قربون برادر بشم.« خرس پیر 
نگاهی به من کرد؛ فهمید که خطری برایش 
ندارم و با چهره ای آرام به راه خود ادامه داد.

حیوانی که آماده حمله شد
تاکنون گرفتار حمله ای که منجر به جراحت شود نشدم. اما 
یک بار هنگام گشتزنی در منطقه، خرسی در فاصله 70متری، 
وقتی نزدیکش شدم، روی 2پا ایستاد و حالت دفاعی گرفت. 
داشت اخطار می داد نزدیک تر نشوم. واکنش خرس را که 
دیدم، نزدیک نشدم؛ آرام نشد؛ شروع به فریاد زدن کردم تا 
بترسد و بالاخره فرار کرد. دیدم روی لاشه ای که شکار کرده، 
برگ و خاک ریخته تا برگردد و غذایش را بخورد. حیوانات 

خانگی هم البته نسبت به غذایشان حساس هستند.
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تشییع پیکر 2شهید حادثه کرمان در مشهد
مراسم تشیع پیکر مطهر 2شهید حادثه تروریستی 

کرمان)شهیده مریم قوچانی غروی و شهید عادل رضایی( و 
جواد ایزدی شهید تازه تفحص شده دفاع مقدس با حضور 
مردم شهیدپرور مشهد از خیابان امامت مشهد و در جوار 

مرقد شهدای گمنام دفاع مقدس برگزار شد. عکس ها: تسنیم

عکسنوشت

خبرهای کوتاه از دنیای فرهنگ
یازدهمیننشستتخصصی»بازایرانشناسی«باحضور
محمدعلیرجبیدوانی،استاددانشگاهشاهدوعضوپیوسته
فرهنگستانهنربرگزارمیشود.ایننشستدوشنبه۱۸
دیازساعت۹:۳۰تا۱۲درتالاردکترحسنحبیبی،بنیاد

ایرانشناسیبرگزارخواهدشد.
فراخوانثبتنامازناشرانفرهنگیدرسیویکمیندوره

نمایشگاهبینالمللیقرآنکریممنتشرشد.
آییننکوداشتمیرجلالالدینکزازی،چهرهماندگارزبان
وادبفارسیبههمتانجمنآثارومفاخرفرهنگیوباحضور
وسخنرانیجمعیازاستادانبرجستهدانشگاهسهشنبه،
نوزدهمدیماهازساعت۱۵تا۱۷درتالاراجتماعاتشهید

مطهری)ره(انجمنآثارومفاخرفرهنگیبرگزارمیشود.
کتاب»فقههنر«درمراســماختتامیهششمینجایزه

پژوهشسالسینمایایران،برندهشد.
همایشملــیمیراثفرهنگــیوهنریســیرافدرپهنه
خلیجفارستوسطپژوهشــکدههنرفرهنگستانهنر،انجمن
علمیباستانشناسیایرانوموزهملیایرانباهمکاریپژوهشگاه

میراثفرهنگیوگردشگری۱۹دیماه۱۴۰۲برگزارمیشود.

بحران در 
اطلاع رسانی بحران

بررسیوظایفرسانههاوشهروندان
درمواجههباتصاویردلخراشبحرانهایی

همچونحادثهتروریستیکرمان

الناز عباسیانگزارش
روزنامهنگار

تیترخبرنگاه

مرتضیخلفیزاده،کارشناسسوادرسانه:
 انتشار تصاویر دلخراش

هم خلاف شرع است و هم خلاف اخلاق
درهمهجــایدنیاشــیوهنامههای
رســانهایوجودداردتاســطحیاز
رعایــتاصولقواعدحرفــهایرابه
روزنامهنــگارانوخبرنــگارانارائه
دهــدوآنهــامکلفبــهرعایتاین
شیوهنامهاند.درحادثهتروریســتیتلخکرمانبایدگفت
آنکســیکهدرآنموقعیتحضــوردارد،باصحنههای
بســیاردلخراشیمواجهاســت.رســانهابزاریاستکه
اینقابرادرانــدازهمیلیونیبزرگمیکنــد.وقتیاین
صحنههایدلخراشدرسطحوسیعبامخاطببالامنتقل
شودنتیجهاشاینميشودکهمخاطباندرردههایسنی
متفاوتوباشرایطروحیوجسمیمختلفبااینصحنهها
روبهرومیشــوند.ازبیمارانقلبیوبانوانباردارگرفتهتا
کودکانونوجوانانوگروههایحساسدرجامعهممکن
اســتبادیدناینتصاویردچارمشکلشوند؛پسایجاد
یکسریمحدودیتهادرشــکلارائهتصاویرحائزاهمیت
است.همرعایتاصولاخلاقیبهمعنایاخلاقعمومیرا
بههمراهداردوهمبهجهتشرعیپیکرمومنحرمتدارد.
اگرازمتخصصاندینیجویاشویدحتمادرخصوصرعایت
حرمتجنازهوپیکرافراددرهرحادثهایاعمازســانحه
تصادفویاحوادثتروریســتیوحتیپیکرشهدانکاتی

رااعلاممیکنند.
چهکســیگفتهبراینشــاندادنعمقفاجعــهبایدبه
شــکلکاملابیپردهوعریانماجراراارائــهدهیمکهبعد
خداینکردهبرایجامعهتبعاتیراایجادکند،مثلاممکن
استکسیبراثرشنیدنایناخباریاتماشایاینتصاویر
دلخراشدچارمشــکلروحیوکابوسو...شــود.قطعابا
چارچوببندیومحدودیتمیتوانعمقفاجعهرابازنمایی
کرد؛بنابراینلزومیبهنشاندادندوبارهاینتصاویرنیست.
همبهلحاظاصولحرفهایرسانهایکهدرهمهجایدنیا
رعایتمیشودوهمبهجهترعایتاخلاقوشرعمامکلف
هستیمتحتشــرایطوچارچوبهاییبهماموریتهای
رسانهایخودعملکنیمکهبهاینمعنانیستاصلاحوادث
راپوششندهیم؛زیرااینتفکرکاملاغلطاست؛اتفاقااین

فجایعرابایدبهمردمنشانداد.
حادثهکرمانبهاذهانمــردمایرانایننکتــهرامتبادر
میکندکهایــناتفاقهرســاعتدرغــزهرخمیدهد.
عملیاتهــایتروریســتیدرافغانســتانوبســیاریاز
کشورهایمســلماندائمادرحالرخدادناستوماباید
تمامتوانوقدرتخــودرابرایدفاعازمظلــومومقابله
بــاصحنهگردانانوعوامــلوعاملانایــنعملیاتهای
تروریستیجمعوعلیهآنهااقدامکنیم.بایدیکهمافزایی
جمعیبرایافکارعمومیایجادویکپشتوانهلحاظشودتا
نیروهایامنیتیودفاعیماباقدرتبهکارخودادامهدهند.

با فرهنگسازی، اطلاع رسانی 
نادرست اصلاح می شود 

راه اندازی سامانه
  انتشار محتوای مردمی 

لحظاتی بعد از وقوع حادثه تروریستی در مراســم چهارمین سالگرد شهادت 
حاج قاسم ســلیمانی در کرمان، فضای مجازی از عکس های دلخراش و بی پرده 
از پیکرهای خونین و پاره پاره مردم و البته مجروحان این حادثه پر شد. علاوه بر 
اینکه این موضوع برای سلامت روحی و روانی جامعه بسیار خطرناک است، از نظر 
اخلاقی، شرعی و اصول رسانه ای هم مورد انتقاد است. سراغ 3کارشناس رسانه 
رفتیم تا نظرات آنها را درخصوص وظیفه رسانه ها و شــهروندان حاضر در این 

صحنه ها بیشتر جویا شویم.

محمد لسانی؛ کارشــناس سواد رسانه:
فعالیترســانهدربحران)بلایــایطبیعیو
فجایعاتفاقی(در۲وجهقابلبررسیاست؛یکی
کارکردرسانههایرسمیاعمازصداوسیماو
مطبوعاتدرایــنوقایعودیگرينقشمردم
وانسانرســانههادرتوزیعپیاماست.باتوجه
بهفضایاحساســیايکهمردممادارند،این
فضادررســانههایرســمیوغیررسمیهم
نمودپیدامیکند.حتیمجریانصداوســیما
ویــاخبرنــگارانروزنامههاهــمدرگیراین
هیجانزدگیمیشــوند.همچنینکنشگری
انســانیهممهماســت؛افرادیهستندکه
وابستگیســازمانیندارندولیباتلفنهمراه
خودازیــکفاجعه،فیلمیاتصویــرگرفتهو
منتشــرمیکنند.مثلحادثهپلاسکو،سیل
وزلزلهو...ماحتی»کشــتهســلفی«داریم،
مثلاافرادیدرجنوبکشــورباسیلسلفی
گرفتندوکشتهشدند.اینیکهیجانطلبی
وتوجهطلبیاســتکهمادرگیرآنهستیم.
لذابهنظرمیرســدکهاولبایدقانوننقشو
مســئولیتمردمدرتوزیــعوتولیدمحتوای

رسانهایداشتهباشیم.
دوماجرایدقیقاینقانوناســت.اگرکسی
ازفاجعهعکسوفیلمگرفتوباعثتحریک
عواطــفعمومیشــد،موردپیگــردقانونی
قرارگیرد.بهنظرمیرســدکهایــناجرااگر
ادامهدارباشدافرادنســبتبهتوزیعوتولید
پیامحساسمیشوند.بهعلاوهاینکهدرگاهها
وسامانههاییمیتوانندوجودداشتهباشندکه
اگرفرديازروزحادثهايعکسوفیلمگرفت
بهسامانههاارسالکند.سامانه،گزینشمیکند
وبخشهایغیرقابلپخششطرنجییاحذف
میشودوبقیهراپخشمیکند.بهمرورزمان
اینســامانهمرجعیتپیدامیکندوتبدیل
بهسامانهانتشــارمحتوایمردمیمیشود.
شهروندخبرنگاریبهفرهنگسازینیازدارد.
درتمامدنیاتصویروفیلمگرفتنازبدنهای
تکهتکهوپیکرکــودکاندراینگونهحوادث،

شاخصههاوضوابطیدارد.
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هفتهگذشتهقیمتبلیتســینمابرایدومین
باردرکمترازیکسالافزایشپیداکرد.اسفند
سالگذشتهبلیتسینمابه6۰هزارتومانرسید
وحالا۲ماهماندهبهاسفندبازهمافزایشپیدا
کردهاست.بسیاریاینبالارفتنقیمتبلیترا
نقدکردندوآنرااتفاقخوشایندیبرایسینما
ومخاطبانشندانستند.درمقابلسینماگرانو
سینمادارانیهمهستندکهمعتقدندحتیاین
افزایشقیمتهمدرکمکبهسینمادارانمؤثر

نخواهدبود.
بهگزارشهمشــهریآنلاین،مقایســهقیمت
۱۵هزارتومانییکبستهپفکزمانیکهبلیت
ســینما۳۰هزارتومانبودباقیمــت6۵هزار
تومانیهمینپفــکامروزکهبلیــت6۰هزار
توماناست،یکیازاســتدلالاتیاستکهبرای
لزوماینافزایشقیمتمطرحشــدهاست.اگر
ازشباهتآنبهمقایسهقیمتیکبستهتخمه
وقیمتاینترنتکهدرحمایتازافزایشبیش
از۳۰درصدیقیمتبستههایاینترنتیمطرح
شــد،بگذریمونکاتدیگردرکناراینافزایش
بلیترادرنظرداشــتهباشــیم،بهنظرمیرسد

چندانهممسئلهعجیبینیست.

فیلم خوب نباشد با بلیت 
رایگان هم تماشاگر ندارد

ســیدجمالســاداتیان،
ســینما، تهیهکننــده
افزایشقیمتبلیتسینمارایکپازلمیداند
ومیگوید:»ازیــکطرفهزینــهتولیدفیلم
وهزینهنگهداریســینمابالارفتهاســت.چه
برایســینمادارانوچهبــرایتولیدکنندگان
هزینههــایصــورتگرفتــهومبلــغبلیت
بایدهمگونباشــد.اماازطــرفدیگربحران

اقتصــادیووضعیتمعیشــتمــردممطرح
استوبههمیندلیلبعضیمخالفند.بنابراین
شــورایصنفیســینمادارانســعیداشتند
اعتدالیدرایــنزمینهبهوجــودبیاورند.مثلا

تعدادروزهاییکهبلیتســینمانیمبهاستاز
یکروزبــه۲روزافزایشپیداکــردتاافرادی
همکهمشــکلاقتصادیدارندبتوانندباقیمت
پایینترفیلمهاراتماشاکنند.ضمناینکهاین

افزایشبلیتفقطبرایروزهایپنجشــنبهو
جمعهاست.«ساداتیاندربارهاینکهآیاافزایش
بلیتمنجربهکاهشتماشاگرانسینمانخواهد
شــد،اعتقاددارداگرفیلمخوبباشــدمردم
برایآنپولمیدهند.اگرهمبدباشــدحتیبا
بلیترایگانهمآنرانخواهنددید.اومیگوید:
»کســانیکهتواناییپرداختبلیــت۸۰هزار
تومانیرابرایروزهایپنجشنبهوجمعهندارند
میتوانندبانصفاینقیمتدرروزهایدوشنبهو
سهشنبهفیلمرابا۴۰هزارتومانببینند.بنابراین
فکــرنمیکنمرویمیــزانتماشــاگرتأثیری

باشد.« داشته

تعیین قیمت بلیت بر عهده سینمادار
جمالساداتیانمیگوید:افزایشقیمتبلیت،تأثیریرویکاهشمخاطبندارد

شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامهنگار

 چرا سینما آزادی میزبان
جشنواره فجر امسال نیست؟ 

تجهیزوگسترشسالنها،دلیلغیبتپایثابت
جشنوارهفجر

ســینماآزادیبــرای
نخستینباردرفهرست
ســینماهایجشنواره
فیلمفجرقــرارنگرفته
اســت.اینســینمااز
نخستیندورهبرگزاری
جشــنوارهفیلمفجردر
سال۱۳6۱تابهامروز
پــایثابــتمهمترین
رخدادسینماییکشور
بودهاســت؛سینمای

نوستالژیکیکهبخشــیازخاطراتجمعیسینمادوستان
وعلاقهمندانجشنوارهفجراست.تنهادرسالهای۱۳۷6
تا۱۳۸۵خبریازاینســینمادرجشــنوارهنبود.پساز
آتشسوزیسینماآزادیدرسال۱۳۷6تابازسازیوتکمیل
سینمادربهمن۱۳۸6،سینماییوجودنداشتکهمیزبان
جشنوارهشود.ازبهمن۱۳۸6کهپردیسآزادیافتتاحشدتا
بهمن۱۴۰۱اینسینماهمیشهمیزبانعلاقهمندانجشنواره
بودهولیدرجشنوارهامسالخبریازاینسینمانخواهدبود.
سجادنوروزی،مدیرسینماآزادیدلیلغیبتاینسینمارا
تجهیزوگسترشسالنهاعنوانمیکندومیگوید:درنظر
داریم6ســالنبهظرفیتنمایشاینمجموعهاضافهکنیم
کهبااینافزایشسالن،ظرفیتاکراناینمجموعهنسبت
بهوضعیتفعلی،تقریبا۲برابرافزایــشخواهدیافت.این
ســینماداردرگفتوگویباایرانامیافزاید:درحالحاضر
مادرروزهایپرمخاطبمانندروزهایسهشنبه،پنجشنبه
وجمعههرهفته،شــرمندهبرخیمخاطبانمیشویمکه
بهدلیلتکمیلظرفیتســالنها،امکانتماشایفیلمهارا
ازدستمیدهند.پردیسآزادیباوجودآنکهفقط۵سالن
نمایشداردوبهنســبتخیلیازپردیسهایســینمایی
دیگر،سالنهایاندکیبرایمیزبانیازمخاطبانداشته،در
تماماینسالهاجزو۴سینمایاولکشوردرزمینهتعداد
مخاطبانبودهاست.فعالیتعمرانیگستردهایرادرسینما
آزادیآغــازکردهایمکهبهدلیلهمیــناصلاحات،امکان

میزبانیازمخاطبانجشنوارهفجررانداشتیم.

هنروتجربهرخداد

هالیوود

آغاز نمایش مستند »علی  مسیو« 
مستندعلیمسیوبهنویسندگی
وکارگردانــیمســعودمیــر،
از۲۳دیاکرانمیشــود.این
مستندبعدازرونماییدرچارسو
درپلتفــرماختصاصینمایش
مستنددردسترسعلاقهمندان
قــرارمیگیرد.کارگــرداناین
مستنددربارهایناثرگفت:علی
مسیوشناختنامهایمصوربرای

معرفیوغبارزداییازشــخصیتیاســتکهبیتردیدجنبش
مشــروطهبدوندرایت،حمایتواصالتاوحتیدرهمانحد
محدودهمبهثمرنمینشست.گروههنروتجربهمراسمرونمایی
ونمایشویژهاینمستندراروزشنبه،۲۳دیدرسینماچارسو
برگزارمیکندوقراراستبعدازبرگزاریآیینرونماییونمایش
علیمسیودرسالنشماره۲سینماچارسواینمستنددرپلتفرم

اختصاصینمایشمستنددردسترسقراربگیرد.

حرف سیاسی در گلدن گلوب ممنوع
برگزارکنندگانگلدنگلوبامیدوارنــدهنرمنداندراین
مراســمدربارهوقایعغزهوانتخاباتآمریکاصحبتنکنند.
برگزارکنندگانمراسماهدایجوایزگلدنگلوبامیدوارند
ســلبریتیهارویصحنــهازورودبهسیاســتبپرهیزند.
جنگاســرائیلوفلســطینوانتخاباتریاستجمهوری
ایالاتمتحدهمسائلیاندکهستارگانهالیوودرادرمراسم
امســالبهصدورپیاموسوســهمیکنند.درمراسمیکه
بامدادامروزبهوقتایرانبرگزارمیشــود،سلبریتیهایی
چون»مــارکرافلو«و»رابــرتدنیرو«کــهازمنتقدین
»دونالدترامپ«درســالهایپیشبودهانــدو»لئوناردو
دیکاپریو«کهیکفعالمحیطزیســتاسترویصحنه
خواهندرفت.تعدادبینندگانگلدنگلوبســالگذشــته
با6.۳میلیونبهپایینترینحددرتاریخشســقوطکرد
وبهدلیلمتهمشدنبهفســاداخلاقیوتبعیضنژادیتا
ماهپیشبازیگریاکمدینیاجرایمراســمرانمیپذیرفت.

»جوکوی«هفتهپیشاجرایاینمراسمراپذیرفت.

سینمای انیمیشن ایران از سینمای رئال جلوتر است 
حامد جعفری، تهیه کننده »بچه زرنگ«: امروز سینمای انیمیشن ایران نسبت به سینمای رئال فاصله کمتری 
با ســطح مطلوب دنیا دارد. البته در همه مــوارد، از موضوعات مهمی مثل روایت و تکنیک در ســاخت اثر تا 

نظامات مالی و توزیع و...  فاصله هایی وجود دارد. / ایرنا

دوست دارم بار دیگر فیلمی مانند »طلسم« بسازم
داریوش فرهنگ، کارگردان: علاقه دارم تا دوباره فیلمی مثل »طلسم« بسازم و در چنین ژانر و سینمایی 
فعالیت کنم اما موانع زیادی پیش روی من اســت. اگر می خواســتم بر مســیر خود پافشــاری کنم، شاید 

تاکنون تنها 2فیلم ساخته بودم./ صبا 

گران شدن بهای بلیت در سئانس های طلایی
2 روز در هفته و در روزهای پنجشنبه و جمعه در سینما های مدرن به صورت شناور تا سقف 
۸۰ هزار تومان و در سینما های ممتاز تا سقف ۶۰ هزار تومان در اختیار مدیر سینما خواهد بود 
و این سینمادار است که تصمیم می گیرد در سئانس های طلایی روزهای پرمخاطب بلیت را 
با قیمت ۸۰هزار تومان به فروش برساند یا با همان ۶۰هزار تومانی که پیش از این بود. از طرف 
دیگر 2روز در هفته یعنی روزهای دوشنبه و سه شنبه که مخاطبان سینما کاهش پیدا می کند 
بلیت نیم بهاست و این مسئله شاید بتواند به مخاطبانی که دوست دارند فیلمی   را با قیمت 

پایین تر تماشا کنند کمک کند.

مکث

عبدالله گنجی؛ کارشناس رسانه:
اطلاعرســانیشــفافوتحریــکنکردن
عواطفواحساساتودرگیرنکردناعصاب
مردمرویمســائلخشــنمعمولادرتمام
دنیاحفظمیشــود.دراروپــاوآمریکاکه
مدعیاطلاعرســانیعریــانوآزاديبیان
هستندبهندرتوشایدهمهیچگاهنتوانید
صحنهجنــازهازیکحملهتروریســتیرا
دررسانههایشــانببینید.تعــدادحملات
تروریســتیدرمــدارسوکشتهشــدن
دانشآموزاندرآمریکاکمنبودهاماصحنه

بیپردهازاینکشتارهامنتشرنمیشود.
متأســفانهدرایرانبهرغماینکــهمتهمبه
نبودآزادیبیانوقلمومحدودیترسانهای
هستیم،بهبدترینشکلممکنصحنههای
کشتاروخشونتراترســیممیکنیم.شاید
علتشاینباشــدکهتصورمیکنیماگراین
صحنههامنتشرنشــودباورپذیرنیستویا
افکارعمومیبهبلوغینرسیدهتاروشهای
دیگراینمســئلهراباورکندوحتمابایدبه
صحنهعینیتبخشــید.انتشارصحنههای
دلخراشوخشنبهخصوصبرایگروههای
حســاس،کودکانونوجواناندربســیاری
ازکشــورهایمدعیآزادیبیــانهمانجام
نمیشــودوليمــادرایرانایــننقیصهرا
داریــم.بهنظرمندرحوزهرســانه،خارجاز
قدرتوحکومت،سیستموزارتارشادباید
فکرویژهکردهوورودپیداکند.متأســفانه
بعضیهاهــمخواهاناینتصاویرهســتند
امــادرکلبایــدصحنههــايمیدانــیاي
کــهمخابــرهمیشــوندراکنتــرلکردو
وزارتارشــادبایددراینزمینهاقدامکند.
اغلبآنهاییکهاینتصاویردلخراشرامخابره
میکنندآموزشندیدهاندوفکرمیکنندکار
درستیانجاممیدهند.بههمینخاطربحث
فرهنگســازیدراینزمینهبهخودرسانهها
برمیگرددوبایدباعدمنشــروفرهنگسازی
قبیــحبــودنموضــوع،ایــنمســئلهرا

ترویجدهند.



أردوغان: لن ندير 
ظهرنا لإخواننا 

المظلومين في غزة 
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 خلال مؤتمر
الإعلان عن مرشحي 

رؤساء البلديات..

الرئيس التركي يكرر 
دعوته لإصلاح الأمم 
المتحدة بعد الفيتو 

الأمريكي الذي عرقل 
وقف إطلاق النار في غزة

يقول رجب طيب 
أردوغان إن مجلس 
الأمن التابع للأمم 
المتحدة، الذي كان 
يهدف إلى إحلال 

السلام العالمي، تحول 
إلى حامي لإسرائيل.

الشرق الأوسطالشرق الأوسط

فلسطین في الصحف العربية الرأي إنفوغرافالخبر

اردوغان يلعب على الحبال في التعامل 
مع »إسرائيل« والفلسطينيين 

 
مـن  التركيـة  السـلطات  موقـف  يتأمـل  مـن 
الأحـداث الأخيـرة التـي اشـتعلت علـى الأراضي 
الفلسطينية وغيرها من الاحداث مما تتعرض 
انتهـاكات،  مـن  الاولـى  المسـلمين  قبلـة  لـه 
طليعتهـا موقـف الرئيـس اردوغـان، خاصـة بعد 
إطـلاق حركـة حمـاس عملية "طوفـان الأقصى" 
بعـض  يتحيـر  ربمـا  أكتوبـر،  مـن  السـابع  فـي 
الشـيء فيتسـاءل نفسـه، هـل تمـارس تركيـا الدبلوماسـية لتحقيـق 
حصائـد سياسـية علـى حسـاب القضيـة الفلسـطينية، أم أن موقفهـا 
يحظـى بمصداقيـة وهـذه  مقدرتهـا فـي الوقت الراهـن، أم أنها تلعب 
على الحبال بما معناه انها تحسن صورتها في الداخل التركي وتظُهر 
نفسـها كبطل يرعى حقوق المسـلمين في العالم من جهة، ويحافظ 
علـى مصالـح بـلاده الاقتصاديـة والتجاريـة مـع اسـرائيل وامريـكا من 
جهة اخرى. ورغم انه لا يخفى على احد ان الخطاب التركي الرسمي 
تجاه إسرائيل يوصف بـ"العدائي"، إلا أن أنقرة تعتبر شريك تل أبيب 
الاسـتراتيجي فـي كثيـر مـن المجـالات، الأمـر الـذي يعتبـره الكثيرون 
"ازدواجيـة فـي الموقـف" تجـاه الإسـرائيليين والفلسـطينيين.  وتعلن 
تركيا دوما دعمها للقضية الفلسـطينية في الأوسـاط الدولية الا أنها 
تحافـظ علـى علاقاتهـا التجاريـة والعسـكرية مـع الكيـان الاسـىرائيلي 

فـي نفـس الوقـت.
فمـن يتابـع المواقـف التركيـة المعلنـة عنهـا يـرى انهـا دومـا تدعـم 
القضية الفلسطينية فقط من الجانب السياسي، وذلك في محاولة 

لكسـب الشـعبية، مقابـل حرصهـا علـى إبـداء "تلاسـن" لإسـرائيل.
كما ينظم حزب العدالة والتنمية الحاكم بصفة مسـتمرة مظاهرات 
في إسطنبول دعما للقضية الفلسطينية، يقابلها احتفال يقام سنويا 

في السفارة الإسرائيلية بأنقرة لذكرى تأسيس الدولة العبرية. 
فالرئيس التركي يحاول الفوز بتأييد الجمهور وفي ذات الوقت إرضاء 

الحليف الاستراتيجي لأنقرة - تل أبيب وراعيته واشنطن. 
تاريخيا، تعتبر تركيا أول دولة ذات غالبية مسـلمة تعترف بإسـرائيل 
عـام 1949م. لكـن مـن اللافـت أن العلاقات التركية الإسـرائيلية التي 
بدأت في هذا العام، لم تتأثر بتولي حكومة العدالة والتنمية مقاليد 
الحكـم فـي تركيـا عـام 2002. لكـن المثير هـو أن هذا الخلاف لم يؤثر 
في العلاقات والتعاون بين البلدين.بعدها و بحلول عام 2010 سجّل 
فصل آخر من فصول مسـرحية أردوغان، المتمثلة في إظهار العداء 

لإسـرائيل، إذ وقعت حادث مجزرة أسـطول الحرية.
توتـر مصطنـع أعقـب الحـادث، لكنـه لـم يؤثر أيضا علـى التعاون بين 
الجانبيـن. ونتـج عـن هـذا الخـلاف المفبـرك بعـد سـنوات مـا وصـف 
المتحـدة  الولايـات  بعـد  ثانيـة دولـة  تركيـا  المصالحة.وتعـد  باتفـاق 
تحتضن أكبر مصانع أسـلحة للجيش الإسـرائيلي. وقد وقع البلدان 
عـام 2015 اتفاقيـات عسـكرية بلغـت أكثـر مـن ثلاثـة مليـارات دولار. 
كمـا تخطـى حجـم التبـادل التجـاري بيـن أنقـرة وتـل أبيـب عـام 2019 

حاجـز أربعـة مليـارات دولار. 
كل هـذه الحقائـق تؤكـد بالحجـة القاطعـة ان اردوغـان احترف اللعب 
علـى الحبـال فـي مجـال تعاملـه مـع اسـرائيليين والفلسـطينيين، الا 
ان هـذه اللعبـة لـم تنجـع بتأثيـر علـى المهتميـن بشـؤون القضيـة 
الفلسـطينية، الذيـن باتـوا علـى درايـة مطلقـة بمـن يدعـم فلسـطين 

علـى أرض الواقـع ومـن يسـتثمر فـي التشـدق بدعمهـا الخـاوي.

الکيل بمکيالين!
المواقـــع  و  الإعـــلام  علـــى  نجـــده  مـــا  إن 
ــة  ــم المقاومـ ــارة عـــن دعـ ــي عبـ ــة هـ التركيـ
وخطابـــات  ناحيـــة  مـــن  الفلســـطينية 
مبـــادرات  واصفـــاً  المتحمســـة  أردوغـــان 
بأنهـــا تشـــبه جرائـــم  الكيـــان الصهيونـــي 

أخـــری.  ناحيـــة  مـــن  النازيـــة، 
و تزامنـــاً مـــع هـــذا، تفيـــد تقاريـــر عـــن زيـــادة 
النســـبة التجاریـــة مـــع الکیـــان الصهيونـــي نســـبه 30% خـــلال 
الشـــهرين الماضييـــن. و أضـــاف أردوغـــان أن الصفقـــة التـــي 
ـــون مواطـــن إســـرائيلي  ـــم مـــع اســـرائيل هـــي مـــن أجـــل ملي تت
ــا بـــادرت الخارجيـــة التركيـــة  مـــن أصـــول عربيـــة و ســـرعان مـ
لنفـــي التقاريـــر و أصـــدرت فـــي الوقـــت نفســـه بيانـــاً إيضاحيـــا 
حـــول طبيعـــة العلاقـــات التجاريـــة بيـــن تركيـــا و إســـرائيل؛ 
فقامـــت الحكومـــة التركيـــة بتبريـــر العمليـــة بحیـــث أن كل 
ــا عـــن طریـــق  ــتلزم إدخالهـ ــا تدخـــل الأراضـــي المحتلـــة یسـ مـ
الحـــدود الإســـرائيلية و الجمـــارك الاســـرائيليه و مـــن ثـــمّ تتـــمّ 
ــق  ــر الـــذي لـــم تعلـّ ــة. الأمـ ــة الغربيـ ــة النقـــل إلـــى الضفـ عمليـ

عليـــه الحكومـــه التركيـــه أکثـــر مـــن هـــذا.
و مـــا نجـــده وراء الکوالیـــس يطابـــق التطبیـــع تمامـــاً! ففـــي 
وزيـــر  أوغلـــو،  جاويـــش  مولـــود  اعتبـــر  م،   2022 أغســـطس 
الخارجيـــة التركـــي الســـابق أن »تطبيـــع العلاقـــات بيـــن تركيـــا 
ــازل عـــن القضيـــة الفلســـطينية  ــرائيل لا يعنـــي أبـــدا التنـ وإسـ

بـــل ســـيمكنها مـــن الدفـــاع عنهـــا بشـــكل أفضـــل«. 
تســـمية  ســـتعيدان  وإســـرائيل  تركيـــا  إن  جاويـــش  وقـــال 
ســـفيرين لهمـــا فـــي خطـــوة مهمـــة ضمـــن جهـــود البلديـــن 
ـــن تتخلـــى عـــن القضيـــة  ـــلاده ل لتطبيـــع العلاقـــات، مؤكـــدا أن ب
مـــع  الدبلوماســـية  العلاقـــات  اســـتئناف  رغـــم  الفلســـطينية 
إســـرائيل. وأثـــار الإعـــلان التركـــي عـــن تبـــادل تســـمية الســـفراء 
مـــع إســـرائيل غضبـــا لـــدى الفصائـــل الفلســـطينية. وعبـــرت 
حركـــة المقاومـــة الإســـلامية )حمـــاس( عـــن رفضهـــا كل أشـــكال 

التطبيـــع مـــع إســـرائيل، بمـــا فـــي ذلـــك تبـــادل الســـفراء. 
ــو  ــي يونيـ ــة فـ ــس العبريـ ــة هاآرتـ ــرته صحيفـ ــر نشـ ــي تقريـ و فـ
عـــام 2022 م، بـــدأ الکاتـــب یقـــول: »هنـــاك تنســـیق و تناســـق 
تـــام بیـــن جهـــازي ترکيـــا و الإحتـــلال الأمنـــي و الإســـتخباراتي، و 
هـــذه العلاقـــة لـــم تعـــد تنخفـــض أو تتضائـــل بتاتـــاً، حتـــى بعـــد 
»مجـــزرة أســـطول الحريـــة«. فتواصلـــت العلاقـــات الئنائيـــة 
بیـــن الجهازيـــن و اشـــتدت خـــلال الســـنوات الأخیـــرة و خاصـــة 

بعـــد تعیینهمـــا ســـفیرين فـــي البلدیـــن. 
و  البلدیـــن  فـــي علاقـــة  التوتـــر  مـــن حـــالات  الرغـــم  فعلـــى 
انتهـــاك  الکیـــان  متهمـــاً  المتحمســـة  أردوغـــان  خطابـــات 
حقـــوق الإنســـان فـــي غـــزة، إلا أن عمليـــة إرســـال شـــحنات 
ــد  ــخ، قـ ــة و...الـ ــة و الکیمیاويـ ــواد التموينيـ ــات و المـ المحروقـ
تواصلـــت دون ســـاعة مـــن الإبطـــاء أو الإیقـــاف، کمـــا اســـتمرت 
عمليـــة نقـــل الســـياح بواســـطة 40 رحلـــة یوميـــة من/إلـــى 

المحتلـــة. الأراضـــي 
إن العلاقـــات الترکيـــة الإســـرائيلية، إنطلقـــت فـــي عـــام 1958 
م و بمشـــارکة کل مـــن بـــن غوريـــون، أول رئيـــس الـــوزراء فـــي 

إســـرائيل و عدنـــان منـــدرس، رئیـــس الـــوزراء الترکـــي.

الأهرامالأهرام
مصر تسعى لوقف إطلاق النار 
في غزة و إدخال المساعدات 
للتخفيف عن الأشقاء

أوسع تصعيد في مسار 
الحرب لبنانياً

 غزة أصبحت
 غير صالحة للسکن

الریاضالریاض

كاريكاتير

خطابات رجب طيب أردوغان فيفي القضية 
الفلسطينية 
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د. مهدي عزیزي
خبیر سیاسي

7
ينایر
2024

10
دیسمبر

2023

1
دیسمبر

2023

الدعم الرسمي 
للحكومة التركية 

لشكوى جنوب أفريقيا 
ضد الکيان الإحتلال

أعلنت الحكومة 
التركية دعمها الرسمي 
لجنوب أفريقيا في ما 
يتعلق بإعلان شكوى 
ضد النظام الصهيوني 
أمام محكمة العدل 

الدولية.

5
ينایر
2024

أردوغان: حياة النظام 
الصهيوني بدون دعم 

ً الغرب قصیر جدا
قال الرئيس التركي، 
رجب طيب أردوغان، 
في خطاب ألقاه يوم 

الجمعة أکد مرة 
أخرى على أن حماس 
ليست جماعة إرهابية 

وأكد أن النظام 
الصهیوني هو الذي 
يدعم الإرهابيين في 

سوريا والعراق.

یکيين  مر لأ ب ا لشبا ل  ا قبا  إ
ن آ لقر على فهم ا

! كيا ض تر ر د علی أ ســا لمو ت ا طا !نشا كيا ض تر ر د علی أ ســا لمو ت ا طا نشا

 مباحثات بلينکن مع نظيره الأميركي مباحثات بلينکن مع نظيره الأميركي
 في إسطنبول في إسطنبول

تحذير      تركي 
من حرب إقليمية

إســـطنبول  فـــي  محادثـــات  أجـــرى  الأميركـــي  الخارجيـــة  وزيـــر 
مواصلـــة لجولتـــه بغـــرب آســـیا. فعلـــى هامـــش تبـــادل الزیـــارات، 
ـــوزارء الترکـــي، رجـــب طیـــب إردوغـــان. و  ـــر برئیـــس ال التقـــى الوزی
ـــا مجـــدداً عـــن انزعاجهـــا مـــن  ـــارات،  عبـّــرت تركي ضمـــن هـــذا الزی
موقـــف الولايـــات المتحـــدة الداعـــم لإســـرائيل والمعـــارض للوقـــف 
إطـــلاق النـــار الدائـــم فـــي غـــزة، کمـــا حـــذّرت مـــن خطـــر نشـــوب 
حـــرب إقليميـــة فـــي المنطقـــة بســـبب الممارســـات الإســـرائيلية.

كشـــفت التحقيقـــات أن جهـــاز الموســـاد كان يهـــدف 
والتتبـــع  المراقبـــة  مثـــل  بنشـــاطات  القيـــام  إلـــى 
والاعتـــداء والاختطـــاف ضـــد مواطنيـــن أجانـــب مقيميـــن 
فـــي تركيـــا. وفـــي آخـــر عمليـــة لهـــا ردا علـــى تهديـــدات 
إســـرائيل باغتيـــال قيـــادات حركـــة حمـــاس بالخـــارج، 
الماضـــي  الثلاثـــاء  يـــوم  التركيـــة  الســـلطات  قامـــت 
فـــي  للاشـــتباه  شـــخصا   33 علـــى  القبـــض  بإلقـــاء 
تنفيذهـــم نشـــاطات »تجســـس دوليـــة« لصالـــح جهـــاز 

)الموســـاد(. الإســـرائيلية  الخارجيـــة  الاســـتخبارات 

قالــت وزارة الخارجيــة التركيــة، عبــر حســابها فــي »إكــس« عقــب 
المباحثــات بيــن فيــدان وبلينكــن، إن اللقــاء تنــاول الحــرب فــي غــزة 
والأزمــة الإنســانية، وعمليــة انضمــام الســويد إلــى حلــف »الناتــو«، 

وقضايــا ثنائيــة وإقليميــة.

ماهي نهاية المطاف للموقف التركي ماهي نهاية المطاف للموقف التركي 
تجاه العدوان على غزة؟تجاه العدوان على غزة؟

همشهري بالعربیة

طموحات طموحات 
نية    نية   عثما عثما

د. حمید مدرسي
أستاذ جامعي



پایان
از همان روز اول هم مشخص بود این بار داستان 
استعفای یحیی گل محمدی جدی تر از هر زمان 
دیگری اســت و عملا باید سرمربی سرخپوشان 
را جدا شــده دانســت. در نهایت هم بعد از کمی 
کش و قوس و یک نوبت مخالفــت فرمالیته رضا 
درویش و هیأت مدیره قرمزها، آنها رســما اعلام 
کردند دوران همکاری با یحیی به پایان رســیده 
است. به این ترتیب گل محمدی که بین 2نیم فصل 
لیگ نوزدهم جانشــین گابریل کالدرون شــده 
بود، حالا بعد از 4ســال کامــل، بین 2نیم فصل 
لیگ بیست وسوم از این تیم کنار می رود. نیازی 
به تحلیل و موشکافی نیســت که بدانیم برآیند 
کار یحیی در پرســپولیس موفقیت آمیز بوده اما 
طبیعتا او هم مثل هــر آدم دیگری نقاط ضعف و 
قوت خودش را داشت و خاطرات تلخ و شیرینی به 
جا گذاشت که بازخوانی آنها در این مقطع زمانی 

خالی از لطف نیست.

فتوحاتفراموشنشدنی
یحیی گل محمــدی روی نیمکت پرســپولیس 
صاحب 3قهرمانی لیگ برتر شد. او اولی را با گابریل 
کالدرون شــریک اســت، چرا که تیم را در صدر 
جدول و 3امتیاز فاصله نسبت به رقبا از این مربی 
تحویل گرفت. به علاوه آن فصل عدم حضور سپاهان 
در زمین مسابقه هم باعث شد پرسپولیس یک گام 
بلند دیگر به سمت قهرمانی بردارد. قهرمانی های 
لیگ بیستم و بیست ودوم اما تمام و کمال متعلق 
به خود گل محمدی است. به علاوه این مربی فصل 
گذشته موفق به قهرمانی در جام حذفی هم شد؛ 
فتح بزرگی که حلاوت آن با پیروزی بر استقلال 
در فینال مســابقات دوچندان شد. به این ترتیب 
یحیی در کنار علی پرویــن و برانکو ایوانکوویچ به 
سومین سرمربی تاریخ پرســپولیس تبدیل شد 
که در یک فصل دوگانه به دست می آورند. حالا که 
بحث استقلال به میان آمد باید به این نکته مهم 
هم اشــاره کنیم که یحیی هرگز در جریان بازی 
بازنده دربی نشد و نبرد حیثیتی سرخابی ها را بدون 
شکست ترک خواهد کرد. از همه اینها که بگذریم 
بی گمان بزرگ ترین افتخــار گل محمدی در این 
مدت، رسیدن به فینال لیگ قهرمانان آسیا بود. 
قرمزها که در نخستین فصل بعد از کرونا با استفاده 
از غیبت الهلال در مســابقات موفق شــده بودند 
به عنوان نماینده منطقه غرب به فینال برســند، 
حتی فاصله ای تا کسب عنوان قهرمانی نداشتند، 
اما 2پنالتی عجیب مقابل اولسان هیوندای در فینال 
همه  چیز را خراب کرد و باعث شد گل محمدی از 

یک قدمی جاودانگی به عقب برگردد.

نقاطضعف
در کنار وزنه ســنگین موفقیت ها، کاستی هایی 
هم در کارنامه گل محمدی وجود داشت. او لیگ 
بیست ویکم در حالی قهرمانی مسابقات را به فرهاد 
مجیدی داد که بســیاری عقیده دارند عملکرد 
ضعیف این مربی در رقم خوردن »جام طلایی« یا 
بدون شکست استقلال مؤثر بود. نقطه اوج داستان 
هم به دربی برگشــت مربوط می شد که یحیی 
نتوانست از برتری تیمش استفاده کند. همچنین 
اگرچه گل محمدی در جریان بازی بازنده دربی 
نبود اما 2فصل پیاپی در جام حذفی طی ضربات 
پنالتی مغلوب استقلال مجیدی شد. در آسیا هم 
سیر عملکرد پرسپولیس نزولی بود. بعد از صعود به 
فینال در همان فصل اول، سرخپوشان یک سال با 
شکست سنگین مقابل الهلال اوت شدند، یک سال 
از حضور در مسابقات محروم بودند و امسال هم در 
همان مرحله گروهی کنار رفتند. نقطه ضعف دیگر 
یحیی، به نرخ بالای قهر و اخم های او مربوط می شد 
که این اواخر حتی سرسخت ترین حامیانش را هم 
خسته کرده بود. همچنین برخی اهالی فن عقیده 
دارند فهرست خریدهای ناموفق گل محمدی برای 
سرخپوشان در این ســال ها، از سیاهه بازیکنان 
اثرگذار طولانی تر بود و او کم کم پرســپولیس را 
تبدیل به یک تیم معمولی کرد. همین حالا حداقل 
می توان 5بازیکن در پرسپولیس فعلی پیدا کرد که 
نظر مثبت منتقدان را با خود ندارند. هر چه هست، 
حالا گل محمدی رفته و شاید گذر زمان حتی عیار 

کار او را روشن تر هم کند.

سوژه روز

   دوشنبه    18 دی 1402       25 جمادی الثانی    1445         سال سی ودوم            شـماره  8995

 روز مانده تا 
جام ملت های 

آسیا

پخش زنده

برنامه بازی

ایران

فلسطین
21:00

ایران

امارات
18:30

هنگکنگ

ایران
17:00

جام ملت های آسیا

یکشنبه 24 دی  1402

جمعه 29 دی  1402

سه شنبه 3 بهمن  1402

ویگان

منچستریونایتد
23:45

جام حذفی انگلیس

گینه

نیجریه
16:30

کامرون

گینهاستوایی
17:30

سوریه

سنگال

مالزی

نیجر

16:30

21:30

دوستانه

یحییتلخ و شیرین
سرانجـام پايان رسمـي کار گل محمدي سرانجـام پايان رسمـي کار گل محمدي 
در پرسپوليس اعلام شد؛ مربي پرحاشيه ايدر پرسپوليس اعلام شد؛ مربي پرحاشيه اي  
که نقاط ضعف و قوت خودش را داشتکه نقاط ضعف و قوت خودش را داشت

یحیی

بهروزرسایلیتیتر یک
روزنامه نگار

کمیته فنی با 10 گزینه!
مروری بر اخبار پرسپولیس در روزهای اخیر، 
نشان می دهد برانکو تنها گزینه جدی مدیریت 
باشگاه برای جانشــینی گل محمدی است اما 
رضا درویش مدعی شده کمیته فنی قرمز ها 
قرار اســت با 10 گزینه صحبــت کند. اینکه 
پرسپولیس تا دیروز کمیته فنی داشته یا خیر 
و اینکه اعضای این کمیته چه کسانی هستند 
و اصلا با چه روندی انتخاب شده اند، سؤالاتی 
اســت که فقط درویش می تواند به آنها پاسخ 
بدهد. بعــد از این صحبت هــای آقای مدیر 
خیلی ها دوست دارند با نام این 10 گزینه هم 
آشنا شوند؛ نفراتی که قرار است روی نیمکت 
مدافع عنوان قهرمانی بنشینند! درویش مدعی 
شــده بهترین گزینه که هواداران او را دوست 
دارند، به پرســپولیس می آید و تنها شخصی 

که این ویژگی را دارد کسی نیست جز برانکو.
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امیر مثل کارلوسامیر مثل کارلوس

نكته بازی

کمی بیشتر توضیح می دهی؟
پس از موافقت هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس با فسخ قرارداد یحیی 
گل محمدی و جدایی این مربی از جمع سرخپوشان، ابتدا رسانه رسمی 
باشگاه بیانیه داد و مذاکره با مربیان ایرانی برای جانشینی یحیی را رد 
کرد و در ادامه حسین خبیری، عضو هیأت مدیره قرمزها گفت: »گزینه 
ما اکنون مربی خارجی کارنامه داری است که سابقه ای بسیار خوب و 
مقبولیتی بسیار زیاد میان هواداران داشته باشد.« به نظر می رسد اگر 
استاد لطف می کرد و خیلی ساده می گفت برانکو ایوانکوویچ، در وقت 
خودش و مخاطبان صرفه جویی می شد. مربی خارجی کارنامه داری 
که مورد اقبال هواداران هم باشد، طبیعتا خود برانکو است که بعد از 
جام ملت ها آزاد می شود و زمزمه هایی هم در مورد آغاز مذاکرات بین 
طرفین به گوش می رسد. البته که مذاکره به معنای حصول توافق نیست 

و »گزینه« هم لزوما نمی تواند مربی بعدی باشد.

البته یحیی هم مجانی نبود!
در پی قطعی شدن جدایی یحیی گل محمدی از پرسپولیس، برخی 
پیشکسوتان این تیم به انتقاد از این موضوع پرداختند. آنها مدعی بودند 
در حق گل محمدی بی انصافی شــده و این مربی باید به کار خودش 
ادامه می داد. از آن جمله است محسن عاشوری، هافبک سال های دور 
سرخپوشان که گفته: »پول مربی خارجی را صرف یحیی و خریدهایش 
می کردید.« صد البته گل محمدی کارنامه موفقی در پرســپولیس 
داشت و دمش هم گرم. طبیعتا مربی خارجی هم مخارج اصلی و فرعی 
بیشــتری دارد اما این تصور که یحیی هم مجانی کار می کرد اشتباه 
است. کسی رقم دقیق دستمزد گل محمدی در پرسپولیس را نمی داند 
اما وقتی مثلا صحبت از 20میلیارد و 30میلیارد تومان می شود، این 
یعنی 400، 500هــزار دلار. دوره ای که مربیان ایرانی خیلی کمتر از 

همتایان خارجی خود می گرفتند، مدت هاست که سر آمده!

1500 دلار می گیری؟
یکی از جنجالی ترین سوژه های این فصل سعید مهری بوده؛ بازیکنی 
که با استقلال قرارداد 150میلیون تومانی بست و این موضوع چنان 
موجب تعجب شد که تقریبا روزی نبود که در مورد آن حرف زده نشود. 
حتی این اواخر مرتضی پورعلی گنجی، مدافع مصدوم پرسپولیس هم 
به قرارداد مهری طعنه زد و گفت: »لابد در اسنپ کار می کند.« مهری 
که البته همچنان با هواداران استقلال هم چالش داشت و آنها از سطح 
کیفی اش رضایت نداشتند، نهایتا قراردادش را با این باشگاه فسخ کرد. 
او ازجمله بازیکنان مورد علاقه ریکاردو ساپینتو بود و حالا هم گفته 
می شود ممکن است در آپوئل نیکوزیای قبرس به این مربی پرتغالی 
ملحق شود. فقط پرسش اینجاست که دریافتی مهری از آپوئل چقدر 
خواهد بود؟ اگر او به اندازه اســتقلال پول بگیرد، نیم فصلش می شود 

75میلیون، یعنی حدود 1500دلار!

هیچ شــکی وجود ندارد که علیرضــا بیرانوند یکی از 
مهم ترین وزنه های تیم ملــی ایران در مســابقات جام ملت های 

آسیا به شمار می آید. دروازه بان شــماره یک تیم ملی در چندین تورنمنت 
بزرگ حاضر بوده و با انبوهی از تجارب، حتما می توانــد در قطر به کار امیر قلعه نویی 

بیاید، البته مشروط به اینکه بیرو در بهترین فرم خودش باشد. آیا نسخه فعلی علیرضا کاملا 
ایده آل است؟ شــاید آمار همه  چیز را نشــان ندهد اما به هر حال بیرانوند در 6مسابقه اخیر فقط 
یک بار موفق شده دروازه اش را بســته نگه دارد. او در آخرین دقایق دربی تهران از روی نقطه پنالتی 
تسلیم کوین یامگا شد، بعد 2گل عجیب و بحث برانگیز از استقلال خوزستان دریافت کرد، سپس بار 

دیگر مقهور ضربه پنالتی حسین گودرزی از شمس آذر شد. در نهایت بیرانوند مقابل نساجی مازندران 
کلین شیت کرد اما در دیدار با مس رفســنجان باز هم از روی نقطه پنالتی مقابل پریرا شکست خورد.
بیرو با این شرایط به اردوی تیم ملی پیوســت اما آنجا هم در مسابقه دوستانه با بورکینافاسو گل خورد. 
نگران کننده تر اینکه بیرانوند در بازی ملی قبلی مقابل ازبکستان هم طی یک نیمه 2گل دریافت کرده 
بود و اگر قرار باشد روی عملکرد او در لیگ هم متمرکز شویم، با 7کلین شیت در 15مسابقه، پشت سر 

حسین پورحمیدی و حسین حسینی قرار گرفته که 10و 8کلین شیت دارند. قطعا هیچ کدام از 
اینها به منزله افت اساسی بیرانوند نیست، چرا که شرایط او تا حد زیادی هم می تواند متاثر 

از وضعیت کلی پرسپولیس بوده باشد، اما آنچه مسلم است اینکه تیم ملی برای 
محقق کردن رؤیای حضور در فینال جام ملت ها به بهترین بیرانوند 

ممکن نیاز دارد؛ ســطحی که امیدواریــم علیرضا در 
روزهای آینده به آن برگردد.

دروازه بان اصلی تیم ملی در 6بازی اخیر فقط یک 

کلین شیت داشته است
بهترین بیرو باش!

کی روش تیم هایش را در فاصله یکساله جام جهانی تا جام ملت ها جوان نمی کرد 
قلعه نویی هم در این فاصله فقط توانسته میانگین سنی را ثابت نگه دارد

 لیست نهایی تیم ملی ایران که برای حضور در جام ملت های 
آسیا اعلام شده ، نسبت به لیســتی که سال گذشته در 
جام جهانی شرکت کرده بود، دارای 7چهره جدید است. 
در جام جهانی کارلوس کی روش ترجیح داد 25بازیکن را 
به همراه خودش به قطر ببرد و از ســهمیه بیست وششم 
استفاده نکند. اما قلعه نویی از هر 26سهمیه استفاده کرده 
 و به این ترتیب خروج 6بازیکــن و ورود 7بازیکن جدید، 
کل تغییرات تیم ملی را در این یک ســال نشان می دهد. 
امیر عابدزاده، مرتضی پورعلی گنجی، ابوالفضل جلالی، 
احمد نوراللهی، علی کریمی و وحید امیری از لیست خارج 
شده اند که خروج 2نفر از آنها به دلیل آسیب دیدگی است. 
به جای این نفرات، سامان فلاح، آریا یوسفی، امید ابراهیمی، 
محمد محبی، مهدی قائدی، رضا اسدی و شهریار مغانلو وارد 
لیست شــده اند. در بین تازه واردها از جوان 21ساله دیده 
می شود تا ابراهیمی 36ســاله که حالا مسن ترین بازیکن 
تیم محسوب می شود. میانگین سنی نفراتی که وارد لیست 

شده اند، 26.5سال و میانگین سنی آنهایی که تیم ملی را 
ترک کرده اند 30سال است. اما در مجموع میانگین سنی 
تیم ملی نسبت به سال گذشته و جام جهانی هیچ تغییری 
نکرده اســت؛ چراکه تمام بازیکنان جام جهانی، حالا یک 
سال مسن تر شده اند و اگر لیست هیچ تغییری نمی کرد، 
میانگین سنی آنها از 28.8 به 29.8 می رسید. اما ورود نفرات 
جدید و نسبتا جوان، میانگین سنی تیم را روی همان 28.8 
نگه داشته است؛ میانگینی که البته خیلی بالاست و ایران را 
به یکی از مسن ترین تیم های حاضر در جام ملت ها تبدیل 
کرده است. در واقع امیر قلعه نویی فقط توانسته میانگین 
سنی تیم ملی را ثابت نگه دارد و هنوز در اردوی او خبری 
از جوانگرایی نیست. او احتمالا این کار را بعد از جام ملت ها 
و در فاصله 3ســاله تا جام جهانی بعدی انجام خواهد داد. 
کارلوس کی روش هم در ســال های گذشته همین رویه را 
داشت و در فاصله یکساله میان جام جهانی تا جام ملت های 

آسیا تقریبا خبری از جوانگرایی در تیم او نبود.

4سال قبل؛ رفت وآمدهای کم تعداد
4ســال قبل، تغییراتــی که کارلوس کــی روش در 
فاصله جام جهانی تا جام ملت های آســیا در تیم ملی 
ایجاد کرد، از امســال هم کمتر بود. رشید مظاهری، 
رضــا قوچان نژاد، ســعید عزت اللهــی و محمدرضا 
خانزاده بعــد از جام جهانی تیم ملــی را ترک کردند 
و به جام ملت های آســیا نرســیدند. جای این 4نفر 
را در اردوی تیم ملی وریا غفــوری، احمد نوراللهی، 
حسین کنعانی زادگان و پیام نیازمند گرفتند که این 
تغییرات اصلا در راستای جوانگرایی نبود. عزت اللهی 

مصدوم شد و جای او را بازیکنی مسن تر به نام 
نوراللهی گرفت؛ درست مثل امسال 
که نوراللهی کنار رفتــه و جایش را 
ابراهیمی گرفته که مسن تر از اوست. 
یکی از ورودی های سال2019 هم 

وریا غفوری بود که 32ســال داشت. 
وریا در آســتانه جام جهانی2018 یکی 

از آخرین خط خورده هــا بود اما برای 
جام ملت هــا دوباره بــه تیم ملی 

دعوت شد. رضا قوچان نژاد هم 
بعد از جام جهانی2018 از تیم 
ملی خداحافظــی کرد و رفت. 
در مجموع بعد از این 4تغییر 
میانگین ســنی تیم ملی از 

26.9 به 27.6 رسید.

8سال قبل؛ تغییرات حداکثری
4سال دیگر به عقب برویم؛ در سال2015 و یک سال بعد 
از جام جهانی2014 کارلوس کی روش بیشترین تغییرات 
را در تیم ملی ایجاد کرد. از جمــع بازیکنانی که همراه با 
کی روش به برزیل رفته بودند، 9بازیکن تیم ملی را ترک 
کردند و 9بازیکــن جدید جای آنهــا را گرفتند. رحمان 
احمدی، احمد آل نعمه، پژمان منتظری، قاسم حدادی فر، 
حسین ماهینی، مهرداد بیت آشــور، دانیال داوری، رضا 
حقیقی و بختیار رحمانی 9نفری بودند که تیم ملی را ترک 
کردند و جای آنها را محسن فروزان، علیرضا بیرانوند، وریا 
غفوری، امید ابراهیمی، وحید امیــری، رامین رضاییان، 
ســروش رفیعی، مرتضی پورعلی گنجی و سردار آزمون 
گرفتند. ورود فــروزان، غفوری، ابراهیمی 
و امیــری که طبعا در راســتای 
جوانگرایی نبــود، چون همگی 
آنها بالای 27ســال  داشتند. اما 
سردار، پورعلی گنجی، رامین 
رضاییان و بیرانوند جوانانی 
بودند که به تیم ملی تزریق 
شدند و تا همین الان در تیم 
مانده اند. در آن ســال میانگین 
سنی رفته ها 27.9ســال و میانگین سنی 
بازیکنان جدید 24.8سال بود که در مجموع 
میانگین سنی تیم ملی را از 27.9 به 27.2 

کاهش داد.
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اقتصاد انقباضی 
در منچستر

سر جیم رتکلیف که 25درصد سهام باشگاه منچستریونایتد 
را در دست دارد، می خواهد هزینه ها را کاهش دهد. یکی از 
راه های کاهش هزینه ها رهایی از شــر بازیکنان با دستمزد 
بالاست. کاسمیرو هنوز دوســال ونیم دیگر با باشگاه قرارداد 
دارد. این برزیلی که با 60میلیون پوند از رئال مادرید خریده 
شد، هفته ای 350هزار پوند حقوق می گیرد و در حال حاضر 
30میلیون پوند تا پایــان فصل برای باشــگاه هزینه دارد. 
باشگاه های عربستانی ازجمله النصر به خرید کاسمیرو علاقه 
دارند. آزاد کردن سانچو و قرض دادن این بازیکن به دورتموند 
و همچنین قرض دادن فان دبیک به اینتراخت فرانکفورت و 
پس فرســتادن رگیلون به تاتنهام در راستای کاهش همین 
هزینه هاست. بعید است تن هاخ فصل آینده نیز سرمربی تیم 
باشد، چرا که او هزینه های زیادی را برای بازیکنان متوسطی 
نظیر آنتونی و دیگران به باشــگاه تحمیل کرده اســت. اگر 
تن هاخ بماند، اختیاری برای خرید و فروش بازیکن نخواهد 
داشت. به نظر می رسد رتکلیف می خواهد از ریخت و پاش در 

منچستر جلوگیری کند.
   ســانچو در آســتانه انتقال قرضی از منچســتریونایتد به 
دورتمونــد بــا رقمــی در حــدود 5.3میلیون یورو اســت. 
منچســتریونایتد از اینکه رقم این انتقال علنی شــده بســیار 
عصبانی اســت چون آنها او را بــا مبلغ 85میلیــون از همین 
دورتموند خریده بودند و قرار است بخشی از دستمزد این بازیکن 

در این انتقال قرضی توسط باشگاه آلمانی پرداخت شود.
   شیاطین سرخ و اسپرز با توپچی ســابق مرتبط هستند. 
دانیل مالن هلندی که بازیکن ســابق آرسنال بوده، با آمدن 
سانچو می تواند به انگلیس برگردد. بورسیا دورتموند ممکن 
است به فروش مهاجم دورتموند با مبلغی در حدود 26میلیون 

پوند فکر کند.
   به کالوین فیلیپس گفته شده که اگر نتواند به یوونتوس 
برود، منچسترسیتی را باید با یونایتد تعویض کند. خود این 

هافبک انگلیسی عاشق شهر میلان و طرفدار اینتر است.
   باشگاه سویا به دنبال انتقال قرضی هانیبال مجبری هافبک 
جوان منچستریونایتد است. اورتون هم به این بازیکن علاقه 

دارد و در تلاش برای ربودن این بازیکن از چنگ سویاست.
   یک بازیکن جوان دیگر من یونایتد هم ممکن اســت در 
زمســتان جدا شــود. ویارئال علاقه مند به جــذب فاکوندو 

پلیستری وینگر یونایتد است.
   منچســتریونایتد مذاکرات با تاتنهام بــرای جذب رایان 

سسنیون را آغاز کرده است.
   2 باشــگاه من یونایتد و چلسی شــرایط دووبیک ستاره 

خیرونا را از نزدیک دنبال می کنند.

 خبرهای بد و خوب
 از مصدومیت نادال

موج شــادی هواداران رافائل نادال به خاطر برگشت او به دنیای 
تنیس، فقط 2بازی طول کشید و حالا خبر مصدومیت دوباره او، 
دنیای تنیس را شوکه کرده است. نادال که بعد از حدود یک سال 
دوری به خاطر مصدومیت، هفته پیش در رقابت های بریزبین در 
استرالیا شــرکت کرده بود، در بیانیه ای گفته است که به خاطر 
مصدومیت، از اوپن استرالیا کنار می کشــد. او سال گذشته در 
نخستین گرند اسلم دنیا در ملبورن مصدوم و مجبور به جراحی 
شد. خبر خوش برای هواداران این اســت که مصدومیت اخیر، 
ربطی به جراحی های قبلی ندارد و مربوط به ماهیچه لگن است. 
نادال شروعی توفانی در بریزبین داشت و هوادارانش را به شدت 
امیدوار کرده بود کــه در ملبورن، یقه حریفــان را بگیرد اما در 
دومین مسابقه آسیب دید و با وجود شروع خوب، در نهایت 2بر 
 MRA یک مغلوب جردن تامسون استرالیایی شد. او در ملبورن
کرد و مشخص شــد که نمی تواند در گرند اسلم مسابقه بدهد. 
نادال گفته که به خاطر این مصدومیت، نمی تواند در گرند اسلم 
که بازی هایش 5سته است، بازی کند و به همین خاطر به اسپانیا 
برگشته اســت. لحن بیانیه نادال امیدوارانه است و هوادارانش 
منتظرند او با آمادگی کامل به رقابت ها برگردد و در اوپن فرانسه 

عملکرد خوبی داشته باشد.

خوشحالی بارسا از افولخوشحالی بارسا از افوللوالوا

بارســلونا دیگر به لواندوفســکی اعتمادی ندارد. مهاجم لهستانی که در 
آلمان ماشــین گلزنی بود، از زمانی که لیگ خــود را تغییر داده، بازیکن 
سابق نشده. درســت اســت که لوا فصل پیش آقای گل شــد اما انتظار 
بارســایی ها از او فراتــر از اینهاســت. موضوعی که کاتالان هــا را نگران 
می کند، دســتمزد تصاعدی و نجومی این بازیکن پا به سن گذاشته است. 
برای همین حســاب های کاربری نزدیک به باشگاه و رسانه های هواداری 
فشار می آورند تا لوا از ماندن در بارسا پشــیمان شود و به عربستان برود. 
او تابستان پیشــنهادهای کلان عرب ها را نادیده گرفت اما با آمدن روکه، 
مهاجم جوان برزیلی، به نظر می رسد فشــارها روی او افزایش یافته باشد. 
ژاوی هم چند وقت یک بار به ناتوانی خط حمله کنایه می زند و نوک پیکان 
انتقادها را به سمت او نشــانه می رود. وضعیت اخیر لوا به  حدی بد بود که 
برای نخستین بار در 14ســال اخیر در میان فهرست برترین ورزشکاران 
سال کشورش قرار نگرفت. لواندوفســکی در نظرسنجی روزنامه لهستانی 
»Przegląd Sportowy« برای انتخاب بهترین ورزشــکاران لهستانی 
در سال2023 خارج از 10نفر برتر بود. او برای نخستین بار از سال2010 
از جمع 10نفر برتر خارج شــد. این خبر را رسانه ها و حساب های کاربری 

بارسایی با خوشحالی منتشــر کرده اند. در رده بندی برترین بازیکنان 
فوتبال لهستان در ســال2023 هم لوا پایین تر از زیلینسکی )ناپولی( 

در رده دوم قرار گرفت.
خود این بازیکن و مدیر برنامه هایش می خواهند قرارداد با بارسا تا تابستان 
سال2025 ادامه داشته باشد اما باشگاه دنبال راهی است تا از محل انتقال 
او به عربستان دســت کم 20میلیون یورو به دست آورد و علاوه بر آن از شر 
دستمزدش رها شود. دستمزد لواندوفسکی در این فصل 26میلیون یورو 
اســت که بیش از دوبرابر بالاترین رقم حقوق بازیکنان رئال است. فصل 

آینده دستمزد 30میلیونی او به میزان قابل توجهی افزایش خواهد یافت. 
باشگاه تلاش می کند تا مبلغ آن را کم کند. ایجنت لوا چند روز پیش 

با لاپورتا ملاقات کرد. خروج او در تابستان به معنای سود 50میلیون 
یورویی باشــگاه خواهد بود؛ شامل دســتمزد 30میلیونی و رقم 

دریافتی احتمالی 20میلیون یورویی از عربستان.
لواندوفســکی و روکه در 2فصل اخیر درمجموع 5۷موقعیت 
بزرگ گلزنی را از دست داده اند که سهم روکه 15تا بوده و 

لواندوفسکی 42موقعیت جدی گل.

بارسلونا دنبال راهی برای 
رهایی از دستمزد مهاجم 

لهستانی است

جام حذفی برای غول کشی است

جام حذفــی متعلق به 
باشگاه های کوچک است؛ 

نه برای قهرمانی بلکه برای 
تجربــه رویارویی با بزرگان. 

روزهای اخیر ورزشــگاه های 
کوچک و بزرگ، قدیمی و جدید 

زیادی شــاهد حضور تیم های بزرگ 
بوده اند. در اســپانیا و انگلیــس این موضوع 

بیشــتر دیده شــده. در رقابت های حذفی این فصل در 
بوندس لیگا تیمی مثل زاربروکن خوش درخشیده و 2تیم 
بایرن مونیخ و اینتراخــت فرانکفورت را حــذف کرده و در 
مرحله نیمه نهایی شاید مونشن گلادباخ را هم آزار دهد. در 
ایتالیا تیم اینترمیلان مقابل بولونیا و تیاگو موتا شکســت 
خورد و حذف شــد. در انگلیس گاهی در شهرهای کوچک 
جشن های باشکوه برگزار می شود و تیم های کوچک سری 
بین بزرگان برمی آورند. تیم میدســتون   یونایتد که در لیگ 
دسته ششــم انگلیس در رتبه پنجم قرار دارد، موفق شد با 
تک گل سم کورن، استیونج را شکست دهد و راهی مرحله 
پنجم جام حذفی )32تیم برتر( شود. این اولین بار در تاریخ 
باشگاه است که میدستون راهی دور پنجم می شود. جورج 
الوکوبی، مدافع ســابق ولورهمپتون با 3۷سال سن هدایت 

میدستون را برعهده دارد.
تیم های کوچک حتی به قیمت گل خوردن زیاد از رویارویی 

با بــزرگان اســتقبال 
می کنند. در جام حذفی 
فرانســه تیــم گلــدن 
لیون مســافت زیادی از 
سن ژوزف طی کرد تا به لیل 
برود و 12گل از این تیم بخورد 

و برگردد.
پریشب تیم دوم رئال مادرید در ورزشگاه 
۷هزار نفری ال مونتســیلو به میدان رفت و به زحمت 3 
بر یک بازی را برد. بارسا دیشــب با تیم گمنام تر بارباسترو 
بازی کرد. 2تیم کوچک مقابل 2غول بزرگ اســپانیا قرار 
گرفتند. تجربه نشــان داده که رئال هیچ وقت کوپا دل ری 

را جدی نمی گیرد و بارهــا به تیم های گمنام می بازد. 
بــرای تیم هایی در این ســطح رویارویی با 

رئال و بارســا یک اتفاق رویایی است. 
بازیکنان آنها در این بازی ها دیده 

می شــوند. 9بازیکــن آراندینا 
درخواســت کــرده بودند در 
پایان بازی پیراهن مودریچ را 
بگیرند. یک توپ جمع کن از 
بلینگام هم پتو هدیه گرفت. 
مدیرعامــل باشــگاه حریف 

یک مادریدیستا بود. این بازی 

کمک داور ویدئویی هم نداشــت. به دلیــل امکانات برخی 
باشگاه ها که شرایط نصب VAR را ندارند، VAR از مرحله 
یک چهارم نهایی به مسابقات اضافه می شود. حتی اتلتیکو 
هم سابقه حذف در سال های اخیر مقابل تیم های گمنام را 
دارد. از فصل 20-2019 که مسابقات کوپا دل ری به صورت 
تک بازی انجام می شــود، اتلتیکومادرید طی 2فصل مقابل 
تیم های دسته پایین تر حذف شده بود؛ فصل 2019-20: 
لئونســا 2-یک اتلتیکومادرید، فصــل 21-2020: کورنیا 
یک - صفر اتلتیکومادرید. پریشب آنها در پایان نیمه اول با 
تیم لوگو یک - یک متوقف شده بودند و در نهایت توانستند 

به زور بازی را ببرند و راهی مرحله بعد شوند.
ستاره رئال در این بازی براهیم دیاز بود که یک پنالتی گرفت، 
یک گل زد و یک پــاس گل داد. با پنالتی ای که براهیم 
گرفت و گل و پاس گلی که به ثبت رســاند، 
تیمش را به ســمت پنجمین پیروزی 
پیاپی ســوق داد. آمــار براهیم در 
بازی هایی کــه در ترکیب اصلی 
حضور داشــته: 9بازی، 5گل، 
4پاس گل. والنسیا و آلاوز تنها 
تیم هایی هســتند که براهیم 
دیاز مقابل آنها بازی را از ابتدا 
شــروع کرده و روی هیچ گلی 

تأثیرگذار نبوده است.

این
 پنجمین پیروزی متوالی 

خــارج از خانــه رئال مادرید در 
کوپــا دل ری بود؛ بهترین رکــورد تیم از 

ســال2014. رئال مادرید پس فردا در مرحله 
نیمه نهایی سوپرجام اســپانیا در عربستان به 
مصاف اتلتیکومادرید مــی رود؛ تنها حریفی 
که در این فصل موفق به شکســت رئالی ها 

شده. بارسا یک شب دیرتر با اوساسونا 
- فینالیست جام حذفی فصل 

پیش - بازی دارد.

خبــر 
بهتر برای کهکشانی ها 

بازگشــت کورتوا به تمرینات 
روی چمن بــود. البتــه دروازه بان 
بلژیکــی مدتــی طول می کشــد تا 
شــرایط بازی را پیدا کنــد. یک خبر 

خوب دیگر بازگشت کاماوینگا به 
میدان پــس از مصدومیتی 

طولانی بود.

جسی 
لینــگارد خــودش را به 

بارسلونا پیشــنهاد داده و با توجه 
به وضعیت مالی باشگاه به یک گزینه 
تبدیل شده. این بازیکن آزاد است و در 
حال حاضر در دوبــی تمرین می کند 

و منتظر اســت تا یک باشــگاه 
ن جدید پیــدا کند. یــر با

آماده است بیش از ۷0میلیون 
یورو برای آرائوخو در ژانویه بپردازد اما 

این کافی نیست. بارسلونا می خواهد قرارداد 

این بازیکن را تمدید کند و دکــو هم به عنوان 

نفر اول باشــگاه در نقل وانتقــالات می خواهد او 

بمانــد. قــرارداد آرائوخو ســال2026 به پایان 

می رسد. شاید گزینه معاوضه این مدافع 
 اروگوئه ای با یــوزوا کیمیش هم 

شــود. مطرح 

الهــلال 
به رافینیــا علاقه مند 

اســت. خروج او در زمستان 
غیرممکن اســت ولی ممکن 

است در تابستان شرایط 
تغییــر کنــد.

اورتــون 
۷0میلیــون یــورو 

بــرای اونانا، گزینه بارســا 
می خواهد. بارسلونا با ایجنت 

 ایــن بازیکــن دیــدار
کرده.  

نا  سلو ر با
برای جــذب میســینیو از 

پالمیــراس اقدام می کنــد. چندین 
باشــگاه بزرگ ازجمله ســیتی، یونایتد، 

چلسی، آرسنال و پاریس او را می خواهند اما 

بازیکن و ایجنتش در تلاش هستند او به باشگاه 

محبوبش برود. باشگاه میسینیو را به عنوان 
یکی از نامزدهای کســب توپ طلا 

در آینــده می بینــد.

    درحالی که تاتنهام در آســتانه جذب رادو دراگوســین، 
ستاره جنوا بود، شاید ناپولی این بازیکن را هایجک کند. جنوا 

برای این بازیکن 30میلیون یورو می خواهد.
   چلسی به تیاگو سیلوا اعلام کرده تابستان آینده می تواند 
به عنوان بازیکن آزاد از این تیم جدا شود. این مدافع 39ساله 

ممکن است به فلومیننزه برود.
   ساشا کالادژیچ، مهاجم اتریشی ولورهمپتون با قراردادی 
قرضی تا انتهای فصــل به اینتراخت فرانکفورت پیوســت. 
کالادژیچ که تابستان2022 از اشتوتگارت به لیگ برتر رفت، 
در همان نخستین بازی اش به شدت مصدوم شد و تمام فصل 
را از دست داد. او این فصل در 13بازی، 3گل به ثمر رساند اما 

مجددا به بوندس لیگا بازگشت.
   دین هویسن، مدافع وســط 18ساله هلندی با قراردادی 
قرضی و بدون بند خرید از یوونتوس به رم پیوست. هویسن 
این فصل یک بازی در ســری آ و برای تیم اصلی و 11بار در 

سری سی و برای تیم دوم یوونتوس به میدان رفته بود.
   جردن هندرسون هم مثل فیرمینو و فابینیو هم تیمی های 
سابقش از حضور در عربســتان ناراحت است و قصد دارد به 
اروپا برگردد. گزینه های زیادی برای او وجود دارد؛ ازجمله 
نیوکاسل، سلتیک، لیورپول، چلسی و یک باشگاه آلمانی که 

نامش فاش نشده است.
   فنرباغچه برای راده کرونیچ 
هافبک میلان پیشنهاد 4میلیون 

یورویی ارائه کرده است.

   تیمــو ورنــر به صورت 
قرضــی با بنــد خرید 

اختیاری بــه تاتنهام 
می پیونــدد. ایــن 
انتقال توسط مارکو 
ســرمربی  روزه، 
لایپزیش هــم مورد 
تأیید قــرار گرفته. 
ایــن  از  پیــش 
یتد  نا یو منچســتر
هم به این مهاجم 
سابق چلسی علاقه 
داشــت اما گفته 
می شــود یونایتد 
دنبال جذب کریم 
بنزمــا از الاتحاد تا 

پایان فصل است.

روز باشکوه روز باشکوه 
تیم های کوچکتیم های کوچک

رونمایی از پدیده
 بازی بــا آراندینا برای رئالی هــا یک خبر خوش 

داشــت؛ پدیده 18ســاله ترک  این تیم -آردا گولر- برای 

نخستین بار در یک بازی رسمی با پیراهن شماره24 رونمایی شد 

و از هواداران دل برد. او یک ضربه آزاد به دیرک دروازه حریف کوبید 

و بازی تماشاگرپسندی ارائه داد. رئال در فصل نقل و انتقالات تابستانی 

این بازیکن را از فنرباغچه و از چنگ بارسلونا ربوده بود اما مصدومیت های 

پیاپی اجازه عرض اندام را به او نداده بود. باشگاه او را از لحاظ استایل و 

سبک بازی با اوزیل و اودگارد مقایسه می کند. در پیش فصل، آردا 

گولر کادر مربیگری را تحت تأثیر قرار داد اما آنها تأکید کردند 

که او باید یک برنامه تقویتی جســمی، مشــابه آنچه 

رودریگو برای رسیدن به سطح فعلی خود 
اتخاذ کرد، دنبال کند.
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افقی:
 1 - علاقه مند - آلبوم عاشورایی 

با آواز علیرضا افتخاری
2 - بهره وام - زمین پر از سنگ 

- درخشش
3 - خداشناس - مخترع پیل 
الکتریکی - نماز واجبی که وضو 

لازم ندارد
4 – شش ضلعی - همراه عروس 

- خوشبخت
5 - بــه دنیــاآوردن - قومی از 
نــژاد هندواروپایی - مجموعه 
داســتانی نوشــته جمــال 

میرصادقی
6 – اسم گذاشتن - آشکار - از 

حروف مقطعه قرآن
7 - ســردار معتصم عباسی - 
حالتی مخصــوص زن باردار - 
دارای ضمانــت و مصونیت در 

برابر خطر
8 - نزدیکی – زنده باد آذری - 

تنبل جالیزی
9 - نیکوکار - پرســـــتش - 

مغفرت
10 - پول ژاپن - روز قیامت - 

اوضاع جوی
11 - دیپلماتیک – جریمه ها - 

روز گذشته
12 -  ساز پرویز یاحقی - ورزش 
توپ و راکت – تکیه کلام درویش

13 - بیماری تنگــی مجاری 

تنفســی - وزیدن باد - معادل 
فارسی حمله

14 - فرشته شــب اول قبر - 
غریبه - قوم زردپوست جنوب 

شرق آسیا
15 - کوهســار - مبحثــی در 

ریاضیات
  

عمودی:
1 - مجموعــه ای از ســازهای 
کوبه ای که در موســیقی پاپ 
بــه کار مــی رود - دورترین - 

کلیسای قدیمی اصفهان
2 - شبکه گســترده جهانی - 

شهری در ایالت کالیفرنیا
3 - بین مچ و آرنج - تخم ماهی 

- روزانه
4 – نام ها - باربر - خاک سفالگری

5 – پس غــذا - ظرفــی برای 
پذیرایی - نیکو

6 - ورزشــگاهی مشــهور در 
انگلستان - پرحرارت - عمارت

7 - مجــرای خون - از ســری 
فیلم هــای قصه هــای مجید 
ســاخته کیومرث پوراحمد – 
حاصل ضرب هر عدد در خودش
8 - نامواره - امر به یافتن - تکان

9 - خواهر مــادر - حفاظت - 
بوی رطوبت

10 - جامه، لبــاس - از دلایل 
پوکی اســتخوان - مربوط به 

گذشته دور
11 - نظامی ای بالاتر از نظامی دیگر - 
سرباز نیروی دریایی - از افعال اسنادی

12 - پراکندگی - بسیار بخشنده - از 
ملزومات سوارکاری

13 – خوش طعــم - بی ریا - حیوان 
صحرانورد

14 - نویسنده ایرانی رمان شطرنج با 
ماشین قیامت - یک و یک

15 - واحد شمارش گردن بند - زیبارو 
- از پیامبران بنی اسرائیل

گنشفرتمتلونهپ
زرهتیراودنبور
کمدرمبتکماینت
ارجامیلبموا

ملسشهاکاقیطوب
رتمارکهلرلیل

تمهنجاورامار
دجهلودلادضعوا
ایابمیسنلهسم
زنباریادتقما

نیستلیینافهدس
جربتکانهربم

یجیگمهرمیورخا
راولدناکامکوق
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به عقب 
برنمی گردند

اینطور کــه در شــبکه های اجتماعی پیدا 
بــود، یورگــن لوکادیا بــدش نمی آمد به 
فوتبال ایران برگــردد و تا پایان فصل برای 
پرســپولیس بازی کند تــا حداقل دیگر 
ناچار نباشــد جریمه 300هزار دلاری فیفا 
را به این تیم بدهــد. هم رضا درویش و هم 
یحیی، تلویحا اشاره کرده بودند که به دنبال 
این بازیکن هســتند اما حــالا مدیرعامل 
پرسپولیس در مصاحبه ای اعلام کرده که 
از همان اول هم علاقه ای به جذب لوکادیا 

نداشته است!
در هیچ نقطه دیگــری از دنیا، بازیکنی که 
قبل از یک دربی حســاس اینچنین تیم را 
به حال خودش رها کرده و غیب شده، دیگر 
گزینه بازگشــت به تیم نمی شود. لوکادیا 
اگر هم به پرســپولیس برمی گشت، دوباره 
در نخســتین فرصت غیب می شد و دیگر 
اثری از او وجود نداشــت. شــاید قرمزها 
در حال حاضر خط حمله خوبی نداشــته 
باشــند اما همچنان دلیلی برای بازگشت 
به عقب ندارند. این درســت همان ایده ای 
است که احتمالا از سوی هواداران در مورد 
بازگشت عیسی آل کثیر نیز مطرح می شود. 
پرسپولیس تابســتان، خواهان حفظ این 
مهاجم بود اما او با دریافت دستمزد بیشتر، 
راهی سپاهان شد و دوران خوبی را در این 
تیم سپری نکرد. حالا که عیسی در فهرست 
مازاد مورایــس قرار گرفتــه و مدیرعامل 
باشگاه نیز رسما این موضوع را اعلام کرده، 
دیگر بــرای حرف زدن از بازگشــت کمی 
دیر نیست؟ عیســی اگر خیال بازگشت به 
پرسپولیس را داشــت، باید تا قبل از ثبت 
قرارداد رســمی به این تیم برمی گشت نه 
حالا که دیگر سپاهانی ها عملا اعلام کرده اند 

که هیچ نیازی به این بازیکن ندارند!
نه لوکادیا و نه عیسی؛ پرسپولیس به عقب 
برنمی گردد. سرمربی جدید تیم هم بدون 
شک باید ســلیقه خودش را در تیم حاکم 
کند و بازیکنان مدنظرش را به پرسپولیس 
بیاورد. پس طبیعتا عجله ای هم برای خرید 

مهاجم وجود ندارد.

معروف تنها ماند
ســعید معروف فعلا تنها گزینه ای است که فدراسیون 
والیبال برای سرمربیگری تیم ملی دارد. بعد از مسابقات 
قهرمانی جهــان و کنار رفتن بهــروز عطایی، انتخاب 
سرمربی به اولویت فدراسیون تبدیل شد؛ چه زمانی که 
محمدرضا داورزنی همچنان رئیس فدراسیون بود و چه 
در این چند ماهی که وحید مرادی به عنوان سرپرست 
امور را به دســت گرفته اما تا به امروز همه  چیز در حد 
وعده و وعید مانده اســت. فدراسیون از بین 15گزینه 
که 14نفر آنها خارجی بودند، به 3مربی خارجی و یک 
ایرانی رسید و قرار بود دیروز از بین این نفرات سرمربی 
انتخاب و معرفی شــود ولی این اتفاق نیفتاد. پروسه 
انتخاب سرمربی تیم ملی از اواسط مهر آغاز شده و هنوز 
به نتیجه نرسیده اســت. ویتال هاینن مربی بلژیکی، 
روبرتو پیاتزا و آنجلو لورنزوتی مربیان ایتالیایی و سعید 
معروف گزینه هایی بودند که در لیســت نهایی مانده 
بودند. دیروز گفته شــد که 3مربی خارجی از آمدن به 
ایران پشیمان شده اند. با اینکه فدراسیون برای صعود 
تیم به المپیک پاداش هم درنظر گرفته اما در شرایط 
فعلی مربیگری این تیم جذابیتی برای مربیان خارجی 
ندارد. رفتن تیم به پاریس و گرفتن سهمیه المپیک با 
اما و اگرهای زیادی همراه شده و تقریبا به غیرممکن 
نزدیک ولی بدتر از آن شــرایط فدراسیون است که با 
سرپرست اداره می شود و انگیزه را برای بستن قرارداد 

از مربیان می گیرد.
در این شــرایط تنها گزینه در دسترس سعید معروف 
است؛ گزینه ای که سابقه مربیگری ندارد و به پشتوانه 
اعتباری که در دوره بازیگری داشــت، نامش در بین 
گزینه ها قرار گرفته است. البته گفته می شود معروف 
درصورت انتخاب به عنوان سرمربی تیم ملی، به تنهایی 
روی نیمکت نمی نشیند و فدراسیون می خواهد توماس 
توتولوی ایتالیایی را هم کنار او بگذارد. توتولو دستیار 
آلکنو در تیم ایران بود و در آغاز دوره مربیگری عطایی 
هم به تیم ملی آمد اما خیلی زود از کادر عطایی بیرون 
رفت. حالا هم فدراســیون تصمیم گرفته دوباره از او 
استفاده کند اما گفته می شــود این بار توتولوست که 
تمایل چندانی بــرای حضور در ایران نــدارد. در این 
شرایط شــاید معروف تنها با دستیاران ایرانی نیمکت 

تیم ملی را تحویل بگیرد.

سینوس مهری!سینوس مهری!

ســعید مهری، هافبک دفاعی اســتقلال، دیروز در تصمیمی 
غیرمنتظره قراردادش را با این باشــگاه فسخ کرد و حتی گفته 
می شــود او بخش مهمــی از مطالباتش را بخشــیده تا مراحل 
جدایی اش از جمع آبی پوشان با ســرعت بیشتری طی شود. از 
آپوئل قبرس، تیمی که ساپینتو سرمربی سابق استقلال هدایتش 
را بر عهده دارد، به عنوان مقصد جدید مهری نام برده می شود و 
این در حالی است که می گویند او از تراکتور هم پیشنهاد دارد. با 
این حال، جواد نکونام که در نیم فصل با بحران بازیکن در فهرست 
تیمش مواجه بوده، پیش از این به مدیریت باشگاه اعلام کرده بود 
تا زمانی که بازیکنان مدنظرش جذب نشــده اند، به کسی اجازه 

جدایی داده نشود.

   چرا مهری نیمکت نشین شد؟
دیروز سایت های خبری هم به این موضوع اشاره کردند که نکونام 
فعلا مخالف جدایی مهری است. با وجود این، به نظر می رسد این 
ماجرا در نهایت با جدایی رســمی این بازیکن از جمع آبی های 
پایتخت همراه شود؛ چراکه مهری دیگر قصد ندارد در استقلال 
بماند. شماره8 آبی ها بازیکنی است که از لحاظ فنی مورد تأیید 
نکونام و دیگر اعضای کادر فنی استقلال است ولی شرایط تمرینی 
باعث شــده تا مهری در نهایت در استقلال امســال به مهره ای 
نیمکت نشین تبدیل شود. یکی از مربیان استقلال در این خصوص 
به همشهری ورزشی می گوید: »برای نکونام عملکرد بازیکن در 

تمرین بسیار مهم اســت ولی مهری نتوانست توقعات سرمربی 
تیم را در تمرینــات برآورده کند و همین موضوع باعث شــد تا 

نیمکت نشین شود.«

   چرا نکونام یک دفاع دیگر می خواهد؟
حالا که صحبت از نقل و انتقالات استقلال شد، بدنیست مروری 
هم بر دیگر اخبار آبی ها در تعطیلات نیم فصل داشته باشیم. نکونام 
بعد از اضافه شدن سیلوا به استقلال، یک دفاع دیگر می خواهد و 
گزینه اصلی او عارف آقاسی است ولی براساس اخبار منتشر شده، 
تراکتور تحت هیچ شرایطی حاضر نیست این بازیکن را از دست 
بدهد. نکونام به این دلیل روی جذب یک مدافع میانی دیگر نظر 
دارد که می خواهد روزبه چشمی به طور کامل از خط دفاعی جدا 
شود و همیشه در خط هافبک بازی کند. با این حال، جذب آقاسی 

غیرممکن است و شاید نکونام سراغ یک گزینه دیگر برود.

   رفتن 3بازیکن قطعی است
اگر استقلال نفرات مورد نظر نکونام را جذب کند، رفتن ارسلان 
مطهری، سعید مهری و زبیر نیک نفس قطعی است. این در حالی 
است که نکونام هنوز تصمیمی برای کنار گذاشتن جعفر سلمانی 
ندارد و احتمال دارد این بازیکن در استقلال بماند. در ضمن نکونام 
با وجود جذب بلانکو، به جذب یک مهاجم دیگر هم فکر می کند و 

در حال بررسی شرایط چند مهاجم لیگ برتری است.

به نظر می رسد شرایط تمرینی باعث شده که سعید مهری امسال به 

مهره ای نیمکت نشین تبدیل شود
پاسخ به یک  سؤال

شماره 8 آبی ها که به واسطه قرارداد 160 میلیونی اش یک نیم فصل تمام تحت 

فشار بود حالا قراردادش را با استقلال فسخ کرده است
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فسخ دوباره قرارداد با استقلال، دوران حضور سعید مهری در این 
باشگاه را پرنوسان تر کرد و این دوران برای هافبک میانی آبی ها به 
عجیب ترین شکل ممکن سپری شد. سعید، خرید محمود فکری 
برای استقلال بود اما قبل از آنکه او فرصت بازی زیرنظر این مربی 
را داشته باشد، تغییراتی در باشــگاه اتفاق افتاد و فرهاد مجیدی 
به عنوان ســرمربی جدید تیم انتخاب شد. خیلی ها معتقد بودند 
که فرهاد به این خرید اعتقادی ندارد و نمی خواهد از او در ترکیب 
تیمش استفاده کند اما انگار به مرور زمان دیدگاه مجیدی نسبت 
به این هافبک تغییر کــرد و او در فصل منجر به قهرمانی آبی ها به 

بازیکن مهمی برای استقلال تبدیل شد.
بهترین روزهای سعید مهری در این باشــگاه اما زیرنظر ساپینتو 
اتفاق افتاد. این مربی پرتغالی ســبک بازی سعید را می پسندید و 
او را به انتخاب اول برای ضربه های شــروع مجدد استقلال تبدیل 
کرده بود؛ اتفاقی که موجب شد آمار پاس گل های این بازیکن نیز 
به شکل قابل توجهی بالا برود. با وجود این، مهری قراردادش را در 
پایان فصل به شکل یک طرفه فسخ کرد. آن روزها شایعه شده بود 
که مهری می خواهد به لیگ قبرس برود و دوباره زیرنظر ساپینتو 
بازی کند. مدیران باشگاه استقلال از همان ابتدا فسخ این بازیکن 
را غیرقانونی اعلام کردند. مهری مدتی بعد به تمرین تیم برگشت 
و قرارداد تازه ای با استقلال بست؛ قراردادی که گفته شد رقم آن 
160میلیون تومان است و در همه هفته های لیگ، سوژه کنایه رقبا 
به استقلال و مهری بود. او روزهای سختی را در استقلال سپری کرد 
و همواره نیز تحت فشار قرار داشت اما به محض رسیدن نیم  فصل، 
برای دومین بار قراردادش را فسخ کرد! جالب اینکه باز هم از انتقال 
احتمالی به لیگ قبرس صحبت می شود اما برای مهری اصلا بعید 
نیست که دوباره به استقلال برگردد و برای این تیم به میدان برود. 
مهری زیرنظر نکو، در اســتقلال فیکس نبود و شاید همین عامل 
محرکی برای فسخ قراردادش شد. گفته می شود این بازیکن برای 
فسخ، طلب  گذشته اش را هم به استقلال بخشیده اما باشگاه هنوز 

موضع مشخصی در این رابطه نگرفته است.
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رضایت اهالی شهر با اجرای 
طرح »تحول نگهداشت«

کلانشــهری مانند تهران برای قرارگرفتن در مســیر 
درســت، نیازمند برنامه ریزی های دقیق و موشكافانه 
است و موضوع نگهداشت شهر نیز از این اصل مستثنی نیست. شاید اغراق نباشد که 
بگوییم طرح های نگهداشت شهر جزو معدود مواردی هستند که به شكل مستقیم 
با میزان رضایتمندی شهروندان در ارتباطند. زمانی که مردم از خانه خارج می شوند، 
اگر پیاده رو ها، معابر، میدان ها، بوستان ها و جوی های آب در شرایط مناسبی نباشند، 
گلایه مند می شوند و با صراحت اعلام می کنند که شهر خوب اداره نمی شود. چنین 
حساسیتی موجب شــد تا تمرکز ویژه ای بر نگهداشت شــهر داشته باشیم منظور 
از نگهداشت، تنها محدود به رفت وروب نیســت و با نگاه کلان تری به این موضوع 
می نگریم. براساس برنامه ریزی های انجام شده، 20فعالیت بسیار مهم در شهر را لیست 
کردیم. این لیست حاصل همفكری و جلسات متعدد است و پس از بررسی های متعدد 
به این تعداد رسیدیم از این طریق طرح تحول 20گانه نگهداشت شهر کلید خورد. 
در تمام مدتی که تغییر نگهداشت شهر را در دستور کار قرار داده بودیم، نگاه مان به 
یک هدف بزرگ یعنی رضایتمندی شهروندان بود تا به پایتخت نشین ها بگوییم که ما 

حواسمان به شهر و دغدغه های آنها هست.
آسفالت نخستین قدم بود و در راستای آن 19مورد دیگر نیز به لیست نگهداشت شهر 
اضافه شد؛ چراکه باید قبول کنیم که شهر در حال فرسودگی است در چنین شرایطی 
حفظ رضایت شهروندان در اولویت قرار گرفت. نباید فراموش کرد پروژه های کلان 
برای شهر لازم هستند، اما شاید این پروژه ها در کوتاه مدت چندان در معرض توجه 
شهروندان قرار نگیرند. در مقابل هر شهروندی هر روز از معابر، پیاده روها و خیابان های 
محله خود عبور و کوچک ترین مشــكل را رصد می کند. اجرای کامل طرح تحول 
20گانه نگهداشت شهر، نیازمند رقمی نزدیک به 20همت است؛ به عبارت دیگر هر 
منطقه نزدیک به هزار میلیارد تومان پول نیاز دارد. پیشنهاد ما این بود که اگر تا پایان 
دوره ششم مدیریت شهری این بودجه تأمین شود، بخش اعظم مشكلات مربوط به 
نگهداشت حل خواهد شد و همچنین انرژی نیروهای نگهداشت مناطق در مسیر 
درستی هدایت می شود. تهران 124ناحیه و 22منطقه دارد. در این طرح هر ناحیه 
درخصوص موضوعات مختلف همچون مرمت و بهسازی آسفالت معابر - که نخستین 
موضوع طرح تحول نگهداشت است - با آدرس دقیق، اطلاعات را خارج خواهد کرد؛ 
به عنوان مثال اعلام شده است که باید آسفالت ناحیه 4منطقه 20درست شود؛ این 
موضوع در نقشه ثبت و انجام خواهد شد. این اتفاق به جز تمرکز بر موضوعات دارای 
کارایی نظم دهی به پروژه های نگهداشت و استفاده درست از بودجه است. در رابطه 
با بودجه نیز باید بگویم که ما پیشنهاد داده ایم تا در بودجه1403 نزدیک به 18همت 

برای موضوع نگهداشت شهر درنظر گرفته شود.
اگر بخواهیم با نگاه آماری به لیست طرح تحول 20گانه نگهداشت شهر بنگریم باید با 
توجه به تعداد مناطق و ناحیه های شهر تهران بگوییم که 2هزارو480 فعالیت باید با 
اولویت پیگیری شوند. انجام این اقدامات بدون شک از سوی شهروندان تهرانی دیده 

می شود و شرایط را برای ایجاد اعتماد و سرمایه اجتماعی هموار می کند.

علاج قبل از وقوع
 مبحث »پیشگیری و بهداشــت« یكی از 2ستون 
حوزه سلامت محســوب می شــود که هر چند در 
کشور ما کمتر از »درمان« به عنوان ستون دوم این 
حوزه توجه شده اما از دیرباز در دســتورکار شرکت شهرسالم شهرداری تهران 
بوده است. به تعبیری سابقه مرکز طب کار شرکت شهرسالم شهرداری تهران از 
سابقه 31ساله شرکت بیشتر است و این خود اهمیت امر پیشگیری در محیطی 

مثل شهرداری تهران را نشان می دهد. 
این بخش با پایش سلامت پیش از استخدام و سپس معاینات سالانه کارگران و 
کارمندان آغاز و به تدریج بخش های دیگر حوزه پیشگیری و بهداشت را شامل 
شــد. اوج فعالیت این بخش، مربوط به دوره کرونا بود که تیم های بهداشــت و 
پیشگیری شرکت شهرسالم پیش از هر بخش دیگر شهرداری، اقدامات خود را 
آغاز کرد و با ضدعفونی کردن سطوح، آموزش، غربالگری کارکنان شهرداری و 
انجام آزمایش های مربوطه و تشخیص ابتلا یا بهبود همكاران، به یاری سرمایه 
انسانی بزرگ شهرداری تهران رسید. درواقع، پاندمی کرونا با همه مشكلاتش 
باعث پیشرفت سیستم های بهداشتی و درمانی شد، نقاط ضعف و قوت خود را 
نشان داد و در پی بسیج کشور و سیستم ســلامت، امكان های جدید به وجود 
آمد. برای ما یكــی از این امكان های جدید، واکسیناســیون کارکنان بود که با 
همكاری دانشگاه های علوم پزشــكی پایتخت، از کارگران شهرداری آغاز شد 
و به تدریج بخش ها و حتی خانواده های آنها و در نهایت شــهروندان تهرانی را 
در بر گرفت. ما با تجربه ای که از واکسیناســیون کرونا اندوختیم، سال گذشته 
واکسیناسیون »هپاتیت ب« را برای گروه های آسیب پذیر شاغل یعنی کارگران 
خدمات شهری، آتش نشانان و کارکنان یگان حفاظت شهرداری آغاز کردیم که 
 طی آن بیش از 34هزار دز واکسن در 3نوبت بهمن   و اسفند1401و مرداد1402

انجام شد.
همچنین چندی پیش، با گسیل تیم های سیار شرکت شهرسالم به پایگاه های 
آتش نشانی، تزریق واکســن کزاز برای این عزیزان آغاز شد که همچنان ادامه 
دارد. این پروژه ها در پی جمع آوری و تحلیل داده های پایش سلامت کارکنان 
شهرداری صورت گرفت. هفته پیش هم پروژه واکسیناســیون آنفلوآنزا برای 
کارگران پسماند را با همكاری دانشگاه های علوم پزشكی ایران و تهران آغاز کردیم 
و امیدواریم که با توجه به شیوع این بیماری در زمســتان و بهار، از ابتلاي این 
عزیزان پیشگیری کنیم. واکسیناسیون در کنار شست وشوی دست و استفاده 
از ماسک، از سوی سازمان جهانی بهداشــت به عنوان 3راه پیشگیری از ابتلا به 

بیماری آنفلوآنزا اعلام شده است. 
شرکت شهرســالم این آمادگی را دارد که برای دیگر کارگران خدمات شهری 
و ســایر گروه های در معرض بیماری آنفلوآنزا نیز واکسیناســیون انجام دهد. 
اهمیت این پروژه از آن روست که امســال بیماری آنفلوآنزا به صورت شدیدتر و 
طولانی مدت تر از سال های گذشته شیوع یافته و طبق پیش بینی های مقامات 
درمانی، در پایان دی  تا اوایل بهمن  موج جدید بیماری پایتخت را درمی نوردد 
و برخی  گمانه زنی ها از ادامه شــیوع بیماری تا نیمه های بهار سال آینده خبر 
می دهد. طبق اعلام رئیس سازمان نظام پزشكی کشور، بیماری آنفلوآنزا در همه 
دنیا مهم ترین دلیل غیبت از محل کار کارکنان محسوب می شود و این وظیفه 

سازمان ها را در قبال آن دوچندان می کند. 
حفظ توان و ظرفیت خادمان شــهر در حوزه پســماند به عنوان یكی از بازوان 
تأثیرگذار ســلامتی شــهروندان که به دلایل مختلف اقتصــادی و فرهنگی 
آســیب پذیری بالاتری نیز دارند، در چنین شــرایطی اهمیت بالایی دارد و از 
همین رو، شرکت شهرسالم در عمل به وظیفه ســازمانی خود در حال اجرای 

این پروژه است.
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گزارش تصویری

افتتاح نمایشگاه پوشاک ایرانی-اسلامی 
نمایشــگاه پوشــاک ایرانی-اســلامی با هدف عرضه و فروش محصولات تولیدی زنان 
سرپرست خانوار در خیابان کریمخان، جنب سازمان نوسازی شــهر تهران افتتاح شد. 
این نمایشگاه 19غرفه دارد و تا پایان اســفند دایر است. شهروندان می توانند اقلام مورد 
نیاز مانند پوشــاک، کیف و کفش و... را با قیمت مناسب و کیفیت خوب از این نمایشگاه 

خریداری کنند.

عکس ها؛ همشهری / منا عادل

آخرین وضعیت محلات الگو
ســاخت محــات الگــو در تهــران عملیاتی شــده اســت و مدیریــت شــهری دوره 
ششــم قصد دارد با ســاخت محله های الگو که مسکن ســازی در آنها با معماری 
ایرانــی - اســامی انجام می شــود به تهــران هویــت بدهد. براســاس ایــن رویکرد 
ساخت 11محله الگو در 6منطقه تعریف و در این محات مواردی چون استفاده 
از تکنولوژی نوین، صنعتی سازی  مسکن، معماری سبز، استفاده از انرژی های نو 

و پنل های خورشیدی و... لحاظ شده است.

دیدهشوید
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
تبلیغات درون واگن ها
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در متـرومتـرو

هنیهنیآآییهاهاللغوغوییاابربرمهمهسناسناشناشنا
شهردار تهران: برای جلوگیری از مخاطرات، تاورکرین ها ایمن و شناسنامه دار می شوند

فهرست ناایمن های 
تهران  کوتاه شد

 آخرین جزئیات درباره 
ساختمان های نا ایمن باقیمانده در تهران

 بین ۷۰ تا ۸۰ درصد آلایندگی تهران مربوط 
به منابع متحرک است

 توجه ویژه به پروژه های عمران شهری 
و توسعه حمل ونقل

صفحه 15

صفحه 15

20درصد آلودگی هوای تهران 
مربوط به موتورسیکلت هاست

 پیش بینی بودجه 100همتی
 شهر برای سال1403

رئیس شورای شهر تهران تاکید کرد

رئیس کمیسیون عمران  شورای شهر گفت:

صفحه 16

مدیریت شهری برنامه ویژه ای برای ایمن سازی 
ساختمان های ناایمن در برابر حریق دارد

14

محله منطقه 2
اسام آباد

مساحت
60.888
هزار مترمربع

محله منطقه 15
پاسارگاد

مساحت
19.468

مترمربع

 محله منطقه 19
تره بار

مساحت
124.682

مترمربع

محله منطقه 21
آتش نشانی

مساحت
389.000

مترمربع

محله منطقه 21
تهرانسر

مساحت
636.830

مترمربع

 محلهمنطقه 21
 آماد

مساحت
820.719

مترمربع

محله منطقه 22
مروارید شهر

مساحت
250.270

مترمربع

 محله منطقه 22
کمیل

مساحت
187.000

مترمربع

 محله منطقه 22
کنی

مساحت
268.160

مترمربع

 محله منطقه 19
موقوفه مروی

مساحت
67.280

مترمربع

محله منطقه 18
حسینی 1و2

مساحت
56.597

مترمربع

گزارشی درباره وضعیت تاورکرین ها در تهران را با اسكن این کیو آرکد  ببینید.

ساختمان ناایمن 
 در تهران

بازدید شد.

33
هزار

ساختمان نا ایمن 
 در تهران

رفع خطر شد.

49
 ساختمان ناایمن

 در تهران 
وجود داشت.

129

 حوادث ناشی از تاورکرین های تهران
در 5سال اخیر

 تاورکرین در کدام منطقه
بیشتر است؟
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 شناسنامه برای شناسنامه برای
غول های آهنیغول های آهنی

دوشــنبه دوشــنبه 1818 دی  دی 14021402- شماره - شماره 89958995
اقدام مثبت برای راه اندازی کارخانه استحصال نخاله های ساختمانی

پرویــز ســروری، نایب رئیس شــورای شــهر تهــران: کارخانه اســتحصال نخاله هــای ســاختمانی کــه 16دی به 
بهره برداری رســید، ســال ها بدون اســتفاده بود و به دلیــل چند مشــکل کوچک، راه اندازی نشــده بــود که از 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند برای پیگیری جهت رفع مشکلات آن قدردانی می کنیم.

فرونشست؛ تهدید جدی تهران
علیرضا زاکانی، شهردار تهران: زلزله، سیل، توفان و فرونشست زمین، 4مخاطره ای هستند که برای تهران تهدید 
محسوب می شوند و برای مقابله و پیشگیری از آنها   باید اقدامات اساسی و اصولی صورت گیرد. فرونشست 
زمین، تهدیدی جدی برای کلانشهری چون تهران محسوب می شود که باید اقدامات لازم درباره آن انجام شود.

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

مرکز فرهنگی-هنری سرای محله کوهسار با حضور مدیران شهری، 1
نخبگان و معتمدان محله افتتاح شد. 

منطقه 

عملیــات مسقف ســازی پایانــه تاکســیرانی قدرت پاکــی پیشــرفت 9
۹۰درصدی داشته است. در این پروژه ۳۰۰مترمربع از سطح پایانه 
مسقف سازی و به سامانه روشنایی و مبلمان مجهز شده است که 

در دهه فجر آماده افتتاح خواهد شد.

منطقه 

عملیــات احداث دیــوار حائل بتنــی در محدوده محلــه حصارک به 5
منظور ایمن سازی معبر و جلوگیری از ریزش معابر خیابان شاهد، 

خیابان نیلوفر از بالادست در دست اجراست.

منطقه 

بــه همــت اداره اجتماعــی شــهرداری ناحیــه ۳ قلــب طهــران، میــز 12
خدمات سلامت محور برپا شد.

منطقه 

ناصر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران از 18
منطقه بازدید و در دیدار با مردم و مدیران شــهری بر لزوم توســعه 
ظرفیت هــای نــاوگان حمل و نقل عمومــی در محــلات کم برخوردار 

تاکید کرد.

منطقه 

جلسه شورای معاونان و مدیران با شهردار منطقه حول محور طرح 3
استقبال از بهار، پیش بینی برنامه های معاونت های امور اجتماعی و 

فرهنگی و خدمات شهری و محیط زیست و... برگزار شد.

منطقه 

عملیات ویژه برخورد با مصادیق سد معبر ازجمله سیار وانت بارها 11
در منطقه آغاز شد.

منطقه 

بوستان جوادیه با 58۰۰متر مساحت در حال ساخت است و اکنون 16
به مرز ۹۰درصد رسیده است و تا پایان سال بهره برداری می شود.

منطقه 

بیــش از 14۰۰مترمربــع اصــلاح هندســی معابــر و ایمن ســازی 7
نقاط پرخطــر ترافیکی در منطقه انجام شــده اســت. ایــن طرح در 

خیابان های دماوند، پلیس، اجاره  دار و شهید بهشتی اجرا شد.

منطقه 

پویــش جمــع آوری درب بطــری بــا هــدف افزایــش ترویــج فرهنگ 14
تفکیک پســماند در بین شــهروندان و افزایش درصــد تفکیک در 
مبدأ و همچنیــن تهیه ویلچــر جهت معلــولان نیازمنــد در محلات 

منطقه اجرایی شده است.

منطقه 

پنجاه وششمین سالگرد درگذشت پهلوان تختی بر سر مزارش در 20
آرامستان ابن بابویه برگزار شد.

منطقه 

به دنبال اجرای طرح دوام مسجدمحور، آموزش عمومی شهروندان، 2
نمازگــزاران و ایجــاد گروه هــای داوطلــب واکنــش اضطــراری محله 

)دوام( در دستور کار قرار گرفت. 

منطقه 

نصــب، تعویــض، مرمــت و جمــع آوری حــدود 184تابلوی اســامی 10
خیابان، انتظامی، خطرنما، هشداری و نصب و جمع آوری و تعویض 
156عدد تجهیزات ترافیکی در سطح معابر و همچنین جمع آوری، 
نصــب و مرمــت 4 مــورد نــرده در ســطح معابــر از جملــه اقدامات 

انجام شده در منطقه است.

منطقه 

اولین مرکز اقتصادی خانواده شهر تهران و مرکز تخصصی در حوزه 6
فناوری و هوش مصنوعی با حضور عضو شورای اسلامی شهر تهران 

و مدیرکل امور زنان و خانواده شهرداری تهران شروع به کار کرد.

منطقه 

پروژه هــای فاز یــک بوســتان ســرخه حصار در جلســه ای بــا حضور 13
کارشناسان رسمی منتخب بررسی و هماهنگی و برنامه ریزی لازم 

در این زمینه انجام شد.

منطقه 

12 ایســتگاه تندرســتی )ورزشــی( با هدف تقویــت و ترویــج ورزش 19
آقایــان در بوســتان های منطقــه ازجملــه ولایت، افــرا، شــقایق و... 

دایر شده است.

منطقه 

بــه منظــور ارزیابــی کمیتــه مدیریــت بحــران بیمارســتان الغدیــر و 4
همچنیــن ارزیابــی عملکــرد ســازمان های تخصصــی عضــو ســتاد 
مدیریت بحران منطقه برنامه ریزی های لازم در راستای ایمن سازی 

انجام شد.

منطقه 

عملیات عمرانی با نزدیک به ۹۰متر طول، جمع آوری پل های فلزی 17
و لوله های پولیکا که مانع رفت وآمد آب های سطحی بود، با اجرای 
عملیــات نهرهــای روســی در محلــه گلچیــن، کوچــه توفیقی نــژاد، 

منشعب از خیابان عیوض خانی انجام شد.

منطقه 

بیش از 2هزار متر عملیات لوله گذاری برای هدایت آب های سطحی 8
در برخی معابر اصلی و فرعی نواحی سه گانه این منطقه انجام شد.

منطقه 

گروه هــای دوام، ســرمایه حوزه مدیریــت و بحران منطقه هســتند 15
و نكته مهم اینكه طیــف عظیمــی از گروه هــای دوام در این بخش 
از تهران را بانوان تشــكیل می دهنــد. دیروز طی مراســمی از بانوان 

گروه های دوام منطقه تقدیر شد.

منطقه 

بــا توجه بــه حجــم ورودی خــودرو در مســیر غــرب به شــرق تقاطع 21
بزرگراه لشــگری- ایــران خودرو  ترافیــک و فشــردگی خودروها زیاد 
بود كه شهرداری منطقه با اصلاح هندسی به عرض یک متر و طول 

١٣٠ متر بخش عمده ای از این مشكل را حل کرد.

منطقه 

اردوی تفریحــی و پایدارســازی اعضــای خانه هــای دوام و ایمنــی 22
محله های شهر تهران به میزبانی ستاد مدیریت بحران منطقه برای 

اولین بار در باغ ملی گیاه شناسی ایران برگزار شد.

شهردار تهران: برای جلوگیری از مخاطرات، تاورکرین ها 
ایمن و شناسنامه دار می شوند

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

دست های بلند و سنگین شان آن بالا هر نگاهی را نگران می کند. سایه تاورکرین ها دهه هاست بالای سر تهران 
است و هر سال بر تعداد آنها افزوده می شود. در حال حاضر 556تاورکرین در تهران وجود دارد که 56درصد 
آنها مجوز فعالیت ندارند و خطری بالقوه برای شهر محسوب می شوند. طی 5سال اخیر 6حادثه پایتخت، پلیس و 

آتش نشانی را پای تاورکرین ها کشانده و هرچه سریع تر برای رفع این خطر باید کاری کرد.

شهرداری،  یک قدم به پیش
2روز پیش یعنی 16دی بود که شهردار تهران اعلام کرد تاورکرین ها به عنوان یک ابزار 
برای ساختمان های بلند شناسنامه دار می شوند تا ایمنی و شناسنامه قابل رصد داشته 
باشند و از مخاطرات ناشی از آن جلوگیری شود. در این زمینه شهرداری تهران تلاش 
می کند زمینه ایمن سازی آنها را در فضای شهری فراهم کند. حامد سلیمی، مدیرکل 
تدوین ضوابط و صدور پروانه شهرداری تهران در گفت وگو با همشهری درباره آخرین 
وضعیت تاورکرین های تهران می گوید: آخرین بخشنامه درخصوص تاورکرین ها مربوط 
به 12شهریور امسال است که به مناطق 22گانه ابلاغ شده است و اهم موضوعاتی که در 
این بخشنامه به آن اشاره شده، گواهینامه استاندارد تاورکرین ها و گواهینامه اپراتوری 
تاورکرین هاست که در بخش شهرســازی باید به دقت توسط همکاران شهرداری در 

ساختمان های در حال ساخت کنترل و اجرایی شود. یکی از بحث هایی که باید مورد 
توجه قرار گیرد، انقضای گواهینامه استاندارد تاورکرین هاست که بخشی از آنها زمان 
اعتبار گواهینامه شان یا اعتبار گواهینامه اپراتورشان گذشته است و باید اخطارهای 
لازم به ذی نفعان و مالکان اعلام شــود. بحث بی توجهی به اخطارهای صادره هم در 
آخرین بخشنامه آمده که باید در این باره پیگیری های حقوقی و قانونی انجام شود. در 
فصل سرما نیز باید این توجه ها بیشتر باشــد چراکه احتمال خطر در زمان بارش ها و 

توفان ها بالا می رود.
یکی از سامانه هایی که در شهرداری تهران در حال فعالیت است، سامانه ناحیه محوری 
است که همکاران مکلفند اطلاعات تاورکرین های تهران را به دقت در آن درج کنند تا 

امکان گزارش دهی و نظارت به طور کامل باشد و این به خوبی اجرا شده است.
به گفته سلیمی، یکی دیگر از مباحث مهم، لزوم رعایت حریم کارگاه  تاورکرین هاست که 

از موضوعات مهم در بخشنامه است و پیگیری می شود. بیشترین فراوانی تاورکرین های 
املاک تهران که فعالیت دارند در منطقه یک است و بعد از آن به ترتیب مناطق 2، 22، 
3و 6 هستند. همچنین از 556تاورکرین تهران، 314مورد غیراستاندارد هستند که 
برخی از آنها به علت فاقد گواهی بودن خود تاورکرین است و برخی دیگر فاقد گواهی 
بودن اپراتور. البته این 314مورد نباید فعالیت داشته باشند تا گواهی های مربوطه را 

کسب کنند و هم اکنون فعالیت آنها غیرمجاز است.
از بعد نظارت اجرایی بخشی از عملکرد موضوع به نواحی شهرداری بازمی گردد و افراد 
دیگر هم در آن مسئولیت دارند؛ مثلا مالک شــخصا باید از تاورکرین های استاندارد 
استفاده کند و کوچک ترین کوتاهی متوجه اوســت. به علاوه مهندسان ناظر نیز باید 
به دقت تاورکرین ها را کنترل کنند تا حادثه ای در محدوده کارگاهی آنها و بالطبع در 

شهر رخ ندهد.

حوادث ناشی از تاورکرین های تهران در 5سال اخیر
7 مهر  1398 

سقوط جرثقیل در پارک بسیج
یک جرثقیل متحرک در پارک بسیج بزرگراه شهید محلاتی واژگون شد. این 
جرثقیل با ظرفیت 16۰تن برای نصب و تجهیز یک چرخ فلک در شهربازی 
پارک بسیج توســط پیمانکار طرح به این محل اعزام شــده بود. در خیابان 
مجاور پارک، تعدادی تاکسی به طور معمول توقف کرده و رانندگان تاکسی 
به استراحت می پرداختند. واژگونی و سقوط بوم جرثقیل روی این تاکسی ها 
باعث شد 2تن از رانندگان که در حال استراحت در داخل تاکسی بودند، فوت 

کنند و 4تن دیگر نیز مصدوم و به بیمارستان منتقل شوند.

27 تیر 1399 
جاده مخصوص کرج - خیابان جهاد

یک جرثقیل برجی متعلق به یک پروژه ساختمانی حین برپایی دچار سانحه 
شد. بوم جرثقیل از نزدیکی محل کابین راننده دچار شکستگی شد و از ارتفاع 
15متری سقوط کرد. در این سانحه کسی آسیب ندید، ولی برخورد آن به تیر 

و کابل های برق باعث پارگی کابل ها و قطعی برق شد.

24 اسفند 1400
خیابان شریعتی- ظفر

احتمال سقوط یک دســتگاه جرثقیل تاورکرین در یک کارگاه ساختمانی 
به سامانه 125ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران 
اطلاع داده شــد که بلافاصله 3 ایستگاه به محل اعزام شــدند. در این پروژه 
ساختمانی 2دستگاه جرثقیل برجی مشــغول به کار بودند که یکی از آنها از 
قسمت اتصال عمودی و افقی، دچار نقص شده و همین امر باعث نگرانی مردم 
 شده بود. پس از 18ســاعت عملیات، ایمن سازی این تاورکرین بدون تلفات

به پایان رسید.

30 فروردین 1399
بزرگراه جلال آل احمد

سقوط آهن آلات از یک دستگاه تاورکرین در یک کارگاه ساختمانی در غرب 
تهران موجب مصدومیت 2نفر شــد. این حادثه در بزرگراه چمران، بزرگراه 
جلال آل احمد در محل یک کارگاه ساختمانی رخ داد که در آن 2کارگر در 
ارتفاع 11متری مشغول کار روی این دستگاه و جمع آوری آن بودند. یکباره 
هر دو کارگر 45 و 48ساله به دلیل سقوط بخشی از دستگاه، به پایین سقوط 

کرده و داخل گودالی نقش بر زمین شدند.

10 شهریور 1401
محله زعفرانیه

احتمال ســقوط یک دســتگاه تاورکرین در محله زعفرانیه باعث شــد که 
آتش نشانی بخشی از محله را از ساکنان تخلیه کند. در پی این اعلام خطر، پلیس 
و آتش نشانان عملیات تخلیه اضطراری را اجرا کردند. قرار بود در این محل یک 
برج 19طبقه ساخته شود، اما هنگام نصب تاورکرین در طبقه سیزدهم، جک 
آن شکست و احتمال سقوط روی خانه های اطراف قوی شد. در پی این حادثه، 

جرثقیل جمع آوری و جرثقیل دیگری در محل تعبیه شد.

  علل سوانح جرثقیل در ایران و جهان

  برق گرفتگی
  برپایی و برچیدن جرثقیل

  فروریختن بوم
  واژگونی جرثقیل

  خطای سیم بکسل انداز
  اضافه بار

  برخورد بار با نفر 
  کارکردن در شعاع حرکتی وزنه های تعادلی

  گیرکردن قلاب به بلوک
  سقوط نفرات از روی جرثقیل

  دلایل رخ دادن حوادث تاورکرین

  نبود آموزش صحیح 
  ساعت کاری طولانی نصاب ها

  برنامه ریزی نامناسب
  تجهیزات خراب

  بی توجهی به دستورالعمل های سازنده

تاورکرین در کدام منطقه بیشتر است؟

146
دستگاه

منطقه 1

75
دستگاه

منطقه 2

54
دستگاه

منطقه 3

44
دستگاه

منطقه 6

65
دستگاه

منطقه 22

242
دستگاه

تعداد تاورکرین های 
استاندارد

44
درصد

556
دستگاه

تعداد کل 
تاورکرین های تهران

154
دستگاه

تعداد تاورکرین های 
فاقد گواهی اپراتور

27
درصد

160
دستگاه

تعداد تاورکرین های 
فاقد گواهی استاندارد

28
درصد

314
دستگاه

تعداد تاورکرین های 
غیراستاندارد

56
درصد
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معبری در پایتخت به نام شهیده فائزه رحیمی نامگذاری شود

سوده نجفی، عضو هیأت رئیسه شورای شهر تهران: خیابان  یا معبری در پایتخت به نام شهیده فائزه رحیمی که 
در حادثه تروریستی کرمان به شهادت رسید، نامگذاری شود. عاملان این جنایت و دشمنان بدانند همانطور 

که رهبر معظم انقلاب تأکید کردند، پاسخ سختی به آنها داده خواهد شد.

تملک اراضی در روددره فرحزاد برای اضافه شدن به فضای بوستان
زهرا شمس احسان، عضو کمیسیون اجتماعی شورای شهر تهران: برای یکپارچگی و حفظ ساختار طبیعی روددره 
فرحزاد و تعدیل در نحوه بارگذاری، هر نوع بارگذاری براســاس شروط مصوبه مربوطه مجاز است. لازم است با 
دخالت و نظارت مستقیم و مستمر شورا، تملک در این منطقه برای اضافه شدن به فضای بوستان صورت بگیرد.

سرشماره های پیامكی به فارسی نوشته و ارسال شود
بسیاری از اوقات پیامك های ارسالی از سازمان های مختلف با 
سرشماره هایی كه با حروف انگلیسی نوشته شده اند)به اصطلاح 
فنگیلیش( ارسال می شوند. این موضوع برای افراد كم سواد و یا 
سالمندان موجب سردرگمی می شود. جدا از این زبان رسمی 
كشور ما فارسی است و این كار تضعیف زبان ملی است. از شركت 

مخابرات درخواست داریم تا به این موضوع رسیدگی كند.
كربندی از تهران

فاصله بین اخذ گواهینامه پایه دو وپایه یك كم شود
برخی از جوانان قصد دارند برای امــرار معاش و گذران زندگی 
با خودروهای سنگین كار كنند و یا راننده جاده  شوند. در حال 
حاضر برای دریافــت گواهینامه پایه یك  باید 2 ســال از اخذ 
گواهینامه پایه 2 گذشته باشد. به نظرم این زمان طولانی است و 
بهتر است به یك سال تقلیل پیدا كند تا متقاضیان هر چه زودتر 

جذب بازار كار شوند.
خسرو از بیرجند

پروژه پتروشیمی زنجان تكمیل شود
 حدود 17 سال از كلنگ زنی پروژه پتروشیمی زنجان می گذرد 
اما به دلیل  تامین نشدن منابع مالی از سوی صندوق توسعه ملی 
این طرح ناتمام مانده و تكمیل نشــده است. رها كردن چنین 
طرح هایی نه تنها به اقتصاد منطقه آســیب می زند بلكه اتلاف 
بیت المال است. از مسئولان ذی ربط تقاضا داریم هر چه زودتر 

نسبت به تكمیل و راه اندازی این طرح اقدام كنند.
تولایی از زنجان

روستای فیروزآباد دبیرستان ندارد
روستای فیروزآباد از توابع یاسوج، دبیرستان ندارد و دانش آموزان 
ناچارند برای ادامه تحصیل به شهرهای مجاور بروند كه مسلما 
همه آنها چنین امكانی ندارند و به همین خاطر مجبور به ترك 
تحصیل می شــوند. اهالی این روستا از مســئولان درخواست 
دارند تا با راه اندازی یك دبیرســتان حق ادامه تحصیل را برای 

دانش آموزان محروم و مشتاق این روستا فراهم آورند.
از اهالی روستای فیروزآباد

جلوی ساخت وساز در منطقه دالخانی را بگیرند
ساخت و سازهای بی رویه، منطقه دالخانی را از حالت جنگلی 
و طبیعی خارج كرده اســت! از مسئولان اســتدعا دارم جلوی 
ساخت و سازهای بی رویه را در منطقه زیبا و بكر دالخانی بگیرند 

و اجازه ندهند شهرك B13 به ساخت و سازهایش ادامه دهد. 
ارادتی از رامسر

شماره تلفن ارتباطی با خوانندگانبا مردم  پیش بینی بودجه 100همتی  شهر
 برای سال1403

ســال1402 به پایان خود نزدیك شده و 
ماه های پایانی ســال با مســائل مرتبط 
با بودجه گره خورده اســت و متمم لایحه 
بودجه سال1402 شــهرداری تهران روز 
گذشته به شورای شهر ارائه شد. شهرداری 
تهران در بودجه ســال1402 با تمركز بر 
توسعه حمل ونقل شهری 44درصد از بودجه 
75هزار میلیارد تومانی خود را )33هزار 
میلیارد تومان( به این حوزه اختصاص داد، 
اما شنیده ها حاكی از آن است كه با تصمیم 
شورای شهر تهران، ســال آینده توسعه 
حمل ونقل و تكمیل پروژه های عمرانی در 

اولویت بودجه دهی قرار خواهد گرفت.

توجه ویژه به پروژه های عمران شهری 
محمــد آقامیری، رئیس كمیســیون عمران 
شــورای شــهر درباره اولویت های احتمالی 
لایحه بودجه ســال آینده شهرداری تهران به 
همشــهری گفت: صحبت ها و پیشنهادهای 
مختلفی از سوی شــورا ارائه شده، اما هنوز در 
این زمینه تصمیم گیری نهایی انجام نشــده 
اســت. او با اشــاره به اینكه بحث حمل ونقل 
در بودجه ســال آینده نیز از پشــتیبانی ویژه 
برخوردار خواهد بود، افزود: بخشی از تعهدات 
حــوزه حمل ونقل كــه در قراردادهای خرید 
خارجی وجود دارد سال1403 باید پیاده سازی  
و عملی شــود؛ لذا این بحث در بودجه بندی 
ســال آینده همچنان پررنگ خواهد بود، اما 
بخش عمران نیز با توجه بــه اینكه تعدادی از 
پروژه های عمرانی باید تا پایان دوره جمع شوند 
و به بهره برداری برسند، توجه ویژه شورای شهر 

را خواهد داشت.
آقامیری درباره اینكه كدام پروژه های عمرانی 
در اولویت دریافت بودجه خواهند بود، گفت: در 
كمیسیون عمران صحبت هایی در این خصوص 
انجام شده، اما هنوز پیش نویس لایحه بودجه 

در اختیار شورا قرار نگرفته و برای پاسخ به این 
سؤال باید صبر كنیم تا این پیش نویس به شورا 

ارائه و بعد تصمیم گیری شود.
رئیس كمیسیون عمران شورای شهر با تأكید 
بر اینكه نگاه شورا به بخش عمران و حمل ونقل 
در بودجه ســال آینده شــهرداری همچنان 
نگاه ویژه ای اســت، گفت: ما معتقدیم این دو 
موضوع معضلات اصلی مردم پایتخت هستند؛ 
از این رو چه بخش حمل ونقل، چه پروژه های 
عمرانی بخش راهسازی كه می توانند گره های 
ترافیكی شــهر را باز كنند و چــه پروژه های 
عمرانی ساخت و سازی  كه یك سری سرانه های 
محلی و منطقه ای شهر را تامین می كنند در 
اولویت تخصیص بودجه خواهند بود، اما درباره 
جزئیات این پروژه ها بعد از اینكه لایحه بودجه 

به شورا ارسال شود، اطلاع رسانی خواهد شد.
 این عضو شورای شهر درخصوص میزان تحقق 
بودجه امسال شهرداری و مواردی كه در متمم 
بودجه مــورد توجه قرار می گیــرد نیز گفت: 
اصل بودجه محقق شــده و شهرداری تا پایان 
ســال بیش از آن چیزی كه انتظار داشــتیم 
بودجه1402 محقق می كند. وی اضافه كرد: 
برای همه اعضا مسجل شده بودجه پیش بینی 
شده در سال گذشته برای سال1402 محقق 
خواهد شــد، امــا اینكه چند درصد بیشــتر 
تحقق داشــته باشــد حدس ما این است كه 
10 تا 20 درصد بیشتر از مصوب شاهد تحقق 

بودجه1402 باشیم.

بودجه1403 شهرداری؛ بالای 100هزار همت
 رئیس كمیسیون عمران شورای شهر تهران 
همچنین از بودجه بــالای 100هزار میلیارد 
تومانی شهرداری تهران برای سال آینده خبر 
داد. آقامیری با بیان اینكــه هنوز تصمیمات 
پیرامون رقــم قطعــی بودجه ســال آینده 
شهرداری تهران در شورا جمع بندی و نهایی 
نشده است، گفت: صحبت ها در این خصوص 
ادامــه دارد، امــا ظاهرا بودجه ســال1403 
شــهرداری تهران بالای 100هــزار میلیارد 

تومان خواهد بود.

آخرین آمار ساختمان های ناایمن

سال هاست كه فرســودگی و ناایمن بودن 
بخشی از ساختمان ها یكی از مشكلات و 
چالش های مهم و اولویت دار شــهر تهران 
است. متأسفانه در سال های اخیر با وجود 
وقوع حوادث ناگواری چون فاجعه ساختمان 
پلاسكو، كار چندانی در راستای شناسایی 

و از آن مهم تر ایمن سازی  ساختمان های 
پرخطر پایتخت صــورت نگرفته بود، اما 
در این دوره از مدیریت شــهری موضوع 
ارتقا و افزایش ایمنی شهر تهران به صورت 
ویژه مورد توجه قرار گرفــت كه یكی از 
كارهای مهم صورت گرفته در این راســتا 
شناسایی و پایش ساختمان های پرخطر و 
آغاز ایمن سازی  آنها با همراهی و همكاری 
دیگر بخش ها بود. امروز طبق اعلام رئیس 
كمیته ایمنی شــورای شــهر تهران و با 

پیگیری های صورت گرفته در ششــمین 
دوره از مدیریت شهری، آمار مربوط به این 
ساختمان ها نسبت به 2سال قبل با كاهش 
تقریبا 50عددی همراه بــوده و به حدود 
80ساختمان رسیده است، یادآور اقداماتی 
است كه می شد در سال های اخیر در این 
حوزه انجام داد تا تهران شــهری ایمن تر 
باشد، اما مانند دیگر حوزه های شهری از 
قبیل حمل ونقــل عمومی این موضوع هم 

مورد غفلت قرار گرفت.

مهدی اسماعیل پوردر شهر
روزنامه نگار

فرخنده رفائیدر شهر
روزنامه نگار

شناسایی و معرفی 129ساختمان ناایمن 
شهردار تهران درباره ساختمان های ناایمن در بهمن1401 
می گوید: »وقتی صحبت از ســاختمان ناایمن می كنیم، 
مولفه های مختلفــی دارد و تا الان هیچ وقــت نگاه جامع 
درباره وضعیت ساختمان های تهران وجود نداشته و تنها 
ناایمن بودن ساختمان ها از نظر آتش نشانی پردازش شده 
و به 12۹ســاختمان ناایمن رســیدند كه به متولیان این 
ساختمان ها اعلام شده اســت كه ساختمان هایشان را از 
نظر استاندارد های آتش نشــانی ایمن كنند. 2 ماه پیش با 
همكاری ۹دستگاه 22تیم تشكیل دادیم كه موضوع ایمنی 
ساختمان ها را از همه نظر مورد پایش قرار دهند كه هدف 
اولیه ما پایش 1۶هزار ساختمان است كه تا الان اطلاعات 
۶00ساختمان برداشت شده است.  اسامی ساختمان های 
ناایمن را به مراجع قضایی تحویــل می دهیم و در موضوع 
ایمنی با كسی تعارف نداریم. از پایش ساختمان های بلند 

كار را شروع كردیم.« 

انتشار  اسامی ساختمان های ناایمن
سوم خرداد امسال بود كه با اعلام معاون حقوق عامه و پیشگیری از وقوع 
جرم دادستانی كل كشور، اسامی این ساختمان ها منتشر شد. در این رابطه 
كارشناسان سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران اعلام كردند؛ 
پس از بازدید از 33هزار ساختمان ناایمن تهران با ضریب ناایمنی مختلف، 
در نهایت 12۹مورد به عنوان ســاختمان های پرخطر شناسایی و معرفی 
شدند. از این تعداد تا زمان انتشار لیست ساختمان های ناایمن، با اقدامات 
صورت گرفته در این دوره از مدیریت شــهری، تعداد این ساختمان ها به 
كمتر از 100مورد كاهش پیدا كرده بود. در ادامه علیرضا زاكانی، شهردار 
تهران در آغاز هفته جاری از كاهش ســاختمان های ناایمن پایتخت خبر 
داد و گفت: »از 12۹ساختمان، تعداد ساختمان های ناایمن دورقمی شده 
است و پیگیری برای ایمن سازی آنها ادامه دارد. در مجموع 3هزار ساختمان 
از لحاظ ایمنی سازه پایش شده و گزارش هزار واحد نیز ارائه شده است.« 
ســكاندار پایتخت در ادامه با تأكید بر لزوم ایمنی مدارس و بیمارستان ها 
گفت: »بیمارستان ها و مدارس باید ایمن شــوند و بنده نیز این موضوع را 

پیگیری خواهم كرد.«

همانطور كه زاكانی وعده آن را داده بود، با تداوم 
پیگیری ها و اقدامات صورت گرفته از ســوی 
شهرداری تهران، طبق اعلام عضو شورای شهر 
تهران امروز تعداد ســاختمان های ناایمن به 

است.  حدود 80مورد كاهش پیدا كرده 
در این رابطــه مهدی بابایــی، رئیس كمیته 
ایمنی شورای شهر تهران با بیان اینكه سیاست 
ما نظارت بر 12۹ســاختمان بود كه تا پایان 
امسال عدد این ســاختمان ها به صفر برسد، 
گفت: »براساس آمار غیررســمی تعداد این 
ساختمان ها به 80ساختمان كاهش یافته و در 
روزهای پیش رو جلسه ای با همكاری مناطق 

برگزار خواهیم كرد تا پیگیری دقیقی صورت 
بگیرد و بتوانیم این عدد را تا پایان سال به صفر 
برسانیم. شاید تحقق این عدد سخت باشد، اما 
شدنی ا ست. امیدواریم بتوانیم به نقطه مطلوب 
برســیم و كل 12۹ســاختمان تا پایان سال 

تعیین تكلیف شوند.« 
در این رابطه قدرت الله محمدی، رئیس سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران 
به همشهری می گوید: »این ساختمان ها كه 
رفع خطر شــده اند، در حــوزه حریق نواقص 
و مشكلاتی داشــتند كه برطرف شده است. 
درمورد ســاختمان های باقیمانده هم درحال 

تعامل هستیم. به آنها اخطار می دهیم و جلسه 
می گذاریم تا نواقص موجود را برطرف كنند. در 
این دوره اراده ما بر رفع نواقص ساختمان های 
پرخطر بود و این موضوع را به شــكل مستمر 

پیگیری كردیم.« 
محمدی درمورد آمار دقیق ســاختمان های 
پرخطر باقیمانده و اینكه چه زمانی تعداد آنها به 
صفر خواهد رسید هم می گوید: »تا پایان هفته 
جاری آخرین آمار ساختمان های ناایمن شهر 
تهران را اعلام می كنیم. از آنجا كه كار ما ایمنی 
است و كارها باید با دقت و فارغ از بحث آمار ها 

به درستی پیش برود، « 

فهرست فهرست ناایمن های تهرانناایمن های تهران  کوتاه شد  کوتاه شد
عضو شورای شهر تهران از ایمن سازی تعدادی از  ساختمان های ناایمن در برابر حریق خبر داد
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دوشــنبه دوشــنبه 1818 دی  دی 14021402- شماره - شماره 89958995
شرکت»شهروند«براساسنشانتجاریعملکند

نرجس سلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران: شرکت کالا و خدمات شهروند در 3دهه 
فعالیت به رغم استفاده فراوان از منابع شهر آنچنان که باید نتوانسته براســاس نشان تجاری خود عمل کند. 

این شرکت هزار تأمین کننده در ۴۰ فروشگاه دارد، لذا باید نظارت بر قراردادها به صورت نظام مند دنبال شود.

پایانههایتهرانهوشمندمیشوند
 پوریا علیمردانی، مدیرعامل سازمان پایانه ها و پارک سوارهای شهرداری تهران: اجرای طرح هوشمندسازی 
پایانه های تهران به صورت پایلوت در پایانه غرب عملیاتی شده است. برنامه این است که با استفاده از سیستم 

هوشمند کسانی که مجاز هستند، وارد سکو  شوند. بدین ترتیب ترمینال های تهران نظم پیدا می کنند.

مهدی چمران* محیطزیست

حمیدرضا صارمی* 

 ماجرای بلندمرتبه سازی  
در مجاورت باغ گیاه شناسی

درموردباغگیاهشناســیمصوبهایدر
اواخردهه۸۰بهتصویبرسیدکهبعدها
درطرحتفصیلینیزبهرسمیتشناخته
شد.بنیادتعاونارتشجمهوریاسلامی
ایران۵۶۰هکتارزمیندراینمحدودهداشتهکه۳۶۰هکتار
رابرایسرانههایشهریدادهاستکهبخشیازاینزمینها

تبدیلبهدریاچهشهدایخلیجفارسشدهاست.
درآنزمانپروانهبلندمرتبهســازیبرایارتشجمهوری
اسلامیایرانصادرشدهودرســال۱۳۹۵باغگیاهشناسی
بهعنــوانمیراثطبیعــیبهثبترســیدهاســت.پروانه
بلندمرتبهســازیدراینمحدوده۶ســالقبلازثبتباغ
گیاهشناســیبهعنوانمیراثطبیعیصادرشــدهاستو
بیتردیدشــهرداریتهــرانباتوجهبهاینکــهپروانههای
ساختوسازسنداداریقلمدادمیشــوند،امکاناصلاحو

ابطالآنراندارد.
مرجعقضایینیزبهاینموضوعرسیدگیودرحکمیتأکید
کردهکهساختوسازدراینمحدودهمشــکلیرابرایباغ
گیاهشناسیایجادنمیکند.ایندرشرایطیاستکهپیشتر
گفتهبودنداینبلندمرتبهسازیسایهاندازیرویباغداردو

مشکلاتتأمینآبرابرایباغایجادمیکند.
اگرنظراتکارشناسیاعلامکندکهاینساختوسازضررو
زیانبرایباغبههمراهداردوحکممرجعقضاییچنینباشد،
قطعاجلویساختوســازراخواهیمگرفت.درحالحاضر
بخشیازبرجهایمســکونیاحداثشدهوایندرشرایطی
استکهدرزمانصدورپروانهحریمباغگیاهشناسیرعایت
شدهونمایندگاندستگاههایذیربطازجملهمسئولانباغ

نیزصورتجلسهمربوطهراامضاکردهاند.
اینبرجهاحدود۳۰طبقههســتندکهالبتهطبقاتمنفی
همدارند.بیتردیدشهرداریتهرانتابعقانونونظررسمی
مراجعقانونیخواهدبود.درروندفرایندصدورپروانهدراین
محدودهمقرراتوضوابطرعایتشــدهوتاکنونباتوجهبه
بررسیهایکارشناسیتهدیدیبرایباغاحصانشدهاست.

*معاونمعماریوشهرسازیشورایشهر

20درصد آلودگی هوای تهران 
مربوط به موتورسیکلت هاست

درآلودگــیهــوایتهرانبخشــیاز
آلایندگیمربوطبهمنابــعمتحرکو
بخشیمربوطبهمنابعثابتاست.آنچه
مشخصاستاینکهبین۷۰تا۸۰درصد
آلایندگیتهرانازمنابعمتحرکهمچونموتورسیکلتها،
خودروهاو...استومابقینیزازآلایندگیمنابعثابتناشی

میشود.
وزارتنیــروووزارتنفتبارهااعلامکردنــدکهدرتهران
سوختمازوتبهنیروگاههادادهنمیشودودرایننیروگاهها
ازمازوتاستفادهنمیشودومازوتسوزیممنوعاست.در
استانالبرزنیزتاکنونسوختمازوتمصرفنکردهاندواعلام
شدهکهازسالگذشتهتاکنوننیازنشدهکهازمازوتاستفاده
کنند.اگردرسایرشهرهانیزازاینسوختاستفادهمیشود

آلودگیآنبهتهراننمیرسد.
۲۰درصدآلودگــیتهرانمربوطبهموتورسیکلتهاســت
ومابقیدرســهممنابعمتحرکمربوطبهخودروهاســت.
تصمیمیکهدربارهموتورســیکلتهاگرفتهشــدهاینبود
کهشــهرداریقــراردادیبــاوزارتصمــتمنعقدکرده
استتاباورود۲۰۰هزاردســتگاهموتورسیکلتبرقیاین
موتورسیکلتهادرحوزهکارمورداستفادهقرارگیرندووزارت
صمتنیزدرحالفراهمکردنزیرساختاینموضوعاست.

بایــدتولیدکننــدگانداخلــینیــزبهســمتتولیــد
موتورسیکلتهایبرقیســوقدادهشوند؛وقتیاینکاردر
کشورآغازشود،قیمتکاهشپیدامیکند.باتحقیقروی
باطریموتورسیکلتهاکهقیمتآنهاراافزایشمیدهد،قطعا

تولیدموتورسیکلتهایبرقیبهصرفهخواهدشد.
*رئیسشورایشهرتهران

خبراول

خبردوم

پاسخگویی مدیران ناوگان 
حمل ونقل عمومی در سامانه  سامد

مدیرانعاملشرکتواحداتوبوســرانیوسازمانتاکسیرانی
شهرتهرانباحضوردردفترارتباطاتمردمیاستانداریتهران
بهتماسهایتلفنیشهرونداندرخصوصمسائلومشکلات

حوزهحملونقلعمومیپایتختپاسخدادند.
بهگزارشهمشهری،شهروندانبرایارتباطبامدیرانناوگان
حملونقلعمومیازطریقشماره۱۱۱سؤالاتومطالباتشان
دراینحوزهرامطرحکردند.بیشترینتماسهایشهروندان
ازطریقسامانهسامدمربوطبهحوزهاتوبوسرانیبودوتعدادی
ازکارکنانورانندگانشــرکتواحدهمدرخواستهایخود
درموردمســائلرفاهی،قراردادیودرآمدیرامطرحکردند.
بخشزیادیازدرخواستهایکارکنانورانندگاناتوبوسرانی،
مربوطبهپایینبــودنحقوقومزایایکارکنــانقراردادی،
عدماجرایطرحطبقهبندیمشــاغل،نداشــتنمســکنو
عدماختصاصحقوقاضافــهکاریبودکهمهــدیعلیزاده،
مدیرعاملشرکتواحدبهسؤالاتآنهاپاسخومطالباتآنها
رابرایپیگیریبهمدیرانمربوطــهارجاعدادواعلامکردکه
طرحطبقهبندیمشاغلتوسطمشاوردردستبررسیاست
وتاپایانسالجاری،اجراییخواهدشد.اوگفت:»درخصوص
تامینمسکن،منتظرهستیمتاطرحکلیشهرداریتهرانکه
دردستمطالعهوبررسیاســت،ابلاغشودوسپسبراساس
سهمیهاختصاصیافته،نسبتبهتأمینمسکنبرایکارکنان

واجدشرایطاینشرکتاقداممیکنیم.«
برخیدیگرازتماسهایشهروندانبامدیرعاملشرکتواحد
دربارهکمبوداتوبوسدربرخیخطوط،فرسودگیاتوبوسهاو
تقاضایحذفخطوطویژهدربرخیمعابربودکهعلیزادهضمن
دستوربررسیوپیگیریاینمطالبات،تأکیدکرد:»بهتدریج،
باوروداتوبوسهایجدیدبهپایتخت،بســیاریازمســائلو
مشکلاتمربوطبهکمبودیافرســودگیاتوبوسهایاطولانی

بودنسرفاصلهحرکتآنهارفعخواهدشد.«
علاوهبرحوزهاتوبوسرانی،برخیتماسهایشهرونداندرباره
حوزهتاکسیرانیبودکهمهدیوحدتکار،مدیرعاملسازمان
مدیریتونظارتبرتاکسیرانیبهآنهاپاسخداد.اغلبتماسهای
مربوطبهحــوزهتاکســیرانی،دربارهتغییریــاایجادخطوط
تاکسییااضافهشــدنوَنبهبرخیازخطوطبود.همچنین،
رانندگانتاکسینیزمطالباترفاهیخودرابامدیرعاملسازمان
تاکسیرانیمطرحکردندووحدتکار،ضمنپاسخبهشهروندان
وتاکسیرانان،خواســتههایآنهارابرایبررسیوپیگیریبه

مدیرانمربوطهارجاعداد.

ترویج رفتارهای پایدار فرهنگی و 
محیط زیستی توسط بانوان

مدیرکلمحیطزیستوتوسعهپایدارشهرداریتهرانباتأکید
برنقشبانــواندرترویجرفتارهایپایــدارفرهنگیگفتکه
زناندرخطمقدمپرورشاخلاقاجتماعیهســتندکهحفظ

محیطزیسترادراولویتقرارمیدهد.
بهگزارشهمشهری،حفاظتازمحیطزیستیکمسئولیت
اجتماعیاستوشهرداریتهراندرایندورهتلاشمیکندبا
جلبمشارکتشهروندانبهویژهبانوانگامهایمؤثریدراین
حوزهبردارد.حلیاساداتحسینیبهبیاناتمقاممعظمرهبریو
تأکیداتایشانبرنقشزنانبراساستعالیماسلامیاشارهکرد
وگفت:»درمتوناسلامیبراحترامومراقبتازخلقتتأکید
عمیقیشدهاست.قرآنکریمبهطبیعتوهمهموجوداتزنده
احتراممیگذاردوبرحفظواعتــدالبهعنوانوظیفهایکهبر

عهدهبشراست،تأکیدمیکند.«
مدیرکلمحیطزیستوتوسعهپایدارشــهرداریتهرانادامه
داد:»زناندرتهراننقشهاییرادرحکمرانیوسیاستگذاری
برعهدهگرفتهاندوبرایبرنامهریزیشهریپایداروپروژههای
شهردوستدارمحیطزیستتلاشمیکنندکهدیدگاهآنهابسیار

ارزشمنداست.«
حسینیبابیاناینکهنقشزنانزمانیکهبهعنوانرابطدرجامعه
عملمیکنند،بیشترمیشودبهبرخیازنمونههااشارهوعنوان
کرد:»تعاملاتوارتباطاتزناندراجتماعبایکدیگراحساس
مسئولیتمشترکدرقبالمحیطزیســتراتقویتمیکند.
معتقدمهمکاریجمعیبهرهبریزنانمیتواندبهراهحلهای

محیطزیستیوداشتنشهریزیستپذیرترکمککند.«

شهرشهرایمنترایمنترمیشودمیشود
 طرح »الزام شهرداری تهران به ارتقای ایمنی معابر و طرح »الزام شهرداری تهران به ارتقای ایمنی معابر و عرصه های عمومی«  عرصه های عمومی« 

در صحن شورای شهر در صحن شورای شهر تصویب شدتصویب شد

فرناز محمدزادهشورا
روزنامهنگار

بروز حوادث در گوشــه و کنار شهر 
گاهــی اوقات آنقدر افــکار عمومی 

را جریحــه دار می کند کــه منجر به 
حملات شــدیدالحنی بــه مدیریت 
شهری می شــود. حادثه غرق شدگی 
در یکی از حوضچه های یک بوستان 
یا حادثه برق گرفتگی در بوســتانی 
دیگر، سقوط درخت روی شهروندان 

و موارد مختلفی کــه برای کوچک و 
بزرگ بحران آفرین شده، ایمنی شهر 
را مختل و معابر عمومی پایتخت را برای 
شهروندان ناامن کرده است. مجموعه 
این عوامل، شورای شهر را بر این داشت 
که طرح »الزام شــهرداری تهران به 

ارتقای ایمنی معابر و عرصه های عمومی 
شهر تهران« را تهیه کرده و در راستای 
افزایش ایمنی گام بردارند. روز گذشته 
در دویست وششــمین جلسه علنی 
شورا، پیرامون این طرح بررسی های 

لازم انجام شد.

ایجادایمنیبرایگاردریلهایمسیربیآرتی
درادامهاینبررســی،رئیسکمیتهبودجهشورایشــهردرقالبیکپیشنهاد،گفت:دربحث
ایمنیچندموضوعمطرحاســت.درمواردیکهقرائتشدبهصورتمشــخصبهمعابرتوجه
نشد؛درحالیکهماگاردریلهاییدرمسیربیآرتیداریمکهمنقطعشدهاندوهرلحظهممکن
استموجبتصادفوخطرمرگشــوند.میثممظفردرادامهمیافزاید:دستاندازها،چالههاو
سرعتگیرهاییکهدرشهروجوددارند،ممکناستموجبتصادفشوند.بهنظرماینمواردنیز

بایدبهطرحاضافهشوند.

طرحایمنیمعابربرایشهرلازماست
عضوکمیسیونبرنامهوبودجهشورایشهردرجریانبررسیاینطرح،گفت:طرح»ارتقایایمنی
معابر،عرصههایعمومیوشبکهراهها«برایشهرلازماستوجایشدرمدیریتشهریخالی
بود.هرروزماباوقوعیکحادثهدرشهرمواجههستیم.اینطرحبایدازحالتدستورالعملخارج
شودتامشخصباشدکههرسازمانچهاقدامیبایدانجامدهد.یکجدولبایدپیوستشودتاازاین
طریقبدانیممنظورازعرصهعمومیچیست.وقتییکحادثهاتفاقمیافتدحتیقاضینمیداند

کهعرصهعمومیاستیاخیرومجبوربهانتخابکارشناسمیشود.

دستورالعملهایهریکازسازمانهامشخصمیشود
رئیسکمیسیونسلامتوخدماتشهریشورایشــهربابیانتوضیحخوددربارهاینطرح،
گفت:درتبصره۳اشارهشدهاستکهشهرداریتهرانموظفاستباتشکیلکمیتهایباحضور
ســازمانهایذیربطحداکثردرمدت۶ماهنسبتبهاحصایهمهدســتورالعملهااقدامکند
وفرایندهایاجراییراتعیینوبهشــورایشهرارســالکند.ازآنجاکهتعداددستورالعملهاو
فرایندهایاجراییزیاداست،نمیتوانتماممواردرادرطرحآورد.درنهایتاینطرحپسازبحث
وبررسیمیاناعضایشورایشهربارأیمثبت۲۰نفراعضایپارلمانشهریبهتصویبرسید.

اصلاحفرایندهایایمنیشهرداریتهران
درابتدایجلسهرئیسکمیتهایمنیشورایشــهردربارهاینطرح،گفت:
براساساینطرحشهرداریتهرانموظفاستدرراستایمدیریتحوادث
وبهحداقلرساندنآنها،اصلاحفرایندهایایمنیشهرداریتهران،تأمین
حقوقعامهشهروندی،نظمعمومیدرترددوایمنیمعابرشهردرعرصههای
عمومیباهمکاریدســتگاههایمســئول،نســبتبهارائهبرنامهوتهیه

دستورالعملهایمربوطهاقدامکند.
مهدیباباییدربخشیازصحبتهایخودبهدستورالعملهایایمنیدر
حفاریاشارهکردوافزود:شهرداریبایدنقشههایایمنیودستورالعملهای
حفاریراصادرکند.پیشازاینپلیسدستورنقشــههایایمنیراصادر
میکرد،اماحالاشــهرداریتهرانبایداینمهمراانجامدهــد.اودرادامه
میافزاید:شهرداریبایدگزارشاقداماتخودراظرفمدت۳ماهبهشورای
شهرارائهکندودستورالعملهابایدبراساسمقرراتملیساختمانصورت
بگیرد.دســتورالعملهایایمنیونظارتیحفاریانشــعاباتومسیرهای
عملیاتاجراییســازمانهایخدماترسانکهمنجربهانســدادمعابرو
محدودســازیشــبکهمعابروراههایعمومیواخلالدرترددشهروندان

میشود،بایدتوسطشهرداریبهروزرسانیشود.
رئیسکمیتهایمنیشورایشهرادامهداد:درراستاینظاممندشدنفرایندها،
شهرداریتهرانمکلفاستبااستفادهازظرفیتسامانههایهوشمندموجود
درشهرداریباسازمانهایمرتبط»طرحارتقایایمنیمعابر،عرصههای
عمومیوشبکهراهها«رااجراکندودرصورتعدموجودسامانههوشمنددر
راستایاجرایطرح،شهرداریموظفاستطی۶ماهپسازابلاغمصوبه،
نسبتبهایجادوراهاندازیسامانههوشمنداقدامکند.باباییبااشارهبهرعایت
الزاماتایمنیدرمعابروعرصههایعمومیوفضاهایمجاور،گفت:تمامی
پروژههایاجرایی،نقشههایایمنی،ضوابطوچکلیستهایفنیونظارتی
بایدطراحیوابلاغشودواجرایدقیقالزاماتنظامنامه)HSE(شهرداری
تهراندرسطحشهربایددرراستایافزایشایمنیشــهرونداندرمعابرو

عرصههایعمومیشهرتهرانانجامشود.

لایحه ارائه خدمات رایگان به بانوان تصویب شد
روز گذشــته یک فوریت یک لایحه مورد بررسی اعضای 
شورای شهر قرار گرفت. در ابتدا یک فوریت لایحه »تکریم و 
تجلیل از مقام زن در زادروز حضرت فاطمه زهرا)س(« قرائت 
شد و مدیرکل امور بانوان شهرداری تهران در این باره گفت: 
امسال و 2سال قبل تخفیفاتی را برای خدمات ارائه شده به 
بانوان داشتیم. مریم اردبیلی در ادامه افزود: برای بازدید از 
برج میلاد در مصوبه ای، یک بند قید شده که در مناسبت ها 
می توان از تخفیفات اســتفاده کرد و شرکت بهره برداری 
مترو نیز در مناسبت های ملی و مذهبی و به صورت محدود و 
براساس دستورات می تواند تخفیف هایی ارائه دهد. او گفت: 
مصوبه های پراکنده ای در این زمینــه وجود دارد و با توجه 
به اقتضاهای موجود برای اینکه اقدامات همه جانبه شــود، 
این درخواست را از شورا داریم که مصوبه مشخصی در این 
خصوص درنظر گرفته شود. درنهایت یک فوریت این لایحه با 

۱۵رأی موافق به تصویب رسید.

مکث۱

متمم بودجه1402 ارائه شد
در ادامه جلســه، »یک فوریت لایحه متمم بودجه سال۱۴02 شهرداری تهران و 
سازمان ها و شرکت های تابعه« قرائت شد و توسط اعضای شورای شهر مورد بررسی 
قرار گرفت. این لایحه با ۱۹رأی موافق تصویب و مقرر شد در کمیسیون برنامه و 

بودجه شورا بررسی شود.

مکث۲

بررسی گزارش حسابرسی شرکت سرمایه گذاری شهر
بررسی حسابرسی شرکت سرمایه گذاری شهر برای ســال های ۱۴00 و ۱۴0۱ روز 
گذشته در دستور کار اعضای شورای شهر قرار گرفت و در همین راستا مدیرعامل 
این شرکت نکات ابهام برانگیز را تشریح کرد و تعهد داد تا به تکالیف معین شده 
در گزارش کمیسیون برنامه و بودجه جامه عمل بپوشاند. در نهایت نیز این گزارش 

حسابرسی و با حداکثر آرای موافق تأیید شد.

مکث۳



اگر اجازه بدهید گفــت وگو را از 
دوران کودکی تان آغاز کنیم.شما بعد از دوره 
رضاخان به دنیا آمديد؛ وضعیت مذهبي کاشان 
با توجه به اتفاقاتي که در دوره رضاخان افتاد، 

چگونه بود؟
من که در آن زمان نبودم ابــوي ما مي گفت رضاخان 
اجازه روضه خواني نمي داد، اما مردمي که عاشق امام 
حسين)ع( بودند، خودشان راهش را پيدا  مي کردند. آنها 
روضه را مخفيانه و در خانه هايي برگزار مي کردند که از 
دسترس مأموران دور بود. اغلب روضه ها قبل از طلوع 
آفتاب برگزار مي شد. وقتي هوا روشن مي شد، تا آژان ها 
بيدار شــوند و بخواهند خانه هايي راکه در آنها روضه 
برگزار شده،  پيدا کنند، مردم به خانه هاي خود رفته 
بودند. ترس از رضا خان مانــع از برپايي عزاداري براي 
امام حسين)ع( نشد. تنها شکل برگزاري آن تغيير کرد.

در چنین شــرايطي چطور شد که 
پدرتان شما را به حوزه علمیه فرستادند؟ 

پدربزرگم يکي از بانيان برگزاري جلسات قرآن بود. او 
در زمان رضاخان که با تمام قدرت با اسلام و مظاهر 
آن برخورد مي شد، در خانه هاي مردم کاشان جلسات 
قرآن تشکيل مي داد و بخشــي از عمر خود را در اين 

راه صرف کرد.
گويا  دلیل انتخاب فامیلي»قرائتي« 

هم به انس خانواده  با قرآن بر مي گردد.
بله. پدربزرگــم معلم قرآن بود و پــس از پدربزرگ، 
مرحوم پدرم راه او را ادامه داد و به استاد قرائت قرآن 
معروف شــد. او هم کاســب بود و نخ ابريشم و قالي 

مي فروخت و هم معلم و استاد قرآن.
   تحصیل در حوزه علمیه به انتخاب 

خودتان بود؟
من اوايل چندان موافق رفتن به حوزه علميه نبودم. 
پدرم به علمــا و روحانيون علاقه داشــت و هر وقت 
طلبه ها از شهرهاي ديگر به کاشان مي آمدند و منبر 
مي رفتند، آنها را به خانه ما دعــوت و از آنها پذيرايي 
مي کرد. به دليل علاقه اي که به طلبه ها و روحانيون 
داشت، به من هم اصرار مي کرد طلبه شوم. من در آن 
زمان 14 سال داشتم و چندان موافق ادامه تحصيل در 
حوزه نبودم. تا اينکه بالاخره تصميم گرفتيم يک نفر 
را ميان خودمان به عنوان داور انتخاب کنيم و هر چه او 
گفت  ، همان را انجام دهيم. مدير بازنشسته مدرسه اي 
را که از آشنايانمان بود براي داوري انتخاب کرديم و 
او به من گفت: »تو طلبه شو!«. من هم فرداي آن روز 
خدمت آقا شــيخ جعفر صبوري که در کاشان حوزه 
علميه داشت رسيدم و درس طلبگي را شروع کردم. 

سال دوم طلبگي هم به قم رفتم.
کلاس هاي قرآني  شما از چه زماني 

آغاز شد؟ 
زماني که مقيم قم بــودم، آنجا بــراي بچه ها کلاس 
مي گذاشتم. روز هاي جمعه هم براي تدريس به کاشان 
مي رفتم. هميشه در اين فکر بودم که اسلام و قرآن براي 
همه گروه ها و طبقات جامعه است و کودکان و نوجوانان 
هم جزو همين مردمند. بنابراين تصميم گرفتم براي 
خدمت به نســل جوان و آينده ساز، اســلام و معارف 
قرآني را با زباني ســاده و روان بگويم. وقتي به کاشان 
برگشتم، برنامه تبليغي خود را با حضور 7 نفر آغاز کردم 
و به علت علاقه و استقبال نوجوانان، کلاس ها را ادامه 
دادم. هر هفته از قم به کاشان مي رفتم، با اين انديشه 
که قرآن ده ها داستان دارد و پيامبر اکرم)ص( با همين 

داستان ها، سلمان ها و ابوذر ها را 
تربيت فرموده اند. کلاس ها را 

با تلفيقي از اصول عقايد، 
احــکام و داســتان هاي 
قرآنــي اداره مي کردم و 

سعي داشتم مطالب تازه را 
روي تخته سياه بنويسم. به هر حال 

نحوه کلاس داري و تشبيه و تمثيلي که به کار 
مي بردم، کلاس را به حدي جذاب کرده بود که مورد 

استقبال قرار گرفت.
   تخته ســیاه و گچ، پــاي ثابت 
کلاس هاي شماست. اين روش را از فرد خاصي 

ياد گرفته بوديد يا ابداع خودتان بود؟ 
شنيده بودم شــيخي که نامش آقاي »رباني« است 
در حسينيه »توليت« با شــيوه اي جديد به طلبه ها 
قرآن يــاد مي دهد. البتــه بعد ها آيــت الله العظمي 
»گلپايگاني«)ره( آنجا را خريدند و اکنون مدرســه 
آقاي گلپايگاني اســت. براي اينکه از نزديک روش 
تدريس ايشان را ببينم به آنجا رفتم، اما دير رسيدم و 
در کلاس را بسته بودند. از پشت شيشه به کلاس نگاه 
کردم. اتاقي 3 يا 4متري بود که طلبه ها در آن نشسته 
بودند. حدود 20 دقيقه شيوه کلاس داري آقاي رباني را 
از پشت شيشه ديدم و متوجه شدم که به جز منبر هم 
مي توان کلاس قرآني داشت و با تخته سياه کار کرد. 
البته من سعي نکردم درست مثل ايشان کار کنم، فقط 

از ايشان الگو گرفتم.
 برخــورد ديگران با اين شــیوه 

تدريس شما چگونه بود؟
گاهي مورد بي مهري قرار مي گرفتم اما چون به کارم 
مطمئن بودم و يقين داشتم، حتي يک لحظه هم به 
نحوه تدريسم شــک نکردم و با نشاط و انرژي بيشتر 

به کار ادامه دادم.
   کلاس هاي شما همیشه با چاشني 
خنده برگزار مي شود. چرا اين سبک را انتخاب 

کرديد؟ 
معتقد بودم براي تبليغ و آموزش قرآن هم مي توان 
از گريه و هم از خنده بهره  برد. در برنامه هايم مطالبي 
مي گفتــم که شــنوندگان مي خنديدنــد. هنوز در 
تلويزيون بعد از30سال گاهي چيزهايي مي گويم که 
مردم مي خندند. خنده هاي حکيمانه! نه خنده هايي 
 که لهجــه ام را تغيير دهم و اداي مــردم را درآورم يا
دلقک بازي کنم. تحقير و مســخره کردن در سبک 

آموزشي من جايي ندارد.
   آموزش درس هايي از قرآن به نسل 

ن  ا جــو
چقدر براي شما اهمیت دارد؟

من 30سال است تهران هستم. هنوز چند شب پشت 
سر هم در هيچ مسجدي سخنراني نکرده ام. جاهايي 
مانند مسجد يا هيأت، باني دارند، مي توانند سخنران 
يا واعظي را دعوت  کنند، ولي دبيرســتان و دانشگاه 
پول ندارد. ترجيح من انتخاب مخاطب نســل نو به 

جاي نسل قديم است.
   آيا توجه ويژه اي که به نسل نو و 

جوان داريد به تاسي از آيات قرآن است؟
بله.در قــرآن چندين بار »يا بنــي« داريم. حضرت 
ابراهيم)ع( مي گويد »يا بنــي« حضرت يعقوب)ع( 
مي گويد »يا بني« حضرت لقمان مي گويد »يا بني« 
حضرت نوح)ع( مي گويد »يا بنــي«. همه پيامبران 
درجه يک مي گوينــد »يا بني«. ايــن بيانگر توجه 
قرآن به مسئله جوانان است که با گفتن يا بني، به آن 
پرداخته است. ائمه اطهار)ع( مانند امير المؤمنين)ع( 
نيز توجه بســياري به اين موضوع داشــته اند. نامه 
31 نهــج البلاغه، نامه حضرت علي)ع( به پســرش 
امام حسن)ع( هم بســيار مفصل است. بايد به زبان 
خودشان با آنها  صحبت کرد. چون بچه ها روح سرکش 
دارند و نمي توانند به اين راحتي بنشينند و به حرف ها 
گوش دهند، بايد ابتدا يک طنزي )جُوکي( گفت تا 
بچه پا نشود برود. چند دقيقه حرف زدن کافي است. 
بچه حوصله ندارد نيم ساعت يکجا بنشيند و حرف 
گوش کند. تمام کساني که منبرهايشان نمي گيرد از 
من مي پرسند چه کنيم؟! به آنها مي گويم کم حرف 
بزنيد! بعد که مردم خوششــان آمــد، ذره ذره زمان 

صحبت کردن را بيشتر کنيد.
 آن زمان راديو هم برنامه داشتید؟ 

قبل از انقلاب براي اجراي برنامه به راديو دعوت شدم 
اما چون زمان شاه بود و من نمي خواستم بازوي نظام 
طاغوت باشم، نپذيرفتم. به شهرهاي مختلف براي تبليغ 
و آموزش مي رفتم. تا اينکه در يکي از سمينارهايي که 

رهبر مظم انقلاب و آيت الله شهيد بهشتي 
حضور داشــتند برنامه اجرا کردم. آنجا رهبر معظم 
انقلاب مرا مورد تفقد قرار دادند و به منزل خودشــان 
دعوت کردند. بعد از آن هم مسجد امام حسن)ع( که در 
آن نماز جماعت اقامه مي کردند و از مساجد فعال عليه 
طاغوت در مشــهد بود معرفی کردند تا کلاس برگزار 
کنم. ولي بعد از انقلاب اسلامي همان روزهاي اول به 

دستور آيت الله مطهري به راديو رفتم.
شهید مطهري روش تدريس شما 

را ديده بود؟ 
بله. قبل از انقلاب در يکي از سفرهاي تبليغي در اهواز 
خدمتشان رسيدم. شــهيد مطهري کلاس آموزش 
و روش تدريس من را ديد و پســنديد. بعد از انقلاب 
خدمت امام)ره( رفت و بعد به مــن زنگ زد که من 
زمينه را براي حضور شــما درتلويزيون آماده کردم. 
گفتم پيش چه کســي بروم؟ گفت برو جام جم، يک 
نفر مي آيد شما را مي برد. يک آقايي بود به نام »احمد 
جلالي« که بعدها سفير ايران در يونسکو شد. آقاي 
جلالي که با آيت الله طالقاني برنامه »قرآن در صحنه« 
را داشتند، آمد و گفت: »شما آقاي قرائتي هستيد؟« 
گفتم: »بله«. پرسيدند: »مي خواهيد چه کار کنيد؟« 
گفتم: »من را آقاي مطهري فرستاده است.« گفتند: 
»اينجا، جاي هنر است.« گفتم: »شايد من هم هنرمند 
باشم.« گفتند: »مي تواني بخنداني؟« گفتم: »حسابي! 
قدرتي خدا به من داده که مي توانم دو ساعت شما را 
بخندانم! به طوري که لبتان را نتوانيد جمع کنيد اما با 
حرف هاي حسابي.« چند نفر جمع شدند در يک اتاق 
که من را امتحان کنند. من هم شروع کردم به تدريس 
و آنها هم در نهايت خوششــان آمد و پذيرفتند که 
برنامه اي را براي آموزش در تلويزيون اختصاص دهند.
البته آن زمان معلمــي با لباس 

روحانیت در تلويزيون مرسوم نبود.
بله. ابتدا پيشنهاد کردند بدون لباس روحانيت برنامه 

اجرا کنم. روي حرفشان هم مصر بودند و مي گفتند 
ما به جز 2 روحاني )حضرت امام و آيت الله طالقاني( 
به ديگران اجازه حضور در اين سازمان را نمي دهيم. 
من هم قبول نکــردم و گفتم نظر آنــان را به اطلاع 
حضرت امام  )ره( مي رســانم. به هــر حال پذيرفتند 
با لباس روحانيت برنامه اجرا کنــم. بعدها اين برنامه 
تلويزيوني که از باقيات الصالحات شهيد مطهري است و 
با حمايت هاي امام )ره( پا گرفت، طبق نظر سنجي هاي 
ســازمان صداوســيما از برنامه هاي موفق شد و جزو 

پرمخاطب ترين برنامه هاي صدا و سيما بوده است.
 بودند کســاني که مخالف شــما 
باشــند؟ چون اوايل انقلاب در صدا و سیما، 

گروه هاي چپ و غیرمذهبي هم بودند.
نه. چون من جبهه سياســي نداشــتم و جزو حزبي 

نبودم، کاري با من نداشتند. 
     چه شد که تفسیرقرآن را شروع 

کرديد؟
زماني که بخشــي از درس خارج حــوزه را گذراندم، 
تصميم گرفتم خلاصه مطالعات و مباحثه هاي تفسيري 
خود را يادداشــت کنم و اين کار را تا پايان چند جزو 
ادامــه دادم. در   همان روز ها بود که شــنيدم آيت الله 
مکارم شيرازي با جمعي از فضلا تصميم دارند تفسير 
بنويسند. من نوشته هاي تفسيري خود را ارائه دادم و 
ايشان هم پسنديدند و من و آقاي عبداللهي به ايشان 
ملحق شديم. در روزهاي تعطيل سراغ نوشتن تفسير 
نمونه مي رفتيم  چون حوزه علميه قم پنجشنبه و جمعه 
تعطيل بود. چهارشنبه شب که حوزه تعطيل مي شد، 
ما جمع آوري مطالب و نوشــتن تفسير قرآن را شروع 
مي کرديم. نتيجه آن، 27 جلد تفســير نمونه شد که 
حدود 60بار چاپ و به چند زبان   ترجمه شده است. اين 
27 جلد را ما در روزهاي تعطيل نوشتيم. حدود 15سال 
طول کشيد تا اين کار جمعي که نامش تفسير نمونه 
است به پايان برسد. فکر مي کنم تقريبا نيمي از تفسير 
نمونه تمام  شده بود که انقلاب اسلامي به پيروزي رسيد. 
شما خودتان بعدها آمديد و تفسیر 
نور را نوشتید. تفســیر نور با تفسیر نمونه چه 
تفاوت هايي داشت؟ چه ضرورتي احساس کرديد 

که دوباره تفسیري ديگري از قرآن را نوشتید؟ 
چون من معلم بودم، مي خواســتم تفســير کلاسي 
بنويسم. تفسير نمونه مثل مقاله است، مثل روزنامه 
است، آيه را شــرح مي دهد. مثل تاريخ کربلاست که 
ماجراي کربلا را شرح مي دهد. من نمي خواستم شرح 
بدهم. فرق بين تفســير نور و نمونه، فرق بين تاريخ 
کربلا و شعار کربلاست. شعار کربلا چيست؟ »هيهات 
من الذله«. تاريخ کربلا اما مفصل است. من معلم بودم 
و پاي تخته سياه در تلويزيون قرآن را تفسير مي کردم. 
تفسير نور، مناســب براي کلاس درس بود و تفسير 
نمونه، تفسير توضيحي بود. من دنبال عنوان نبودم. 
طلبه جواني بودم و مي خواستم نسل نو بفهمند چه 
مي گويم. لذا ترجيح مي دادم آخوند اطفال بشــوم! و 
کلامم به گونه اي باشد که همه متوجه شوند و بتوانند 

با قرآن ارتباط برقرار کنند و انس بگيرند.
به غیراز فعالیت هاي قرآني ، شما 
به عنوان نماينده امام در نهضت سوادآموزي 
هم انتخاب شديد و ســال ها اين سمت را از 
جانب رهبر معظم انقلاب برعهده داشتید. امام 
خمیني )ره( براساس چه پیشینه و سابقه اي 

اين سمت را به شما دادند؟

امام)ره( مــن را در تلويزيون ديده بودنــد و از برنامه    دوشنبه    18 دی 1402       25 جمادی الثانی    1445         سال سی ودوم            شـماره  8995
خوششــان آمده بود. وقتي من به ســمت نماينده 
امام)ره( در نهضت ســوادآموزي منصوب شدم، در 
جبهه بودم. حکم خودم را از راديو شــنيدم. امام)ره( 
بر همه ولايت داشتند و من هم با کمال رضايت اين 

سمت را قبول کردم.
   شــما جزو روحانیون پرمشغله 
بوده ايد؛  اين مســئولیت را در کنار سفر به 
شــهرهاي مختلف براي تبلیــغ و برپايي 
کلاس هاي قرآن قبول کرديد. همســرتان 

چگونه با اين موضوع کنار آمدند؟ 
ما خوش ســعادت بوديم که خداوند به ما دختر داد. 
مسئوليت اصلي تربيت دختران بر عهده حاج خانم 
بوده و بخشــي از وقت حاج خانم با بچه ها پر مي شد. 
من هم ايشان را به ســفرهايي مثل مشهد، کربلا و 
عمره مي بردم. دختران هم هميشه هواي مادرشان 
را داشــته اند. حالا هم داماد ها و دختر هايمان تهران 
هستند و نمي گذارند حاج خانم تنها باشد ولي با اين 
حال، آنطور که بايد شوهر به درد بخوري براي زندگي 
نبوده ام! البته در مسافرت ها هميشه تلفني با هم در 
تماس هستيم ولي او مي گويد اين چه زندگي اي است؟ 
راست هم مي گويد اما هر جا که مي رود همه مي گويند 
به حاج آقا سلام برسان. خوشا به حالت! چه حاج آقايي 
داري. بعضي وقت ها که از جايي برمي گردد خوشحال 
است و مي گويد اگرچه شــوهر خوبي نيستي اما اين 

اسم و رسم تو آن را جبران مي کند! 
   زندگي طلبگي به خصوص اگر دائم 
در سفر باشد سختي هاي خودش را دارد. آيا 
همسرتان از اول مي دانست که بايد اين گونه 

زندگي کند؟ 
نه، بنده خدا خبر نداشــت! خدا پدرم را رحمت کند. 
يک بار به من گفت: »محســن! غصه مي خوري که 
پسر نداري و بچه هايت همه دخترند؟« گفتم:» نه«. 
گفت: » اگر بچه هايت پسر بودند، توفيق تبليغ پيدا 
نمي کردي. خدا به تو دختر داد تا مسئوليت شــان بر 
دوش مادر باشد و تو تبليغ کني.« اگرچه خدا به من در 
کلاس داري لطف کرده تا الگو باشم اما در همسر داري 

و همسايه داري الگو نيستم و خيلي ضعيفم.
   شما محبتتان را به همسرتان ابزار 

مي کنید؟
بله. حديــث داريم مرد بــه خانمش بگويد مــن تو را 
دوســت دارم. اين را هم صادقانه بگويــد، چون طرف 
مي فهمد راســت مي گويد يا دروغ. حتي به بچه ها هم 
بايد صادقانه محبت کرد. يک روز ميهمان داشــتيم، 
 بچه ميهمــان را بوســيدم. يک لحظــه متوجه بچه

سه ساله ام شــدم که ما را نگاه مي کرد. بعد رفتم بچه 
خودم را بوسيدم. گفت بابا! تو الکي من را بوسيدي. راست 
مي گفت. برق از چشمم پريد، چون واقعا هم اين طور بود. 
من وقتي متوجه نگاه بچه ام شــدم، او را بوسيدم. پس 
مهرباني بايد صادقانه باشد. اگر آدم به همسر يا فرزندانش 

مي گويد دوستتان دارم، بايد راست بگويد.
شما همیشــه دغدغه بعضي از 
مسائل مثل اقامه نماز و زکات را داشته ايد و 
داريد. با توجه به اينکه الان حکومت اسلامي 
است، چگونه است که هنوز اين دغدغه ها براي 

شما وجود دارد؟ 
من چون نه سياسي هستم، نه نظامي و نه اقتصادي، 
در دنياي معلمــي بودم و توجهم به نمــاز و زکات و 
تفسير بيش از مسائل ديگر شد. حتي در ذهنم نيست 
که نماينده مجلس بشــوم، چون افرادي هستند که 
هم آمادگي دارند و هم حوصله شان مي رسد اما من 

گرايشم بيشتر به تفسير و نماز و روزه است.
   از اينکه چنیــن راهي را انتخاب 

کرديد، احساس رضايت مي کنید؟ 
من ذره اي پشيمان نيســتم. دغدغه ام اين است که 
آيا خداقبول مي کند يا نه؟ خالصانه است يا نيست؟ 
قبول شد يا نشد؟ دغدغه اين را دارم که قبول بشود 
و از بين نرود. حذف نشــود، نابود نشود. چون خيلي 
وقت ها چراغي را روشن مي کني، ولي بعد خودت آن 
را خاموش مي کني. حوادث، بدعاقبت شدن، بي دين 
شدن که من از آنها خبر ندارم. خدا ما را حفظ کند. از 
اينکه راه تدريس قرآن را پيش گرفتم، ذره اي پشيمان 
نيســتم. الان هم اگر به گذشته برگردم، همان کار را 

مي کنم که چهل سال پيش شروع کردم.
   شما به عنوان يک روحاني، پیش از 
انقلاب ملبس به لباس روحانیت شديد؛ با مردم 
ارتباط داشتید و اين ارتباط را حفظ کرديد. 

به نظر شما آسیب روحانیت چیست؟ 
روحانيت آســيب خاصي ندارد، اگر قصد قربت باشد. 
قرآن مي فرمايد: »کساني که در راه خدا گام برمي دارند، 
خدا راه را جلو آنها مي گــذارد.« حب دنيا رأس خطايا 
و آسيب هاســت، حال چه بــراي روحانيــت و چه 
غيرروحانيت. يک روحاني نبايد وقت خودش را صرف 
چيزهايي بکند که نه واجب، نه مستحب، نه نياز فرد و 
نه نياز جامعه است. مثلا تحقيق کند و دنبال اين باشد 
که نماز در قطب شمال چگونه است؟ قطب شمال 6 ماه 
شب و 6 ماه روز است، آنجا نماز چگونه بخوانيم؟ ماکه پدر 
و مادرمان نرفته، خودمان هم که  نمي خواهيم به قطب 
شمال برويم. براي چه وقت خودمان را صرف اين قبيل 

تحقيق ها و پژوهش ها بکنيم؟ 
   بزرگ ترين آرزويتان در يک جمله 

چیست؟ 
عفو خدا.

   اگــر بخواهیــد بــه مخاطبان  
همشهری  توصیه اي بکنید چه مي گويید؟

والله قرآن و اهل بيت)ع( ! براي هــر کاري قرآن بايد 
محور باشــد  و مديريت همه کارهايتان بايد بر اين 

اساس باشد. 

استاد » محســن قرائتی« اهل 
گفت وگــو نیســت. در مقابل 
اصــرار مــا بــرای گفت وگو، 

می گويد:»سؤالاتی بشود که پاسخ آنها بتواند درس و آموزشی برای ديگران باشد. 
من چند کیلو هستم؟ يا نمره پايم چند است؟ پدرم نخ فروش بود يا ابريشم فروش؟ 

برای چه کسی اهمیت دارد!« شنیدن اين جمله ها از  اوچندان عجیب نیست. قرائتی 
روحانی خوش خلقی است که سال ها هر پنجشنبه در قاب تلويزيون با برنامه »درس هايی 

از قرآن« ظاهر شده  اســت و اکنون که گرد پیری بر چهره اش نشسته هم دوست دارد 
گفت وگوی ما حاوی نکات آموزشی باشد تا کسانی که اين گفت وگو را می خوانند وقتشان 
هدر نرود. استاد محسن قرائتی متولد دی ماه سال 1324است و هنوز هم همان روحانی 
خوش خلقی است که آموزش را همراه با طنز و خنده به مخاطبانش ارائه می داد. همین 

ويژگی موجب شد تا ما بتوانیم سؤالاتمان را راحت و صمیمی از اين استاد قرآن بپرسیم.

   نمره زن 20 است
 حاج محسن قرائتی درباره 
 ارتباط زن و شوهر می گويد:

»  نمــره زن در جای خودش 
20اســت. اصلا خداوند در 
هستی نمره 19/5خلق نکرده. 
آيه اش هم اين است: »الذی 
احسن کل شیء خلق« يعنی 
هر چیزی را کــه خلق کرده 
احسن اســت. ممکن است 
به نظر ما انگشــت »شست« 
کوتاه باشــد و چهار انگشت 
ديگر بلند باشــند اما نمره 
کوتاهی برای اين انگشــت 
20اســت. اگر اين کوتاهی 
نباشد، نه می توانی بیل دستت 
بگیری نه پیچ گوشتی، نه قلم، 
نه آمپول و نــه جراحی کنی. 
يعنی همه فن و حرفه در همین 
کوتاه بودن اســت. گاهی زن 
عاطفی اســت، اين برای زن 
20است. مرد يک خرده خشن 
است، اين برای مرد 20است. 
هیچ کس نمی تواند به ديگری 
بگويد تو ناقص هستی. مسائل 
خانواده خیلی مهم است. روی 
تربیت و تحصیــل بچه ها اثر 
می گذارد. يعنی يک دعوای 
خانوادگی کــه اعصاب زن و 
شوهر را به هم می ريزد، در کار، 
آبرو، نسل  و سلامت جسم و 
روان شان هم تأثیر می گذارد. 
اينطور نیست، حالا يک چیزی 
من گفتم، يک چیزی او گفت. 
اين جر و بحث ها روی فرزندان 

اثر منفی دارد.«

   معامله متفاوت 
 آیت الله مشکینی
  با حاج آقا قرائتی

چه بود؟
قرائتــی   حجت الاســلام 
خاطره ای خواندنی از کلاس 
درس متفاوتشــان و ديدگاه 
آيــت الله مشــکینی درباره 
کلاسشــان برايمان تعريف 
می کند: »در قم کلاسی برای 
جوان ها و بچه ها داشتم. پسر 
آيت الله مشکینی هم می آمد 
و درس ها را می نوشــت و به 
پدرش نشان می د اد. آيت الله 
مشکینی مشــتاق شده بود 
که از نزديک کلاس را ببیند. 
خدا رحمتشان کند. يک روز 
سر کلاس آمد و بچه ها را ديد 
و تجلیل مفصلــی از من کرد. 
گفتند: »آقای قرائتی! حاضريد 
با من يک معامله بکنید؟ ثواب 
جلساتی که شــما برای نسل 
جوان داريد برای من و ثواب 
درس هايی که مــن در حوزه 
می دهم برای شما.« آن روز ها 
ايشــان به حدود هزار طلبه، 
»مکاســب« و تفسیر درس 
می دادند درحالی که من شايد 
برای 20جوان جلســه اصول 
عقايد داشتم. بعد از اينکه روی 
منبر برای طلبه ها از اين کلاس و 
روش تدريس تعريف کرده  بود، 
طلبه ها سراغ من  آمدند تا در 
کلاس شرکت کنند. يادم است 
نخستین جلسه، سه چهار نفر 
بودند. اينها رفتند و به ديگران 
گفتند، بعد 10 نفر ديگر آمدند تا 
به تدريج شدند 20 نفر! به مرور 
تعدادشان بیشتر شد تا جايی 
که در حیاط هم می نشستند 
فقط برای اينکه روش تدريس 
را خودشان از نزديک ببینند.«

 راحت بگویید
 اشتباه کردم

 حجت الاسلام قرائتی معتقد 
است فردی که اشتباه می کند 
باید  اقرار کنــد تا مجبور به 
دســت و پا زدن بی خودی 
نباشد:» اشــتباه خودت را 
بپذیر! راحت بگو من اشتباه 
کردم. اگر زن و شوهر از هم 
دلتنگ شــدند، فوری آن را 
جبران کنند. به اشــتباهات 
خودتان اقرار کنید و نگذارید 
ناراحتی ها کهنه بشــوند. 
گذشت دلتنگی ها را جبران 
می کند.یک آقایی روی منبر 
اسم آیت الله بروجردی را گفت. 
باید می گفت خدا رحمتش 
کند، گفت خدا عمرش بدهد. 
وقتی دید خیلی بد شــده، 
گفت: »چرا نگویم خدا عمرش 
بدهد. کسی که این مسجد را 
دارد، کسی که این همه طلبه 
دارد«. بابا جان! بگو اشــتباه 
کردم تا همه راحت شوند. همه 
فهمیدند که داری دست و پا 
می زنی. پشت سر یک آقایی 
نماز می خواندیم، گفت »مالک 
یوم الدین«. یک دفعه برگشت 
گفت آقــا! وضو نداشــتم؛ 
خودتان بخوانیــد. اقرار به 
اشتباه راحت تر از این است 

که آدم بی وضو نماز بخواند.«

زکیه سعیدی - شهره کیانوش رادگفت و گو
روزنامه نگار
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گفت وگوي خواندني با حجت الاسلام 
والمسلمين قرائتي از سبک زندگي خانوادگي 
تا تحصيل و تفسير و برنامه تلويزيوني 
پرمخاطب درس هايي از قرآن

خدا به من قدرت 
خنداندن داد

 گفت و گوی مفصل 
و کامل با شیخ 

 محسن قرائتی را 
در مجله آیه مجله آیه  بخوانید
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راه اندازی مرکز نوآوری قوه قضاییه

توافقنامه همکاری مشترک بین معاونت علمی ریاست جمهوری و مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه 
با موضوع بسترســازی و ایجاد تعامل در راستای توســعه زیســت بوم نوآوری مرتبط با فناوری و نوآوری های 

حوزه حکمرانی و قضایی با تمرکز بر ایجاد و توسعه مرکز نوآوری تخصصی حکمرانی و قضایی امضا شد.

روبات انسان نمای چینی
یک شرکت چینی روبات انسان نمایی ساخته که مجهز به هوش مصنوعی است و می تواند رقیبی برای روبات 
مشابه تسلا باشد. مجموعه روبات های Forerunner برای مقاصد عمومی توسعه یافته اند و در زمینه حرکات 

بدن، کنترل دقیق اشیا با دست و ادراک بصری پیچیده، قابلیت های پیشرفته ای دارند.

حوزه های مالــی با ظهور فناوری و توســعه 
روزافزون آن در همه عرصه ها، بسیار برجسته 
شــدند. دارایی های دیجیتال مانند رمزارز و 
ان اف تی هم از پروژه هــای فناورانه بودند که 
بسیاری را جذب خود کردند. NFT )توکن های 
غیرمثلی یا غیرقابل معاوضه( هم در دوره ای 
به ویژه در دوره کرونا بازار بسیار هیجان انگیزی 
داشت. درواقع، ان اف تی به معنی خلق یک اثر 
و تبدیل آن به دارایی دیجیتال با حق مالکیت 
)کپی رایت( بود. اما در این میان کلاهبرداری ها 
و سودجویی های متعددی هم دامن بسیاری را 
گرفت. اکنون درباره ان اف تی حداقل در ایران 
کمتر شنیده می شود و تعداد محدودی در این 
بازار حاضر هستند. علت استقبال مردم از این 
بازار با انگیزه مالی، تبلیغاتی بود که درباره آن 
صورت می گرفت. برخی از این تبلیغات شامل 
عباراتی چون »تصاویر دیجیتال بدون اجازه 
از سازنده یا مالک بارگذاری نخواهد شد«، »در 
متاورس از ان اف تی استفاده بسیاری خواهد 
شد« و »در آینده به عنوان یک دارایی دیجیتال 

می تواند نقش مهمی داشته باشد« بوده اند.

فعالان ان اف تی
رضــا میرزاجان، کارشــناس حــوزه دارایی های 
دیجیتال در گفت وگو با همشــهری و در پاسخ به 
این پرسش که چه کســانی فعالان بازار ان اف تی 
را تشــکیل می دهند، می گوید: »بعضی افراد در 
قالب هنرمند یا خالق)creator( در اکوسیســتم 
ان اف تــی فعالیــت می کننــد. برخــی دیگــر، 
گردآورنده)collector( هستند که خرید و فروش 
 creator collector می کنند و گروه ســوم هم
هستند که هم خالق هستند و هم خرید و فروش 

می کنند.«

سقوط ان اف تی
اگرچه ان اف تی ابتدا با استقبال مردم روبه رو شد، اما 
به مرور زمان و با سقوط بازار کریپتو، بازار ان اف تی 
هم دچار چالش شد. این کارشناس علت دیگر این 
موضوع را اینگونه توضیح می دهد: »هنرمندانی که 
ان اف تی تولید می کردند به مرور زمان از این بازار 
خارج شــدند و مجموعه این عوامل باعث شد که 

ان اف تی دیگر آن جذابیت و رونق سابق را نداشته 
باشد.« به گفته میرزاجان، بیشــتر افرادی که در 
ایران در این حوزه فعالیت می کنند به خاطر جنبه 
مالی ان اف تی در این بازار حضور دارند. او با اشاره 
به اینکه، اگرچه پیش از این هــر چیزی در قالب 
ان اف تی خرید و فروش می شد، می گوید: »اکنون 
این دارایی دیجیتال به دلایل مختلف خریداران را 

با نوعی محافظه کاری روبه رو کرده است.« به عبارت 
دیگر، خریداران در شرایط فعلی از خالقانی خرید 
می کنند کــه working proccess دارند. این 
اصطلاح به این معنی است که خالق در اکانت های 
خود در پلتفرم ها ویدئویی یا عکسی از مراحل خلق 

اثر داشته باشد که نشان دهنده اصالت اثر باشد.

وضعیت ان اف تی در ایران 
کارشناس حوزه رمزارز درباره وضعیت این دارایی 
دیجیتال می گوید: »در ایران هنرمندان یا خالقان 
گمنامی داشــته ایم که از این طریق درآمد خوبی 
داشته و در بازار ان اف تی اعتبار داشته اند، اما اینکه 
بگوییم این افراد تأثیــر فوق العاده ای در این حوزه 
داشــته اند، حداقل من ندیده ام.« میرزاجان ادامه 
می دهد: »در این میان، عده ای هستند که اثر هنری 
تولید نمی کنند، اما معامله گر هستند و روش های 

مختلفی هم برای معامله ان اف تی وجود دارد.«

ان اف تی؛ اسم رمز کلاهبرداری
جولان کلاهبرداران در فضای مجازی با ترفند آموزش خرید و فروش ان اف تی

عمادالدین قاسمی پناهگزارش
روزنامه نگار

افزایش ۳۴درصدی قیمت اینترنت 
اجتناب ناپذیر بود

با تأیید ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و بعد از 
حدود 6ســال تعرفه اپراتورهای ارتباطی بــه میزان حداکثر 
34درصد افزوده شد. این تصمیم به دنبال درخواست های متعدد 
اپراتورها در سنوات اخیر گرفته شد. به گزارش همشهری، در 
همین راستا پس از دریافت مســتندات مورد نیاز از اپراتورها، 
جلسات متعددی در سازمان تنظیم مقررات به عنوان نهاد ناظر 
دولتی بر عملکرد اپراتورهای ارتباطی برگزار شد. بررسی های 
کارشناسی حاکی از آن بود که درصورت تداوم وضعیت فعلی، 
آنها نه تنها امکان توسعه شبکه را نخواهند داشت، بلکه امکان 
نگهداری شبکه فعلی را هم ندارند که در نتیجه کیفیت شبکه 
و خدمات آنها در ماه ها و ســال های آتی قطعا روند نزولی پیدا 
می کند. در نخســتین روز تغییر قیمت، برخی از هموطنان از 
حذف برخی بسته های قبلی و یا تغییر قیمت بیش از 34درصد 
گلایه داشتند که درپی آن، سازمان تنظیم مقررات اعلام کرد 
هیچ کدام از بسته هایی که طی ماه های گذشته در درگاه های 
فروش اپراتورها وجود داشــته اند، حذف نشــده  است و فقط 
همگی در سقف 34درصد افزایش قیمت در دسترس کاربران 
قرار دارند. بررسی های انجام شده توسط این روزنامه از وب سایت 
دو اپراتور همراه اول و ایرانسل نیز حاکی از آن است که تمامی 
بسته های قبلی اکنون با افزایش حدود 34درصدی در دسترس 
کاربران قرار دارند. این اولین بار است که سازمان تنظیم مقررات 
در مقابــل افزایش تعرفــه اینترنت، تعهداتــی را برای بهبود 
کیفیت شــبکه موبایل )مانند افزایش 30درصدی سرعت در 
لایه دسترسی، رسیدن به پوشش 96درصدی اینترنت نسل 
چهارم، تحت پوشش قرار گرفتن حداقل 10درصد از جمعیت 
کشور از اینترنت نسل پنجم و...( از اپراتورها اخذ کرده و حتی 
این تعهدات را ضمیمه پروانه فعالیت آنها کرده است تا از ضمانت 
اجرایی لازم هم برخوردار باشد. همچنین وزارت ارتباطات هم 
اقدامات زیرساختی گســترده ای را مانند افزایش 70درصدی 
ظرفیت شبکه زیرساختی کشور، اجرای طرح ملی فیبرنوری 
منازل و کســب وکارها و... را در ســایر لایه های شبکه )مانند 
هسته و انتقال( در دست اقدام دارد تا توسعه همزمان اجزای 
مختلف شبکه، منجر به افزایش کیفیت چشمگیر تجربه کاربری 
هموطنان شود. سازمان تنظیم مقررات از عموم کاربران خواسته 
چنانچه با افزایش قیمتی بالاتر از 34درصد و یا با حذف بسته ای 
که در سال اخیر در درگاه فروش اپراتورها عرضه می شده است، 
مواجه شدند، موضوع را به سامانه شبانه روزی 195 اطلاع دهند 

تا به صورت فوری و خارج از نوبت به آن رسیدگی شود.

کوتاه تر از گزارش عدد خبر

دارایی دیجیتال

طبق تخمین ها احتمالا کتابخانه ملی 
انگلیس مجبور شــد ۷ میلیون پوند از 
ذخایــرش را بــرای احیــای خــود پس از 
یک حمله سایبری صرف کند. مجرمان 
ســایبری، وب ســایت کتابخانــه ملــی 
انگلیس بــا ۱۱میلیون عضــو را در اکتبر 

۲۰۲۳ میلادی حذف کردند. 

7
میلیون پوند

پــس از ثبــت رکوردهــای متعــدد در 
ســال ۲۰۲۳، اســپیس ایکــس درحال 
آماده شــدن بــرای شکســتن رکــورد 
پرتاب موشــک در ســال ۲۰۲4 اســت. 
به نظر می رســد که این شرکت امسال 
می خواهد با ۱44پرتاب رکوردی عجیب 
را به ثبت برساند. دی ماه امسال پرتاب 
موشــک فالکــون9 و دیگــر عملیات ها 

تسریع شد.

144
پرتاب 

مردم مراقب سودجویان باشند
کارشناس فناوری های نوین مالی به مردم توصیه می کند که مراقب کلاهبرداران باشند و یکی 
از روش های کلاهبرداری را تبلیغات فروش پکیج آموزش ان اف تی عنوان می کند. به گفته 
میرزاجان واضح ترین دلیل این است که کسی که می تواند ثروتمند شود، چرا باید به دیگران 
راه ثروتمند شدن را آموزش دهد؟ چرا خودش از همین روش برای ثروتمند شدن استفاده 
نمی کند؟   او می گوید: »این کار یک آموزش پایه و ابتدایی دارد و پس از آن هنر پروموت کردن 
و ایجاد ارتباط با معامله گران و حضور در شبکه های اجتماعی است. همچنین علاقه مندان 
باید یک نقشه راه برای پروژه خود داشته باشند.« به گفته میرزاجان، نکته دیگر این است که 
بسیاری از کسانی که ایونت برای ان اف تی و آموزش آن برگزار می کنند برای پروموت کردن 

خود این کار را می کنند.

مکث

معروف ترین ان اف تی های دنیا
در دنیای توکن های غیرمثلی، 
تعدادی شــهرت  فراوانی کسب 
کرده و مشتریان بسیاری را برای 
خود دســت وپا کرده اند. برخی 
آثار با نام سازنده مشهور هستند 
و برخی دیگر خودشــان نامی 

مشهور به حساب می آیند.
کریپتوپانک: نخستین پروژه ان اف تی دنیاست که توسط دکتر 

مت هال و دکتر جان واتکینسون پدید آمدند.
باشگاه میمون های کسل: یک پروژه NFT آواتار و ساخته شده بر 
پایه اتریوم است که شامل میمون هایی با لباس های متنوع می شود.
بیپل: اسم مســتعار هنری وین کلمن که نقاشی های سری او، در 

دنیای ان اف تی طرفداران پرشماری دارد.
ادغام: یک ان اف تی پویاست؛ به این معنی که اثر هنری در طول 
زمان تغییر می کند و مشتریان می توانند نمونه های مختلفی از 

این اثر را تهیه کنند. 
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گزارش

اول خیابان فردوسی،درست 50قدم جلوتر، کوچه باریکی وجود دارد 
به نام فروردین؛ البته از قدیم به پشت شهرداری معروف بوده و هنوز 
 هم مردم آن را به این نام می شناسند. در ورودی کوچه، طناب نازکی 
به میله هایی که دردوطرف گذر قرار داردگره خورده واجازه رفت وآمد 
به ماشین و موتور نمی دهد. اول صبح با اینکه سوز سرما شلاق وار 
به صورت رهگذران می خورد، مردم زیادی در راســته بازار پشت 

شهرداری مشغول دیدن ویترین ها هستند.
آنچه بیشتر از همه جلب توجه می کند، ویترین کنترل های تلویزیون 
است. البته نه ویترین شیشه ای خوشرنگ و لعاب کرده. منظور تکه 
مقوا یا تخته نازکی است که روی اهرمی تکیه کرده و از بالا تا پایین 
آن ماکت کنترل تلویزیون نصب شده است؛ مدل به مدل. همه جور 
مارکی وجود دارد. تنوع شان آنقدر زیاد است که هر کس برای خرید 
آمده باشد دســت خالی برنمی گردد. حتی کنترل تلویزیون های 
عهد عتیق هم در بین شان پیدا می شود. جلوی هر مغازه یکی از این 
ویترین های مقوایی وجود دارد که مشتری را برای خرید به داخل 
فروشگاه ترغیب کند. »حمید رنجبر« یکی از فروشنده هاست.  از 
مارک پاناسونیک و سامسونگ و ال جی تا مارک های قدیمی مثل 
پارس و شهاب در قفسه اش موجود اســت. می گوید:  »بسیاری از 
اجناس ما ته انباری اســت، وســایلی که از قبل مانده و اگر کسی 
نیاز داشته باشــد برایش می آوریم. قیمتی هم ندارند. البته خرید 
جدیدمان به نرخ امروز دلار اســت. مثلا کنترل تلویزیون شهاب 
که خرید قدیم بوده و در انبار داریم را 15هزار تومان می دهیم. اما 
اگر بخواهیم همین کنترل را از چین وارد کنیم قیمتش می شود 
100هزار تومان.«  اینکه ریموت کنتــرل تلویزیون های ایرانی از 
چین وارد می شود جالب اســت. قیمت آنها خیلی گران نیست و 
به راحتی در دسترس مردم قرار می گیرد برای همین بازار خوبی 
دارد.  او اشــاره می کند: »گران ترین کنتــرل تلویزیون، مربوط به 
تلویزیون های هوشمنداست که قیمت اصلی آنها  تا 3میلیون تومان 
است. اما فیک آن را می توان با 500هزار تومان خرید. معمولا مشتری 
متوجه اصلی یا فیک بودن جنس نمی شود و این به انصاف فروشنده 
برمی گردد. بعضی ها کم لطفی می کنند و جنس فیک را به قیمت 

اصلی می فروشند.«

شهر ریموت ها 

 گزارشی از مدرسه چمران 
 یکی از مدارس قدیمی پایتخت

رابعه تیموریزندگی
روزنامه نگار

آقــای  خــودش  بــرای  دیگــر 
 دکتــری حــاذق و کاربلــد شــده و 
همکلاسی هایش برای ضدعفونی زخم ها 
و رفع بی حالی و سردردشان می توانند به 
تجویزهای او اعتماد کنند. البته در بساط 
طبابت دکتر شــفیعی بیش از هر مرهم و 
دارویی ابزار پانسمان پیدا می شود تا وقتی 
دانش آموزان بازیگوش با سر و دست زخمی 
به او مراجعه می کنند، بی دریغ و با دست و 
دلبازی باند و گازهای استریل را خرج شان 
 کند.آقای دکتر خــوب می داند که یکی از 
اقلام ثابت خریدهای مدرســه تجهیزات 
پزشکی اوست، اما در کارش کم نمی گذارد 
و اصول حرفه ای را که از مربیان مدرســه 
آموخته تمام و کمال اجــرا می کند ! دکتر 
شــفیعی از دانش آموزان و اعضای تشکل 
»کمیته بهداشت« مدرسه متوسطه دوره اول 
شهید چمران است. در این دبیرستان که در 
جنوبی ترین نقطه تهران قرار گرفته، برای 
دانش آموزان ۲۰۰ تشکل مهارتی طراحی 
شده تا در کنار درس و تحصیل به یادگیری 
فعالیت های مورد علاقه خــود بپردازند. 

هیچ کس بیکار نمی ماند و لابه لای۲۰۰تشکل 
طراحی شده حتما مشغله مورد علاقه خود 
را پیدا می کند؛کســانی که دست شان به 
دوخت و دوز می چســبد می توانند عضو 
تشکل درزی ها شوند تا اگر درز و بخیه لباس 
همکلاسی های شــان در مدرسه شکافته 
شد تند و سریع برایش بدوزند و حفظ آبرو 
کنند. البته دانش آمــوزان به آقای درزی 
دســتمزد نمی دهند و او باید مزد خدمات 
خود را از مدیر مدرسه بگیرد. پیرایشگران 
 هم که قرار است با هنرنمایی روی سرهای 
همکلاسی های شان اوستا شوند، نباید از 
مشتریان خود توقع دستمزد و انعام داشته 
باشند. دانش آموزانی که عضو تشکل های 
پرورش ماکیان هســتند باید چشم انتظار 
برگزاری بازارچه های فصلی مدرسه بمانند 
تا جوجه ماکیان هایی را که از پرورش چندین 
ماهه تخم های نطفه دار به وجود آورده اند به 
قیمتی خوب به دانش آموزان و خانواده های 
شرکت کننده در بازارچه بفروشند. ولی تا 
فصل رونق کار و بار پرورش دهندگان آبزیان 
چندان نمانده و آنها می توانند با تأمین ماهی 
قرمز سفره عید همکلاسی های خود مزد 
چند ماه رفت و روب آکواریوم ها و رسیدگی 
به خورد و خوراک ماهی ها را به جیب بزنند و 

سال نو را شیرین تر آغاز کنند.

مژگان مهرابی ؛ روزنامه نگار

حکم معتبر روسپیدان 
این کاســبان خوش انصاف همســایه هم 

هســتند و فضای دکان های شــان به 
اندازه چند موزائیک از راهرو مدرســه 
اســت، اما تجهیزات و دم و دستگاه 
کارشان کامل اســت و ردیف شدن 
میز چــرخ خیاطی، آینه و بســاط 
ســلمانی و دســتگاه های پرورش 
طیــور و آبزیــان، راهرو مدرســه را 

به بــازاری دیدنی تبدیل کرده اســت. 
حیاط مدرســه هــم در اختیــار اعضای 

تشــکل هایی مانند تشــکل های »باغبانان« 
و »مهربانی بــا حیوانات« قرار گرفته تــا در آنجا باغ 

و باغچه ای برای کاشــت و برداشت ســبزی و صیفی داشته 
باشــند و با دانه پاشــی و ریختــن غذاهــای خوش طعم و 
 بو در آخور انتهــای حیاط، نه تنها کلاغ هــا و کبوتران، بلکه 
بچه روباه گرسنه ای را که در همان حوالی می پلکد به مدرسه 
بکشانند. بعضی از تشکل ها مانند تشکل روسپیدان نیازی به 
دکان و جا و مکان ندارند و اعضــای آن با مهارت های ذهنی 
خود کارشان را راه می اندازند. روسپیدان از میان دانش آموزان 
پایه نهم انتخاب می شــوند که جزو بزرگ ترهای مدرسه به 
شمار می آیند و حرف شــان برای کوچک ترها حجت است. 
آنها اگر از دانش آموزان خطایــی ببینند با ابلاغیه و احضاریه 
به سراغ شــان می روند و پس از تفهیــم بی انضباطی بچه ها 
جلسه ای ترتیب می دهند تا آنها دلیل خطای خود را توضیح 
 دهند. البتــه دانش آموزانی که در دلیل و برهان تراشــیدن

 کم نمی آورند و به شغل وکالت علاقه دارند می توانند در این 
جلســه دانش آموزان خاطی را همراهــی کنند. حکم نهایی 
روسپیدان هم برای مسئولان مدرسه معتبر و قابل اجراست، 
ولی اگر رأی شــان غیرعادلانه یا برخلاف آیین نامه اجرایی 
مدرسه باشــد، دانش آموز خاطی می تواند از اعضای شورای 

استیناف که مدیر مدرسه هم عضو 
آن است، کمک بگیرد.

ترفندهایی برای تفکر
اعضای تشکل »چخش 
روز  هــر  اندیشــه« 
صبح و پیش از شــروع 
درس و مشــق بــا تخته 
و مهره های شــطرنج به 
سراغ همکلاسی های خود 
می روند و مطالبی را که از مدیر 
مدرسه شنیده اند همیشه در آستین 
دارند تا اگر دانش آموزی سر صبح حال و 
حوصله طرح و نقشه کشیدن برای شاه و وزیر حریف 
را نداشــته باشــد، با تحویل دادن این مطالب او را به معرکه 
بکشانند:»شطرنج یعنی راه سخت شما با این بازی علاوه بر 
اینکه سیستم فکری برنامه ریز و سالمی پیدا می کنید و مطالب 
درســی را بهتر یاد می گیرید، بردباری کردن در موقع باخت 
و پهلوان ماندن در موقع برد را می آموزید....« اعضای ســایر 
تشکل ها باید زنگ های تفریح به کار و کسب شان بپردازند البته 
اگر بتوانند از هیاهوی مسابقات گل کوچک و فوتبال دستی و 
تنیس که هر زنگ تفریح در حیاط بزرگ و دلباز مدرسه به راه 
می شود چشم پوشی کنند. برای راه اندازی این مسابقات اعضای 
تشکل دست ورزان حسابی زحمت می کشند و با ترتیب دادن 
مسابقاتی پرهیجان علاوه بر آن که زحمت منسجمان را برای 
برقراری نظم و انضباط مدرسه کم می کنند، شرایطی را به وجود 
می آورند که دست های بچه ها برای ساعت ها مشق نوشتن، 
بدون غر و شکوه و گلایه، تاب و توان کافی داشته باشد!انتخاب 
اسم منسجمان برای مبصران مدرســه به این دلیل بوده که 
اعضای این تشکل بدانند باید بدون توسل به زور و اجبار و با قوه 

تعقل و تدبر نظم و انضباط را برقرار کنند. 

به اقتضای جامعه
گل محمدی، درباره طراحی تشکل های دانش آموزی 
در مدرسه می گوید: » اصول توسعه منابع انسانی 
اقتضا می کند که نظام آموزشی هر کشور براساس 
اهداف و افق های آینده نگرانه طراحی و اجرا شود. با 
توجه به شرایط کنونی جامعه، ما باید دانش آموزی 
تربیت کنیم که اگر نتواند پشــت میز بنشیند، 
اعتماد به نفس و انگیزه اش را از دســت ندهد و با 
توانایی های خود مسیر پیشــرفتش را پیدا کند. 
چنین نسلی در جامعه کمتر آســیب می بیند و 
دچار بزهکاری نمی شود.« گل محمدی پرداختن 
به فعالیت های عملی را مانع پیشــرفت تحصیلی 
دانش آموزان نمی داند و می گوید: »ما به این شعار 
ایمان داریم که دانستن برای توانستن است. نباید 
برنامه های تئوری و عملی را از هم جدا بدانیم. این 
دو در راســتای هم و مکمل یکدیگرند.«  مدرسه 
نمونه دولتــی و هیأت امنایی شــهید چمران در 
جنوبی ترین نقطه تهران و در منطقه 17قرار گرفته 
و بسیاری از فارغ التحصیلانش، در مقطع متوسطه 
دوم در سایر مدارس برتر شهر تحصیل می کنند. 
روی تابلو دوخته شده بر سردر این مدرسه، کنار 
عدد 1366که سال تأسیس آن را نشان می دهد، 
نوشته شده است: » هدف؛ تربیت شهروند مسئول 
خداجوی مردم نواز«، »مسئولیت در برابر دانش آموز 

مسئولیت در برابر خداست.« 

در دبیرستان چمران که در 
جنوبی ترین نقطه تهران قرار 
گرفته، برای دانش آموزان ۲۰۰ 

تشکل مهارتی طراحی شده تا در 
کنار درس و تحصیل به یادگیری 

فعالیت های مورد علاقه خود 
بپردازند

 200 تشکل 
 دانش آموزی 
در یک مدرسه

 خیریه نیکان ماموت سال هاســت بــا جمــع آوری باتری های
 استفاده شده و فروش آنها برای بازیافت، هم مسئولیت اجتماعی خود 
در قبال طبیعت را انجام می دهد و هم با مبلغ بازیافت باتری ها برای 
مددجویان زیرپوشش مؤسسه که نیاز به پروتز داشته باشند پروتز 

تهیه می کند تا راحتی را به زندگی آنان بازگرداند. به این منظور مخازن 
باتری بزرگی طراحی و در مراکز خرید نصب کرده تا افراد باتری های 
مصرف شده خود را درون آنها بریزند. مخازن کوچکی نیز طراحی شده 

که در مغازه های کوچک، خانه ها  و... استفاده می شود.

مدیر مدرسه که طراح این تشکل های دانش آموزی ۲۰۰گانه است، برای نامگذاری 
تشکل ها به زیرکی از ادبیات فارسی کهن استفاده کرده تا نوجوانان این دوره و 
زمانه را که بازیگوشی در فضای مجازی به آنها مجال مطالعه نمی دهد، به مکث 

و تأمل در ادبیات فاخر ایرانیان وادارد. طرح و نقشه های گل محمدی برای رواج 
مطالعه فقط دامن دانش آموزان را نمی گیرد؛ او با طراحی مسابقات کتابخوانی 
ویژه اولیا، آنها را هر سال در چند نوبت پشت میز و صندلی های مدرسه می نشاند.

به احترام 
مصورخواندن
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حافظ
ديشب به سيل اشک ره خواب می زدم

نقشی به ياد خط تو بر آب می زدم

ديوانه ماراتن 

یک مرد کانادایی، به الگوی دونده های استقامت تبدیل شده 
و احتمالا میلیون ها نفر در سراسر دنیا به او حسودی می کنند. 
بن پابجوی که یک دونده عشــق اســتقامت است، در سال 
گذشــته میلادی، 242ماراتن دویده که رکورد جدیدی در 
دنیا به شمار می رود. او در طول سال علاوه بر آمریکای شمالی 
به آمریکای جنوبی، اروپا، آفریقا و آسیا سفر کرده و در هر بار، 
42کیلومتر و 190متر دویده است. او در نهایت، 242ماراتن 
دویده که بالاتر از رکورد فعلی 239ماراتن در سال متعلق به 

دونده آمریکایی است.

لاغری با قرص جنبان!

دانشمندان در دانشگاه معروف ام ای تی در آمریکا، کپسولی 
عجیب اختراع کرده اند که ممکن است مشکل چاقی دنیا را 
حل کند! این کپسول که با فناوری های پیشرفته ساخته 
شده، در واقع یک ویبراتور بسیار کوچک است که به محض 
تماس با مایع معده، به جنبش می آید و به فرد احســاس 
سیر بودن و پر بودن شکم می دهد. این کپسول هنوز روی 
انسان آزمایش نشــده اما تســت آن روی خوک ها موفق 
بوده. کپســول ها بعد از 30دقیقه لرزیدن، باعث شده اند 
که خوک ها 40درصد کمتر غذا بخورند. محققان گفته اند 
بهترین زمان مصرف این کپسول، اگر تأیید شود، 20 دقیقه 

قبل از وعده غذایی است.

گرینویچ

تصادف نکنید، ایربگ گران است
خيلی خوب اســت که می دانيم خودرويی که 
سوارش می شويم ايربگ دارد و اگر خدا نکرده 
تصادف کنيم، اين کيسه های محافظ می تواند 
جانمان را نجات دهد. اما خيلی ها هم نمی دانند 
که درصورت تصادف و باز شدن ايربگ ها، بايد 
اين کيســه ها را تعويض کنند و علاوه بر خود 

ايربگ ها، کل غربيلک فرمان و بخشی از داشبورد 
که به خاطر باز شدن ايربگ ها شکسته و از حالت 
اوليه خارج شــده هم در کنار سيستم ايربگ 
بايد تعويض شوند. اين عوض کردن ايربگ هم 
برای راننده حسابی گران تمام می شود و به اين 
راحتی ها که فکر می کنيد نيست. اول اينکه بايد 

ايربگ را از جای مطمئنی خريداری کنيد تا جنس 
بنجل و بی کيفيت را به جای ايربگ استاندارد به 
شما نفروشند. اما نکته دوم اين است که قيمت 
کيســه هوای خودروهای داخلی در بازار فعلی 
برای راننده از حدود 2/5 ميليون شروع می شود 
و تا 5 ميليون تومان می رسد. برای خودروهای 
وارداتی و خارجی که قيمت ها نجومی می شود 
و قيمت يک عدد ايربگ حتی بــه بيش از 100 
ميليون تومان هم رســيده است. دقيق ترش را 

بخواهيد بدانيد، قيمت کيســه هوای خودروی 
پرايد 2ميليون و 800هزار تومان، تيبا 2ميليون و 
500هزار تومان، سمند 3ميليون و 100هزار تومان، 
پژو پارس 3ميليون تومان، پژو 206، 3   ميليون و 
 z4 100هزار تومان و ايربگ بی. ام. دابيلو  سری 7 و
به ترتيب 137 و 103 ميليون تومان است. به اينها 
بايد هزينه تعويض داشبورد را هم اضافه کنيد که 
کم نيست. خلاصه برای اينکه توی خرج نيفتيد، 

با دقت رانندگی کنيد و تصادف نکنيد! 

مهارت های مواجه  شدن با کارنامه
اول  نيم ســال  امتحان هــای 
دانش آموزان، آهسته آهسته رو به 
پايان است و چيزهای فراوانی وجود دارد که مدارس ريز و درشت 
به نوجوان های ما نمی آموزند؛ به خصوص مهارت هايی مثل مواجه 
 شدن با کارنامه! مهارت هايی که انگار خودمان به عنوان والدين 

بايد دست به کار شويم و آنها را به فرزندان مان بياموزيم.

آموختن زبان کارنامه:
کارنامه ها وقتی به سخن می آيند که با زبان سکوت با آنها 1

سخن بگوييم! به فرزندان مان بياموزيم که با نتيجه تلاش شان، 
با زبان ســکوت و در نهايت آرامش ســخن بگويند و ضعف و 

قوت های شان را به تنهايی بشنوند.

مهارت نگاه به آينده:
به فرزندان مان بياموزيم عددها و رقم های ستون رياضی 2

و فيزيک و فارسی مربوط به گذشته اســت و تنها در صورتی 
ارزشمند ند که راه آينده را برای ما روشن کنند.

مهارت قضاوت  نشدن:
برخی کارنامه ها ستون رتبه در کلاس، مدرسه، کشور، 3

جهان و کهکشان دارند! به فرزندان مان بياموزيم اين ستون ها 
تنها برای خنده اســت و بايد بدانند آنها منحصربه فردترين 

انسان روی زمين هستند 
و کسی اجازه ندارد آنها را با 

کسی ديگر مقايسه کند؛ هيچ کس، حتی کارنامه!

دانستن حقوق خود:
دانش آموزان ايــن حق را دارند که پــس از تصحيح 4

ورق های امتحانی، برگه های آزمون شــان را بررسی و تجزيه و 
تحليل کنند و اگر خطايی در جمع نمره  يا شکل تصحيح وجود 
داشــت، با ادب و احترام به معلم منتقل کنند. مشاور، معاون و 

مدير مدرسه هم در همين زمينه مشتاق ديدار شما هستند!

دانستن حقوق ديگران:
بچه ها بايد بدانند در طول اين چند ماه ما به عنوان والدين 5

خانه و معلم ها و کادر مدرسه به عنوان والدين مدرسه، زحمات 
فراوانی برای آنها کشــيده ايم و بچه ها بايد به ما حق بدهند تا 
از ضعف و قوت های شان در آزمون های نيم سال اول غمگين يا 

خوشحال شويم.

سید سروش طباطبایی پور
می گويند گابريل گارسيا مارکز 
- نويسنده نامدار کلمبيايی و 
خالق رمان صد سال تنهايی - به جای اينکه خودکار و 
خودنويس دست بگيرد و با دستخط خودش بنويسد، 
کتاب هايش را با ماشين تحرير تايپ می کرد. پيرمرد 
از ماشين تحرير به عنوان »اسلحه من« ياد می کرد و 
تا آخر عمر هم به آن وفادار بود. هنوز هم نويسندگان 
و هنرمندانی مثل وودی آلن، پل اســتر و مارتين 
اسکورسيزی با ماشــين تحرير نوشته های خود را 

می نويسند و سراغ قلم و خودکار نمی روند.
ماشــين تحرير که اختراع شد، نوشــتن با قلم تا 

اندازه ای جای خود را بــه تايپ کردن داد. با اين 
حال اين کيبورد و کامپيوتر و گوشی هوشمند 
بود که عملا تايپ کردن را جايگزين نوشتن 
کرد و نه تنها حالت رسمی تری به مکاتبات 
داد، بلکه مشــکل خواندن دستخط های 
خرچنگ قورباغه افراد بدخط را هم حل کرد.

روز جهانی تايپ کردن - که مصادف اســت با 
امروز 18دی ماه - برای نخستين بار در سال2011 
ميلادی در مالزی برگزار شد. هدف از برگزاری 
اين رويداد ترويج ارتباطات نوشتاری بين همه 
افراد جهان و افزايش دقت و سرعت آنها در 

اين ارتباط بود. اما اين همه ماجرا نبود و يکی از 

هدف های اصلی نامگذاری روزی برای تايپ کردن، 
تشــويق افراد به کار کردن با کيبورد و جلوگيری از 
اسراف کاغذ و توليد زباله بود. از طرفی به مناسبت 
اين رويداد بسياری ازافراد به حداقل يکی از اطرافيان 
خود، تايپ کردن را آموزش می دهند. مســابقات 
مختلف آنلاين هم به اين مناســبت در کشورهای 

مختلف برگزار می شود.
حالا که اغلب نوشته های ما با صفحه کليد کامپيوتر يا 
گوشی است، حواستان باشد که برای خلاصه نويسی 
و سريع تايپ کردن، زبان فارســی را فدا نکنيد و 
نوشــته ای اســتاندارد از خودتان باقی 

بگذاريد!

پایان خط های خرچنگ قورباغه 
فاطمه عباسی
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